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روزنامه

 سخنگوی قوه قضاییه گفت که دو نفری که به اتهام جاسوسی در دادگاه انقلاب محاکمه 
شده بودند، هر کدام به 10 سال حبس محکوم شدند.

حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای در هشتاد و چهارمین نشست خبری خود با اهالی رسانه 
با اعلام این خبر گفت: دو متهمی که به اتهام جاسوسی برای آمریکا و اسراییل بازداشت شده بودند و 

محاکمه آنها در دادگاه انقلاب صورت گرفت، هر کدام به ده سال حبس محکوم شدند.
وی در ادامه گفت: یکی از مجرمین فتنه سال 88 که به صورت غیابی محکوم شده و فراری بود در 
داخل کشور شناسایی و بازداشت شد. به دلیل این که این فرد حکم غیابی داشت در حال حاضر ادامه 

رسیدگی به پرونده وی دنبال می شود.
سخنگوی قوه قضاییه در رابطه با وکیلی که در شهریور ماه سال گذشته به ضرب گلوله 

کشته شده بود اظهار کرد: بعد از کشته شدن این وکیل ضاربان فرار کردند وکه خدا را 
شکر همه آنها دستگیر شدند. آخرین فرد در تاریخ 1/ 6/ 94 دستگیر شد و اکنون همه  

آنها در بازداشت هستند و پرونده در حال آماده شدن برای ارسال به دادگاه است. 
محسنی اژه ای ضمن گرامیداشت سالگرد شهادت شهید رجایی و باهنر هفته 

دولت را تبریک گفت و افزود:  امیدواریم دولتمردان ما ...

حجت الاسلام محسنی اژه ای تاکید کرد:

مبارزه با فساد در داخل قوه قضائیه

استاندار قم در نشست صمیمی با مردم منطقه دروازه ری عنوان کرد:

محرومیت زدایی اولویت اصلی دولت

مهندس دهناد خبرداد:

717 میلیارد تومان
 سرمایه گذاری  برای 
توسعه شرکت مخابرات

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب قم گفت: بحران آب 
یک موضوع امنیتی شده که باید در این زمینه مدیریت 

مصرف داشته باشیم. 
 عبدالحمید توکلی بینا قبل از ظهر یکشنبه در همایش روز 
قشر بسیج کارمندی که در سالن همایش های شهرداری قم برگزار 
شد، اظهار کرد: یکی از موضوعات اساسی که در کشور مورد توجه 
قرار گرفته مسئله آب است که بعد از موضوع نظامی اولین موضوع 

امنیتی، مسئله آب است...

  سرپرست شرکت مخابرات ایران، ضمن تبریک هفته 
دولت از افتتاح 4837 پروژه  مخابراتی در بخش های تلفن 
ثابت، تلفن همراه و ارتباطات دیتا با هزینه ای بالغ بر 717 

میلیارد تومان خبر داد
مهندس سید اسدالله دهناد با اعلام این خبر اظهارداشت: 
استان های خوزستان، اصفهان و تهران به ترتیب بیشترین پروژه 
های مورد افتتاح را به خود اختصاص دادند و در بخش های 
مرکز سوییج، ارتباطات روستایی، آنتن BTS، فیبر نوری و دیتا 

بیشترین سرمایه گذاری را داشته اند...

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب قم تأکید کرد:

بحران آب 
یک مسئله امنیتی 

شده است

زخم کهنه ای که در جلسه دیروز شورا سرباز کرد!

تفکیک زمین های اوقافی
و سهم نامعلوم شهرداری

با اجرای پروژه های متعدد در منطقه یک

محله »دروازه ری« جان تازه می گیرد
معاون عمرانی استاندار قم از اختصاص 60 میلیارد ریال 
اعتبار برای عملیات بازگشایی و تعریض خیابان شهدای دروازه 

ری قم خبر داد.
جواد دلاوری شنبه شب در نشست صمیمی استاندار و مسوولان 
استان قم با مردم منطقه دروازه ری قم با اشاره به درخواست های مکرر 
مردم منطقه مبنی بر تعریض خیابان دروازه ری، اظهار داشت: سال 

گذشته طی بازدید نماینده دفتر رهبر معظم انقلاب از این محله ردیف 
اعتباری خوبی برای تعریض این خیابان پیش بینی شد.

وی تصریح کرد: مقرر شده به همین میزان شهرداری نیز بودجه 
ای را اختصاص دهد، لذا تمامی اهالی منطقه دروازه ری که منازلشان 
در مسیر قرار گرفته همکاری و تعاملاتی با شهرداری داشته باشند تا 

تملکات لازم برای این پروژه انجام شود. ..

مشکلات شهرداری قم با اوقاف و چالش اعمال ماده 101 قانون شهرداری ها روی زمین های وقفی از موضوعات مورد بحث در 
جلسه یکصد و چهل و یکم شورای شهر قم بود. 

 شورای اسلامی شهر قم لایحه تفکیک یکی از املاک موقوفه را در جلسه یکصد و بیست و یکم خود که قبل از ظهر یکشنبه برگزار شد، 
تصویب نکرد. مشکلات شهرداری قم با اوقاف موضوع جدیدی نیست و در موارد مختلفی موضع گیری های تندی در مدیریت این دستگاه ها 

نسبت به هم اتفاق افتاده و پرونده های قدیمی بین این دو نهاد در محاکم قضایی وجود دارد.
یکی از این چالش ها به اعمال ماده 1۰1 قانون شهرداری ها روی زمین های موقوفه مربوط می شود. طبق ماده 1۰1 قانون شهرداری ها، 
مالکینی که زمین های بزرگی در اختیار دارند باید قسمتی از این زمین ها را برای ایجاد معابر و خدمات عمومی در اختیار شهرداری قرار دهند.

شورای نگهبان در پاسخ به استفساریه ای درباره اعمال این ماده قانونی روی زمین های وقفی در ۲8 فروردین 1۳9۰ اعلام کرده که اعمال 
این ماده قانونی روی زمین های وقفی خلاف موازین شرعی است...
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در مراسم افتتاح همزمان 23 پروژه بخش کشاورزي مطرح شد:

سه درخواست »طلايي« از استاندار

حجاج مراقب » مرس« باشند
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سرمقاله:   متین مسلم

وزیر  ظریف  جواد  محمد 
خارجه ایران؛ هرچند به سختی 
دائمی  های  با شماتت  همراه  و 
محافظه کاران درون ایران؛ اما به 
خوبی نشان داده در کنار خنده 
های معروفش، چندان هم اهل 
کوتاه آمدن و عقب نشینی نیست. 

همکاران نزدیک او ...

آيا ديپلماسی ايران 
طعم عربی خواهد گرفت؟ 

2

دفاع حبیبی از نزديکی موتلفه 
به پايداری

 اصولگرا، اصولگراست، تندرو و افراطی، معتدل و سنتی نداریم

2

2

7 7

5

باستناد مجوز هیات مدیره سازمان در نظر دارد محل استقرار کیوسک حمل و نقلی 
جهت سواری کرایه واقع در پایانه فدک را از طریق مزایده واگذار نماید. لذا متقاضیان می 
توانند جهت دریافت پاکت و شرایط مزایده از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت ده روز 
کاری به استثنای روزهای تعطیل از ساعت 8 صبح لغایت 14 به واحد امور قراردادهای 
سازمان به نشانی قم –کیلومتر 3 جاده قدیم قم – تهران سازمان پایانه های مسافربری 
شهرداری قم )ترمینال( مراجعه نمایند و در صورت نیاز، جهت کسب اطلاعات بیشتر با 

شماره تلفن 36641790-025 تماس حاصل نمایند.
شرایط عمومی:

-  واریز مبلغ 20/000/000 ریال) بیست میلیون ریال( بعنوان سپرده شرکت در مزایده به 
حساب سپرده سازمان.

- ارائه معرفی نامه شرکت در مزایده از اداره کل محترم حمل و نقل و پایانه های استان قم.
- درصورتی که برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به 

نفع سازمان ضبط خواهد شد.
- سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار 

است.
- هزینه درج آگهی و کارشناسی به عهده برنده مزایده می باشد.

- تلفن تماس: 025-36641790

سازمان پايانه های مسافربری شهرداری قم
آگهی تجديد مزايده )نوبت اول(

روابط عمومی سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم

در نظر دارد تعدادی از خودروهای سبک وسنگین خود را به شرح ذیل از طریق مزایده 
عمومی به مراکز اسقاط دارای مجوز واگذار نماید :

1( کامیون 13 دستگاه
2( وانت 3 دستگاه

3( سواری 2 دستگاه
4( موتورسیکلت 2 دستگاه

متقاضیان میتوانند از تاریخ درج اگهی به مدت 10 روز جهت دریافت مدارک مزایده 
و بازدید از ساعت 8 الی 13 به ساختمان مرکزی اداره کل راه و شهرسازی استان قم به 

آدرس: ابتدای آزاد راه قم- کاشان جنب نمایندگی ایران خودرو مراجعه فرمایند.
شماره های تماس:5-02536660001 واحد اموال 

اداره کل راه و شهرسازی استان قم
آگهی مزايده عمومی اسقاط شماره 94/1

روابط عمومی اداره کل راه و شهرسازی استان قم
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اخبار
در دیدار سردار مهدوی نژاد با مدیر کل محیط زیست استان مطرح شد:

اظهار تاسف فرمانده سپاه استان از استقرار 
واحدهای صنعتی آلاینده پیرامون شهر قم

فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( استان قم گفت: نگاه مقطعی و بخشی 
در حوزه های عمرانی و اقتصادی و صنعتی، صدمات و آسیب های گاها جبران 

ناپذیری در آینده به محیط زیست وارد می کند. 
سردار مهدی مهدوی نژاد در دیدار مدیرکل و معاونین حفاظت محیط زیست استان قم 
در سخنانی اظهار داشت: برای برطرف کردن معضلات و چالش های زیست محیطی در 

کشور، باید نگاه همه جانبه و مدیریت صحیح و اصولی داشته باشیم. 
وی بر ضرورت همفکری، هماهنگی و مشارکت همه دستگاههای اجرایی برای تحقق 
اهداف زیست محیطی و رفع مشکلات متعدد در این حوزه تاکید کرد و گفت: یکی از 
مهمترین موانع در این جهت که صدمات و آسیب های گاها جبران ناپذیری به محیط 

زیست می زند، نگاه مقطعی و بخشی در فعالیت های عمرانی، اقتصادی و صنعتی است. 
فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( با بیان اینکه استقرار واحدهای صنعتی بعضا 
آلاینده در پیرامون شهر قم حقیقتا جای تأسف و تأثر دارد، خاطرنشان کرد: این واحدها 
بدون در نظر گرفتن ناهنجاری ها، آلودگی ها و تخریب های زیست محیطی که امروز 
نمایان شده است، در حاشیه شهر قم مستقر شده اند و این همان نگاه مقطعی است که باید 

با برنامه ریزی های جامع، روشن و همه سونگر از آن فاصله بگیریم. 
وی در پایان با اشاره به توانمندی و ظرفیت های گسترده زیست محیطی و جایگاه 
برجسته علمی و معنوی استان قم، خواستار افزایش ارتباط و تعامل با اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان قم شد و گفت: ظرفیت ها و زمینه های بسیاری برای همکاری و 
مشارکت فیمابین به ویژه در عرصه آموزش و فرهنگسازی وجود دارد که باید با شناخت و 

آگاهی طرفین، به خوبی از آنها بهره مند شویم. 
سید رحمان دانیالی مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم نیز در این دیدار گزارشی 
از برنامه ها و اقدامات این اداره کل و وضعیت زیست محیطی استان ارایه کرد و گفت: 
امیدواریم بتوانیم با افزایش تعامل و همکاری ها بتوانیم هرچه بیشتر از ظرفیت عظیم 
سپاه پاسداران و سازمان بسیج برای رفع چالش ها و معضلات زیست محیطی استان و 

فرهنگسازی موثر در جامعه و نیز انجام گشت و کنترل های مشترک استفاده کنیم.

مهندس دهناد خبرداد:

717 میلیارد تومان سرمایه گذاری
 برای توسعه شرکت مخابرات ایران

  سرپرست شرکت مخابرات ایران، ضمن تبریک هفته دولت از افتتاح 4837 
پروژه  مخابراتی در بخش های تلفن ثابت، تلفن همراه و ارتباطات دیتا با هزینه ای 

بالغ بر 717 میلیارد تومان خبر داد

به گزارش روابط عمومی وامور بین الملل شرکت مخابرات ایران، مهندس سید اسدالله 
دهناد با اعلام این خبر اظهارداشت: استان های خوزستان، اصفهان و تهران به ترتیب 
بیشترین پروژه های مورد افتتاح را به خود اختصاص دادند و در بخش های مرکز سوییج، 
ارتباطات روستایی، آنتن BTS، فیبر نوری و دیتا بیشترین سرمایه گذاری را داشته اند. 
وی با تاکید بر اینکه توسعه حوزه فناوری ارتباطات واطلاعات نیازمند توجه ویژه است، 
افزود: شرکت مخابرات ایران،  برای  ایجاد و توسعه  فناوری های نو در کشور و همگامی 
با پیشرفت های روز در این حوزه نیازمند به سرمایه گذاری است. وی ابراز امیدواری کرد 
که افتتاح این پروژه ها گام مؤثری باشد در توسعه خدمات ارتباطات و فناوری اطلاعات 

در کشور باشد.

حوادث

خبر

رئیس پلیس راه استان قم  عنوان کرد:

حضور بازرس نامحسوس
در اتوبوس های مسافربری

رئیس پلیس راه استان قم، گفت: حدود 80 درصد تلفات یا جراحات ناشي از 
عدم بستن کمربند ایمني است.

به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ اردشیر جمشیدي راد در مصاحبه با خبرنگار 
ما، اظهارداشت: با توجه به نزدیک شدن به ماه مهر و بازگشایي مدارس، شهریور ماه آخرین 
فرصت براي مسافرت و استفاده از تعطیلات تابستاني است که گاهي مردم براي استفاده از 
این فرصت باقیمانده، در سفر و رانندگي عجله مي کنند که این شتاب بي مورد مي تواند 

زمینه ساز حوادث تلخ و جبران ناپذیري باشد.
وي با بیان اینکه رفتار راننده در وقوع یا عدم وقوع حوادث بسیار تاثیرگذار است، عنوان 
داشت: خونسردي راننده، مي تواند او را در کنترل وسیله نقلیه کمک کند، در حقیقت تجربه 

نشان داده است راننده هاي خونسرد که عجله و شتاب ندارند،  کمتر تصادف مي کنند.
رئیس پلیس راه استان قم در ادامه به عمده دلایل سوانح جاده اي اشاره کرد و افزود: 
ناتواني در کنترل وسیله نقلیه که مي تواند بر اثر خستگي، خواب آلودگي، خوردن، آشامیدن 
و یا استفاده از تلفن همراه باشد، علت وقوع حدود ۳5 درصد تصادفات جاده اي را به خود 
اختصاص داده است. سرهنگ جمشیدي راد با اشاره به اینکه حدود 8۰ درصد تلفات یا 
جراحات ناشي از تصادفات به دلیل عدم بستن کمربند ایمني روي مي دهد، خاطرنشان 
کرد: مسافران نسبت به رعایت قوانین و مقررات راهنمایي و رانندگي اهتمام ویژه داشته 

باشند تا از سفر خود به نحو مطلوب استفاده کنند. 
وي در ادامه سخنان خود در خصوص تمهیدات پلیس در شهریور ماه و دور پایاني 
سفرهاي تابستاني، گفت: پلیس راه استان در شهریور ماه در آماده باش 7۰ درصدي قرار 
دارد و تیم هاي گشت و کنترل نامحسوس این پلیس، با نیروهاي کمکي مختلف تقویت 
شده است که مجموعا حدود 7۰ تیم گشت و کنترل نامحسوس در سطح محورهاي استان 
فعال هستند. رئیس پلیس راه استان اضافه کرد: همچینین با تعاملات صورت گرفته با 
سازمان پایانه هاي استان، تابلوهاي فسفري، بنرها و بیلبوردهاي حاوي پیام هاي ترافیکي 
و هشداري در سطح محورها و نقاط حادثه خیز فعال است که راهنمایي هاي لازم را به 

رانندگان ارائه مي دهد.
سرهنگ جمشیدي راد با بیان اینکه پلیس راه استان به همکاري و مشارکت دستگاه 
هاي مختلف نیازمند است، از صدا و سیماي مرکز قم به دلیل نقش بي بدیل آن در 

آگاهسازي و هدایت مردم، قدرشناسي کرد.
وي با تاکید بر استفاده از محورهاي آزادراهي و اتوبان ها به جاي جاده هاي دوطرفه 
مانند محور "نیزار و جعفریه"، به رانندگان توصیه کرد: رانندگان با توجه به گرمي هوا در 
خصوص سالم بودن وضعیت خودرو به خصوص صاف نبودن لاستیک ها اطمینان لازم را 
حاصل کنند. رئیس پلیس راه استان به رانندگان هشدار داد: به ازاي یک ساعت و نیم تا ۲ 

ساعت رانندگي، حدود یک ربع استراحت داشته باشند.
سرهنگ جمشیدي راد با اشاره به حضور بازرس نامحسوس در اتوبوس هاي مسافربري، 
خاطرنشان کرد: مسافران مي توانند هرگونه انتقاد، پیشنهاد یا تقدیر و تشکر خود را با سامانه 

11۰1۲۰ در میان بگذارند.

رئیس پلیس آگاهي استان قم  خبرداد:

کشف کالاي قاچاق به ارزش 4 میلیارد ریال 
رئیس پلیس آگاهي استان قم از کشف کالاي قاچاق به ارزش تقریبي 4 
میلیارد و 520 میلیون ریال در طرح سراسري مبارزه با قاچاق کالا گمرکي و 

دخانیات اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان خبر داد. 
به گزارش خبرنگار پایگاه خبري پلیس، سرهنگ  مهدي قدمي  گفت: ماموران مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم در اجراي طرح برخورد و مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز در محورهاي مواصلاتي استان موفق به کشف انواع کالاهاي قاچاق به 

ارزش تقریبي 4 میلیارد و 5۲۰ میلیون ریال شدند. 
وي افزود: ماموران در این طرح تعداد 69۰ دستگاه موبایل ، 144 بسته 1۰۰ تایي 
تجهیزات پزشکي، ۳۰۲8 ثوب پوشاک ،18۰ دستگاه اسپیکر، ۲16 عدد نوشابه انرژي زا و 

14۳ عدد آرمیچر یخچال کشف کردند. 
قدمي ادامه داد: در مجموع این طرح، ارزش ریالي تقریبي کل اقلام مشکوفه 4 میلیارد و 
5۲۰ میلیون ریال بوده که طي آن 9 نفر متهم دستگیر و 6 دستگاه وسیله نقلیه توقیف شد. 
رئیس پلیس آگاهي استان قم خاطرنشان کرد: تمام خودروهاي توقیفي در این طرح 
فاقد هرگونه مجوز حمل و گمرکي بودند که پرونده تشکیل و به همراه متهمان دستگیر 

شده و کالاهاي مکشوفه به اداره کل تعزیرات حکومتي استان تحویل داده شدند.

رئیس پلیس راهور استان قم  اعلام کرد:

توقیف 10 خودرو متخلف به علت آلودگي صوتي 
رئیس پلیس راهور فرماندهي انتظامي استان قم از توقیف 10 خودرو متخلف 

به علت آلودگي صوتي در استان خبر داد.
به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ سید کرم الله حسیني در تشریح این خبر 
گفت: تیم هاي گشت پلیس راهور قم هنگام روان سازي ترافیک و کنترل خودروهاي 
عبوري، 1۰ دستگاه خودرو را به علت تخطي از قانون و ایجاد آلودگي صوتي توقیف کردند.

این مقام انتظامي افزود: بر اساس ماده 8 قانون رسیدگي به تخلفات رانندگي خودروها 
توقیف و روانه پارکینگ شدند.رئیس پلیس راه استان به رانندگان وسایل نقلیه در خصوص 
ایجاد آلودگي صوتي توصیه کرد: پلیس راهور استان با هرگونه تخلف از جمله آلودگي 
صوتي برابر قانون برخورد مي کند. سرهنگ حسیني با اشاره به اینکه والدین مي توانند 
نقش تاثیرگذاري در هدایت افکار فرزندانشان داشته باشند تاکید کرد: برخورد با هر گونه 

ناهنجاري به طور مستمر در دستور کار پلیس قرار دارد.
توقیف سه خودرو با بیش از 10 میلیون ریال خلافي 

رئیس پلیس راهور فرماندهي انتظامي استان قم  دربخش دیگری از سخنان خوداز 
توقیف سه دستگاه خودرو با خلافي بیش از 1۰ میلیون ریال خبر داد.

حسیني  در تشریح این خبر گفت: تیم هاي گشت پلیس راهور قم هنگام روان سازي 
ترافیک و کنترل خودروهاي عبوري، دو دستگاه خودرو پژو و یک دستگاه بي ام وه را به 
علت تخطي از قانون متوقف کردند.این مقام انتظامي افزود: در استعلام  به عمل آمده 
مشخص شد،خودروها داراي 1۰ میلیون ریال خلافي پرداخت نشده، هستند.سرهنگ 
حسیني تصریح کرد: بر اساس ماده 8 قانون رسیدگي به تخلفات رانندگي خودروهاي 

مذکور توقیف و روانه پارکین

در آخرین روز از هفته دولت صورت گرفت :

افتتاح همزمان چند طرح عمرانی 
در دانشگاه علوم پزشکی قم

روزگذشته در آخرین روز از هفته دولت دو پایگاه بهداشتی درمانی جعفریه 
و لنگرود و همچنین مرکز اورژانس شهری خیابان سلامت به صورت همزمان و با 

حضور استاندار قم به بهره برداری رسید.

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، در این مراسم که با حضور استاندار 
، فرماندار قم ، امام جمعه جعفریه و برخی از مسئولین استانی برگزار شد، دکتر ایرانی خواه 
ریاست دانشگاه علوم پزشکی قم ضمن تبریک هفته دولت و خیر مقدم به حاضرین افزود: 
هفته دولت به برکت شهادت شهیدان رجایی و باهنر در جمهوری اسلامی ایران ماندگار شد 
و مسئولین با الگوبرداری از این عزیزان می بایست ساده زیستی و تلاش صادقانه را سرلوحه 

کار خود قرار دهند که به حمد الله این گونه است.
دکتر ایرانی خواه افزود: با افتتاح این مرکز بهداشتی درمانی ۲۰ هزار نفر جمعیت این 
شهر تحت پوشش خدمات بهداشتی درمانی قرار می گیرند که از ابتدای سال 9۳ کار 
اجرای آن شروع شد و به یاری خداوند در این روز شاهد افتتاح و بهره برداری از آن هستیم.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم اضافه کرد: مرکز بهداشتی درمانی جعفریه با مساحت 
67۰ متر مربع و با اعتباری بالغ بر 15 میلیارد ریال ساخته شده است که جهت تجهیز 
این مرکز می بایست ۲ میلیارد ریال دیگر هزینه نماییم.استاندار قم در این مراسم ضمن 
تشکر از دست اندرکاران ساخت این پروژه ها گفت: حوزه سلامت یکی از مباحث بسیار 
مهم جامعه به حساب می آید و استانداری قم تمام تلاش خود را جهت حمایت از این 
حوزه به کار می گیرد .گفتنی است مرکز بهداشتی درمانی لنگرود نیز با مساحت 67۰ متر 
مربع و اعتباری بالغ بر 11 میلیارد ریال طی دو سال ساخته شد، همچنین مرکز اورژانس 
شهری سلامت با ۳۰۰ متر مربع زیر بنا ، در سه طبقه و با 7 میلیارد ریال اعتبار طی دو 

سال ساخته شده است.

اوقاف  با  قم  شهرداری  مشکلات 
قانون   101 ماده  اعمال  چالش  و 
از  وقفی  زمین های  روی  شهرداری ها 
موضوعات مورد بحث در جلسه یکصد 

و چهل و یکم شورای شهر قم بود. 
 شورای اسلامی شهر قم لایحه تفکیک 
یکی از املاک موقوفه را در جلسه یکصد و 
بیست و یکم خود که قبل از ظهر یکشنبه 

برگزار شد، تصویب نکرد.
مشکلات شهرداری قم با اوقاف موضوع 
مختلفی  موارد  در  و  نیست  جدیدی 
این  مدیریت  در  تندی  موضع گیری های 
و  افتاده  اتفاق  هم  به  نسبت  دستگاه ها 
در  نهاد  دو  این  بین  قدیمی  پرونده های 

محاکم قضایی وجود دارد.
یکی از این چالش ها به اعمال ماده 1۰1 
قانون شهرداری ها روی زمین های موقوفه 
قانون   1۰1 ماده  طبق  می شود.  مربوط 
شهرداری ها، مالکینی که زمین های بزرگی 
در اختیار دارند باید قسمتی از این زمین ها را 
برای ایجاد معابر و خدمات عمومی در اختیار 

شهرداری قرار دهند.
شورای نگهبان در پاسخ به استفساریه ای 
درباره اعمال این ماده قانونی روی زمین های 
وقفی در ۲8 فروردین 1۳9۰ اعلام کرده که 
اعمال این ماده قانونی روی زمین های وقفی 

خلاف موازین شرعی است.
این موضوع موجب شده اعضای شورای 
شهر در موقعیت های مختلف اظهار کنند 
بر  مالکیتی  شهرداری  باشد  قرار  اگر  که 
زمین های تفکیک شده وقفی نداشته باشد، 
تفکیک  با درخواست  به هیچ وجه  شورا 
زمین های وقفی موافقت نخواهد کرد که 
یک مورد از این موضوع در جلسه علنی 

دیروز شورای اسلامی شهر قم اتفاق افتاد.
مرکز  به  مربوط  شده  تنظیم  لایحه 
برای  که  می شد  علمیه  حوزه  خدمات 

برای  وقفی  زمین های  از  یکی  تفکیک 
مسکن طلاب بود که رئیس کمیسیون امور 
زیربنایی شورای اسلامی شهر قم در جلسه 

مطرح کرد.
مصطفی سعادت طلب با اشاره به اینکه 
اعمال ماده صد و یک در زمین های اوقافی 
دچار مشکل است، اظهار داشت: از این نظر 

در مورد این لایحه بحث هایی وجود دارد.
زمین وقفی همیشه وقفی است

آتش زر،  محمد  سید  الاسلام  حجت 
با  شهر  شورای  بودجه  کمیسیون  رئیس 
اشاره به اینکه زمین های وقفی همیشه وقفی 
است، ابراز داشت: هیچ کس نمی تواند زمین 
وقفی را تصرف کند مگر به دستور شخص 
مقام معظم رهبری و یک مورد هم سراغ 
ندارم که ایشان خواسته باشند زمین وقفی 

را به غیر واگذار کنند.
وی با اشاره به اینکه در زمین هایی که 
تفکیک می شود، درصدی که به شهرداری 
به  می رسد  پذیره اش  می گیرد،  تعلق 
شهرداری اظهار داشت: از نظر شرعی باید 
اجاره این زمین ها به اوقاف پرداخت شود 
منتهی اوقاف نباید پذیره را از شهرداری 

بگیرد.  
رئیس کمیسیون بودجه شورای اسلامی 
شهر قم اضافه کرد: در این زمینه دو موضوع 
باید در نظر گرفته شود. نکته اول اینکه 
شوراع خصوصی را اجاره بها دریافت نکنیم.

است  این  دیگری  مشکل  افزود:  وی 
که وقتی پذیره را به ما واگذار می کنند ما 
معوض می دهیم به دیگران و اوقاف می گوید 
چون به مالک بعدی واگذار کردید باید 15 
درصد را به اوقاف بازگردانید در حالی که 
کسی که این زمین را دریافت کرده باید آن 

15 درصد را واگذار کند.
داشت:  اظهار  آتش زر  الاسلام  حجت 
املاک وقفی و آستانه ای در قم زیاد است که 

باید مشکلاتمان را با جلساتی در این زمینه 
حل کنیم.

ارزش افزوده حاصل از تفکیک
کمیسیون  رئیس  ذاکریان،  عباس 
خدمات شهری شورای شهر در این زمینه 
به ارزش افزوده ای که تفکیک زمین ها برای 
و گفت:  اشاره کرد  ایجاد می کند  املاک 
اعمال ماده صد و یک روی املاک چه وقفی 
و چه غیر وقفی موجب افزایش ارزش کلی 
باقیمانده زمین می شود و در واقع ارزش کلی 

زمین کم نمی شود.
وی ادامه داد: باید این مشکل را به صورت 
اساسی با اوقاف حل کنیم و با تشریح کامل 
مطلب راهی برای این موضوع پیدا کنیم. 
ذاکریان گفت: باید شوارعی که به شهرداری 
واگذار می شود از وقف خارج شده و از ارزش 

افزوده املاک باقیمانده تأمین شود.
رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز درباره 
این لایحه اظهار داشت: این زمین 4۰ هزار 
متر است که خیری به مرکز خدمات حوزه 
علمیه واگذار کرده برای ساخت منزل برای 
طلاب و گفته اند به این دلیل که وقف است 

باید اوقاف وارد شود.
ولی الله بیاتی ادامه داد: در این زمین ماده 
صد و یک اعمال شده و پذیره به صورت 

رایگان به شهرداری واگذار شده است.
یا  بابت شوراع  اجاره ای که  افزود:  وی 
پرداخت شود هم  است  قرار  فضای سبز 
توسط مرکز خدمات حوزه علمیه پرداخت 

خواهد شد.
شورای  رئیس  نایب  بختیاری،  حسن 
استفساریه  به  اشاره  با  قم  شهر  اسلامی 
اظهار  زمینه  این  در  نگهبان  شورای  از 
داشت: ماده صد و یک شامل زمین های 
وقفی نمی شود و از این جهت اوقاف حتی 

می خواهد اجاره بهای خیابان ها را بگیرد.
وی با اشاره به تردید اعضای شورا در 

زمینه ضمانت پرداخت اجاره بهای خیابان ها 
از سوی مرکز خدمات حوزه علمیه قم گفت: 
برای ضمانت پرداخت اجاره بها توسط مرکز 
خدمات حوزه علمیه قم می توانیم بندی به 
توافق نامه اضافه کنیم که اگر مرکز خدمات 
حوزه اجاره بها را پرداخت کرد، اوقاف حق 

تصرف در املاک را ندارد.
با بلوار امین و زنبیل آباد وقفی 

چه کنیم؟
حسن فاکر، دیگر عضو شورای اسلامی 
شهر قم در پاسخ به سخنان بختیاری اظهار 
از  کردند  سئوال  چطور  دید  باید  داشت: 
شورای نگهبان که جواب به این نکته رسیده 

است.
و  آباد  زنبیل  و  امین  بلوار  گفت:  وی 
بسیاری از خیابان های ما وقفی است که 
در  اوقاف  با  زیادی  الان مشکلات  همین 
این زمینه داریم و اگر بخواهیم تفکیک این 
ملک را حل کنیم این مشکلات پیچیده تر 

می شود.
وی اضافه کرد: باید این مشکل را به 
صورت اساسی حل کرد تا دیگر خیابان های 
ما در شهر با مشکل مشابه مواجه نشود چرا 
که اگر پذیره را در خیابان قبول کنیم در 
بسیاری از معابر شهر دچار مشکل خواهیم 

شد.
زین العابدین قراچورلوی هم بااشاره به 
اینکه اوقاف استفساریه را انجام داده گفت: 
از قانون است و قابلیت  استفساریه مجزا 
شکستن دارد. چیزی که نمی شود از آن رد 

شد قانون است.
وی ابراز داشت: قانون در زمینه ماده صد 
و یک تصریح دارد و باید دید این موضوع 
شامل استفساریه می شود یا خیر. اگر ما این 
موضوع را قبول کنیم، این زمین ها در عمل 
در ید مالک است و هر زمانی که بخواهد 

می تواند خلع ید کند. 

استاندار قم گفت: دولت تدبیر و امید 
محرومیت زدایی از مناطق محروم را جزء 

اولویت های اصلی کاری خود می داند.
سید مهدی صادقی شنبه شب در نشست 
صمیمی با مردم منطقه دروازه ری قم بابیان 
اینکه دولت به شدت پیگیر مشکلات مردم 
جامعه  محروم  و  ضعیف  طبقات  به ویژه 
است، اظهار داشت: خدمت به مردم محروم 
و شنیدن مشکلات مردم و پیگیری آن ها 
ازجمله برنامه های اصلی هفته دولت محسوب 
می شود. استاندار قم با اشاره به سخن رهبر 
معظم انقلاب مبنی بر اینکه قم آبروی نظام 
است و خدمت به آن خدمت به کل نظام 
محسوب می شود، تصریح کرد: قم به عنوان 
مرکز علم و اجتهاد و خاستگاه اصلی انقلاب 
و ام القرای جهان اسلام موتورمتحرک نظام 
اسلام است. صادقی با اشاره به موضوع همدلی 
و هم زبانی، تصریح کرد: مردم و مسوولان 
دولتی باید با هم افزایی و هم گرایی با یکدیگر 
همزبانی را در ظاهر و همدلی را در باطن 
تقویت کنند. همچنین در این دیدار اهالی 
منطقه دروازه ری مشکلات این منطقه شامل 
مشکلات اقتصادی، فرهنگی، عمرانی، فضای 
سبز، ترافیک و حمل و نقل را در فضایی کاملا 
دوستانه به استاندار و مسوولان حاضر منتقل 

کردند.
خدمت به مردم بالاترین افتخار 

براي مسئولان نظام است
منظور  به  که  همچنین  قم  استاندار 
بررسي مسائل و مشکلات مردم به بخش 
خجستان سفر کرده بود، پیش از ظهردیروز 
قاهان  مردم دهستان  در جمع  با حضور 
طي سخناني با تبریک هفته ي دولت و 

گرامیداشت یاد و خاطره ي شهیدان رجایي 
و باهنر گفت: امیدوارم برکات و فیوضات این 
ایام نصیب همه ي مردم بشود. استاندار قم 
خدمت گذاري به مردم را بهترین افتخار 
براي هر مسئولي در نظام مقدس جمهوري 
اسلامي عنوان و بر ضرورت برنامه ریزي 
براي استفاده از این فرصت توسط مدیران 

تاکید کرد.
وي با اشاره به گزارشات ارائه شده توسط 
مسئولان بخش، فعالیت هاي انجام گرفته 
در این بخش را مطلوب ارزیابي کرد و گفت: 
این منطقه مشکلات دیگري نیز دارد که 
باید با تلاش و همت جدي مسئولان مرتفع 
شود. صادقي نبود گاز را یکي از مشکلات 
این دهستان عنوان و با اشاره به پیگیري 
هاي صورت گرفته براي آغاز عملیات اجرایي 
گاز رساني به دهستان قاهان افزود: امیدوارم 
عملیات اجرایي این پروژه هر چه سریعتر 
آغاز شود. استاندار قم همچنین کمبود آب 
را از دیگر مشکلات مهم منطقه برشمرد و 

گفت: براي حل این مشکل پیگیري هاي 
خوبي در قالب طرح انتقال آب از سرشاخه 

هاي دز به ساوه صورت گرفته است.
پایداري انقلاب مرهون مقاومت، ایثار و 

پایمردي شهدا است
با  گذشته  روز  همچنین  قم  استاندار 
شهید  روستاي  شهداي  گلزار  در  حضور 
این  شهداي  شامخ  مقام  به  نویس  پرور 
بیان  با  صادقي  کرد.  احترام  اداي  روستا 
اینکه همه ي ما وامدار خونهاي پاک شهدا 
هستیم خاطرنشان کرد: عمل به سیره ي 
این بزرگواران و تلاش براي خدمتگزاري به 
خانواده هاي ایشان باید مورد توجه همه ي 

مردم و مسئولان قرار بگیرد.
خانواده ي شهیدان نظري، قاسمي و 
اسماعیلي نویسي و تني چند از شهداي 

دیگر این روستا میزبان استاندار قم بودند.
 تاکید برضرورت توجه به توسعه و 
مرمت اماکن مذهبي و بقاع متبرکه

 همچنین همزمان با سفر استاندار قم 

به دهستان قاهان، از گنبد و بارگاه بازسازي 
شده ي امامزاده هادي )ع( روستان جمیزقان 
توسط استاندار قم پرده برداري شد. سید 
مهدي صادقي استاندار قم در حاشیه مراسم 
پرده برداري از عملیات مرمت و بازسازي این 
مکان مقدس، از تلاش مردم و خیرین براي 
آماده سازي این پروژه قدرداني کرد. استاندار 
قم با اشاره به وجود امامزاده هادي )ع( در 
بخش خلجستان، این امامزاده را یکي از 
جاذبه هاي مذهبي این منطقه عنوان و 
بر ضرورت توجه به توسعه و مرمت اماکن 

مذهبي و بقاع متبرکه تاکید کرد.
مرمت  و  بازسازي  است طرح  گفتني 
با  جمیزقان  روستاي  )ع(  هادي  امامزاده 
اعتباري بالغ بر ۲5۰ میلیون تومان از محل 

کمک هاي خیرین انجام شده است.
بهره برداري از دو پروژه 

 راه روستایي در بخش خلجستان
همچنین همزمان با سفر استاندار قم 
دو  خلجستان  بخش  قاهان  دهستان  به 
پروژه ي راه روستایي در این بخش مورد 
بهره برداري قرار گرفتند. به گزارش روابط 
عمومي استانداري قم در آخرین برنامه ي 
سفر استاندار و مسئولان استاني به بخش 
در  روستایي  راه  پروژه ي  دو  خلجستان، 
این بخش به بهره برداري رسیدند. افتتاح 
جاده ي سه راهي نورآباد به سمت تفرش 
و افتتاح جاده سه راهي باغیک به طینوج 
دو پروژه اي بودند که با حضور استاندار قم 
و مسئولان استاني و محلي افتتاح گردیدند. 
این دو پروژه که به طول ۳4 کیلومتر و با 
بهره  به  اعتباري حدود ۳5 میلیارد ریال 

برداري رسیدند.

زخم کهنه ای که در جلسه دیروز شورا سرباز کرد

تفکیک زمین های اوقافی و سهم نامعلوم شهرداری

استاندار قم در نشست صمیمی با مردم منطقه دروازه ری عنوان کرد:

محرومیت زدايی اولويت اصلی دولت

معاون عمرانی استاندار قم از اختصاص 60 میلیارد 
ریال اعتبار برای عملیات بازگشایی و تعریض خیابان 

شهدای دروازه ری قم خبر داد.
در نشست  ایرنا، جواد دلاوری شنبه شب  به گزارش 
صمیمی استاندار و مسوولان استان قم با مردم منطقه دروازه 
ری قم با اشاره به درخواست های مکرر مردم منطقه مبنی 
بر تعریض خیابان دروازه ری، اظهار داشت: سال گذشته طی 
بازدید نماینده دفتر رهبر معظم انقلاب از این محله ردیف 

اعتباری خوبی برای تعریض این خیابان پیش بینی شد.
وی تصریح کرد: مقرر شده به همین میزان شهرداری نیز 
بودجه ای را اختصاص دهد، لذا تمامی اهالی منطقه دروازه 
ری که منازلشان در مسیر قرار گرفته همکاری و تعاملاتی با 
شهرداری داشته باشند تا تملکات لازم برای این پروژه انجام 
شود. معاون استاندار قم همچنین با اشاره به کمبود فضاهای 
رفاهی و ورزشی در این منطقه، تصریح کرد: خوشبختانه از 
سال گذشته امکان ساخت یک پروژه فرهنگی ورزشی جنب 
امامزاده سید علی از محل اعتبارات سفر رهبر فرزانه انقلاب 
فراهم شده است. وی افزود: این مجموعه ورزشی شامل استخر، 
سالن سر پوشیده و زورخانه است که با توجه به اینکه عملیات 
احداث آن طی سه سال تعریف شده در صورت تزریق اعتبارات 

لازم سال آینده به بهره برداری می رسد.
دلاوری همچنین به طرح ساماندهی خیابان محتشم و 
نوقطار منطقه یک شهرداری قم اشاره کرد و اظهار داشت: برای 
زمین های خارج از محدوده این خیابان که از سالیان گذشته 
در مجاورت کوره های آجر پزی و مصالح فروشی ها قرار داشته، 
در طرح تفصیلی با توافق هایی که بین شهرداری و مالکین 

انجام شده، کاربری هایی مشخص شده است.
وی با اشاره به عملیات زیر سازی آسفالت در این خیابان، 
معضل ترافیکی منطقه دروازه ری را از مهمترین معضلات این 
منطقه دانست و افزود: برای کلیه شهروندانی که قصد عبور 
و مرور از منطقه یک به منطقه سه و تقاطع 7۲ تن را دارند 
دو پروژه تعریف شده که ایجاد رملی به منظور اتصال خیابان 

محتشم به کمربندی امام علی یکی از آنها است.
وی همچنین زیر گذر انتهای 75 متری عماریاسر را یکی 
دیگر از پروژه های در نظر گرفته شده برای رفت و آمد آسان 
میان مناطق یک و سه عنوان کرد و افزود: مناقصه این پروژه 
برگزار شده و پیمانکار هر چه سریعتر عملیات اجرایی آن را 

آغاز خواهد کرد.
معاون استاندار قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره 
به پروژه های کلان در دست اجرا در منطقه یک قم پروژه 
بیمارستان ۳۰۰ تختخوابی برهانی را یکی از آنها عنوان کرد 
و گفت: این پروژه که یکی از مصوبات سفر هیات دولت به 
استان محسوب می شود، امسال با توجه به تزریق بودجه مورد 
نیاز تکمیل و تجهیز خواهد شد تا بواسطه راه اندازی آن بخش 

عمده ای از مشکلات درمانی مردم منطقه رفع شود.
دلاوری ایجاد شبکه انتقال یکنواخت آب شیرین از محل 
سر شاخه های دز از محل اعتبارات بانک توسعه اسلامی را 
از دیگر پروژه های بزرگ منطقه یک برشمرد و افزود: تقاطع 
غیر همسطح عمار یاسر و 15 خرداد از دیگر پروژه های کلان 
منطقه است که بیش از 5۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته و 
با تمهیدات پیش بینی شده مشکلات ترافیکی این منطقه را 

بر طرف می کند.
ضرورت ساماندهی 

وانت بارها، متکدیان و معتادان
فرماندار قم نیز در این نشست گفت: جمع آوری و سامان 
دهی سد معبر کنندگان خیابانی در قم به طور جدی در دستور 
کار مسوولان استان قرار گرفته است. رضا سیار اظهار داشت: 
ایجاد سد معبر در معابر و شوارع شهر قم یکی از عمده ترین 

معضلات شهری این شهر محسوب می شود.
وی با تاکید بر ضرورت ساماندهی وانت بارها، متکدیان و 
معتادان که محیط زندگی شهروندان را ناملایم و ناخوشایند 
می کنند، تصریح کرد: اخیرا در استان طرحی به منظور جمع 
آوری سد معبر کنندگان تهیه و به تصویب رسید و اجرای آن با 
حمایت عوامل نیروی انتظامی بر عهده شهرداری گذاشته شد.

فرماندار قم با بیان اینکه این طرح در اطراف حرم حضرت 
معصومه )س(، امامزادگان و مسجد مقدس جمکران به اجرا 
گذاشته می شود، تصریح کرد: کلیه معتادانی که در این طرح از 
سطح شهر جمع آوری می شوند طبق ماده 16 قانون مبارزه با 
مواد مخدر به کمپ دولتی ترک اعتیاد منتقل می شوند تا پس 
از بهبود یافتن زمینه اشتغال و زندگی عادی برای آنها فراهم 
شود.  سیار همچنین با اشاره به نیاز مبرم منطقه دروازه ری قم 
به فضاهای فرهنگی ورزشی، تصریح کرد: به منظور برآورده 
نمودن نیاز اهالی این منطقه محروم یک مجموعه فرهنگی 
ورزشی تحت عنوان پیامبر اعظم )ص( از محل اعتبارات سفر 
رهبر معظم انقلاب در سال 89 در حال احداث است که در 

آینده نزدیک به بهره برداری خواهد رسید.
50 درصد منطقه یک قم

 را بافت فرسوده تشکیل می دهد
شهردار منطقه یک قم نیز در این نشست طی سخنانی 
گفت: 5۰ درصد بافت این منطقه را بافت فرسوده و ریزدانه 
تشکیل می دهد. مهدی اصفهانیان مقدم اظهار داشت: این 
منطقه از مناطق 8 گانه شهرداری قم با وسعتی بیش از 
یکهزار و 4۲۰ هکتار جمعیتی بالغ بر ۲۰۰ هزار نفر را در خود 
جای داده است. وی با اشاره به مشکلات زیاد منطقه یک قم 
و اینکه شهرداری به همه این مشکلات واقف است، افزود: با 
تدابیر استانداری و سایر دستگاه های استان رویکرد جدیدی 
در مباحث اجرایی و ساماندهی این منطقه ایجاد شده و حتی 
الامکان تلاش می شود آن چیزی که در شان مردم این منطقه 

است، تحقق پیدا کند.
وی با اشاره به اینکه آسیب شناسی های لازم در مورد 
کمبودهای موجود در این منطقه انجام شده است، افزود: 
منطقه دروازه ری از جنبه های گوناگون بویژه فضای سبز جزء 
مناطق محروم قم محسوب می شود، لذا شهرداری با همین 
رویکرد 5 پروژه احداث فضای سبز را در دستور کار خود قرار 
داده که احداث و تکمیل فاز 4 بوستان شفیعی اطراف بقعه 

شیخ اباصلت یکی از آنها به شمار می آید.

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب قم گفت: بحران 
آب یک موضوع امنیتی شده که باید در این زمینه 

مدیریت مصرف داشته باشیم. 
به گزارش مهر، عبدالحمید توکلی بینا قبل از ظهر 
یکشنبه در همایش روز قشر بسیج کارمندی که در سالن 
همایش های شهرداری قم برگزار شد، اظهار کرد: یکی از 
موضوعات اساسی که در کشور مورد توجه قرار گرفته مسئله 
آب است که بعد از موضوع نظامی اولین موضوع امنیتی، 

مسئله آب است. 
وی با اشاره به آیات قرآن کریم، ادامه داد: امروزه ساکنان 
کره زمین بیشتر از گذشته باید این موضوع را که بقای همه 

موجودات با آب است را درک کنند، زیرا به علل مختلف 
کره زمین در درون بحران آب قرار گرفته است. مدیر عامل 
شرکت آبفای قم افزود: تغییر فرهنگ مصرف آب، افزایش 
افزایش آلاینده ها باعث  جمعیت، گرم شدن کره زمین، 
شده که دچار تغییر بارش ها شویم که خسارات زیادی وارد 
می کند. توکلی بینا عنوان کرد: نسبت به یک قرن گذشته 
جمعیت کره زمین دو برابر شده اما تقاضای آب شش برابر 

شده است که این عدم توازن باعث بحران آب شده است.
آب منبع امنیت غذایی است

وی بیان کرد: در گزارش های سازمان ملل آمده که کم 
آبی می تواند فقر و حیات انسان ها را به دنبال داشته باشد و 

عامل جنگ باشد، همچنین آب منبع امنیت غذایی است.
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان قم ابراز کرد: در 
سال جاری 546 شهر در تنش آبی قرار گرفتند و در استان 
قم بسیاری از رودخانه ها خشک شده و آبها شورتر می شود و 

آب های زیر زمینی کم و کمتر شده است.
توکلی بینا گفت: بحران آب یک موضوع امنیتی شده که 
باید مدیریت مصرف داشته باشیم که خداوند دو مدل در 
قرآن ارائه کردند یکی استغفار و دیگری اسراف نکردن است.

وی یادآور شد: باید سبک زندگی مان را بر اساس آیات 
قرآن تغییر دهیم که به تبع آن الگوی صحیح برای مصارف 

گوناگون از جمله آب داشته باشیم.

با اجرای پروژه های متعدد در منطقه یک

محله »دروازه ری« جان تازه می گیرد

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب قم تأکید کرد:

بحران آب یک مسئله امنیتی شده است

سرمقاله
آیا دیپلماسی ایران 

طعم عربی خواهد گرفت؟ 
محمد جواد ظریف وزیر خارجه ایران؛ هرچند به سختی 
و همراه با شماتت های دائمی محافظه کاران درون ایران؛ اما 
به خوبی نشان داده در کنار خنده های معروفش، چندان 

هم اهل کوتاه آمدن و عقب نشینی نیست. همکاران نزدیک او در وزارت خارجه ایران تاکید 
می کنند بر خلاف آنچه دیگران می بینند؛ رئیس شان بسیار جدی و سخت گیر است. این 
همان نکته ای است که جان کری وزیر خارجه ایالات متحده در اوج مذاکرات هسته ایی 
وین نیز به تلویحابه آن اشاره کرده بود. یک دیپلمات ارشد آلمانی مقیم تهران می گوید می 
تواند مربوط به بخشی از روحیات آقای ظریف باشد؛ اما فکر میکنم این انعکاسی از روحیات 

خود پرزیدنت روحانی هم هست.»
جدیت روحانی و وزیر خارجه او برای فائق آمدن بر مشکلات ایران حداقل در آنچه 
مربوط به سیاست خارجی ایران می شود این احساس را در میان دیپلمات ها و رهبران 
کشورها به وجود آورده که صرف نظرشکل گیری رویکردی جدید در سیاست خارجی ایران 
یعنی همان چیزی که مورد انتظار جامعه بین المللی ست، دولت کنونی به آنچه می گوید 
و به آن متعهد است پایبند بوده و قابلیت لازم را برای پیگری سیاست ها و برنامه های خود 
دارد. شاید نتیجه مذاکرات وین و توافق با جامعه بین المللی تنها یک نمونه آشکار از این 
جدیت و تعهد قلمداد شود، اما هنگامی که مسیر طی شده از هنگام مذاکرات و توافق اتمی، 
رفع موانع همکاری با آژانس بین المللی انرژی اتمی که در گزارش اخیر آقای آمانو انعکاس 
یافت، افزایش رایزنی ها و مناسبات باجامعه جهانی خصوصا دولت های اروپایی ویا اعلام 
های مکرر برای رفع موانع همکاری با اعراب را مشاهده می کنیم؛ باید قبول کرد اتفاقات ۲ 
سال اخیر در ایران وهمزمان با روی کارآمدن رئیس جمهور روحانی، حتما ناشی از تغییر 

رویکرد و نگاه در سیاست خارجی ست.
قابل اتکاء بودن تحول دیپلماسی تهران از یک سو و علاقه مقامات ایران به رفع سوء 
تفاهم ها با کشورهای عربی خلیج فارس )نکته همواره مورد اشاره دیپلمات های ایرانی( از 
سوی دیگر، نکته بسیار مهمی است که به نظر می رسداز سوی کشور های جنوب خلیج 
فارس لازم است جدی گرفته شود. دیپلمات های غربی مقیم خلیج فارس تایید می کنند 
گزارش های متعددی از تلاشهای ایران برای گفتگو و آغاز مناسبات جدید با پایتخت های 
عربی خصوصا ریاض دریافت کرده اند؛ اما ظاهرا نگرانی از آنچه اعراب افزایش نفوذ ایران 
در منطقه توصیف می کنند و آرامشی که در نهایت به نفع سیاست ایران تمام خواهد شد 
مانع از به ثمر رسیدن این تلاش ها شده است. بنا به اظهار این دیپلمات ها برخی مقامات 
عرب خصوصا در عربستان به آنها گفته اند در شرایط کنونی که نگاه جامعه جهانی خصوصا 
ایالات متحده به سمت ایران معطوف شده، باز کردن دروازهای اعراب به روی ایرانیان در 
حداقل نتیجه، کشورهای عرب جنوب خلیج فارس را به عناصری دسته دوم برای غرب و 

واشنگتن تبدیل خواهد کرد.
یک مقام ارشد وزارتخارجه عمان که مایل به افشای نام خود نیست می گوید« این نگاه 
سعودی ها تا به آن حد که آنها اعلام می کنند عمیق نبوده و بی مورداست. البته پیش 
بینی آنها تاحدی اتفاق خواهد افتاد؛ اما متقابلا به برادران عرب خود گفته ایم در جدیت 
ایرانی ها به حل مشکلاتشان با اعراب نباید تردید کنند. این نظر در میان مقامات اماراتی، 
کویتی و قطری طرفداران زیادی دارد؛ اما زمانی که پای عربستان وسط است وآنها نمی 
توانند ابعاد همکاری با یک ایران آرام و مورد توجه جامعه جهانی را ارزیابی و تحمل کنند 
ادامه کار قدری مشکل میشود.« این مقام عمانی می افزاید« ریشه مشکلات شاید در همین 
دیدگاهی افراطی باشد »بگذارید منطقه همچنان نا آرام بماند. او می افزاید« توضیحات ما به 
برادرانمان در ریاض تا کنون نتوانسته آنها را قانع کند. من فکر میکنم بخشی از این رفتار به 
خارج ازمرزهای سعودی و به همسایگان ایران مربوط می شود.« این مقام اشاره ایی به این 

همسایگان و اینکه آیا منظور او ترکیه است نکرد.
متقابلا مواضع مقامات وزارت خارجه ایران پیرامون مناسبات عربی در هفته گذشته 
حکایت از آن دارد که تهران خود را آماده یک دور خیز بلند برای باز سازی دیپلماسی 
عربی با محوریت خلیج فارس می کند. محمد جواد ظریف اواخر هفته گذشته تاکید کرد 
خواهان بهبودی کامل و رفع به قول او سوء تفاهم ها با کشورهای عربی ست؛ اما آنها نیز 

چنین چیزی راباید بخواهند. 
"خواست عربی »نکته بسیار مهم در سخنان وزیر خارجه ایران است. شاید نتوان در 
جدیت و حس نیت مسئول سیاست خارجی ایران تردیدی کرد و همین ظاهرا به دست مایه 
اصلی مقامات عمانی برای رایزنی های سری در منطقه تبدیل شده؛ ولی چگونه می توان به 
این تلاش ایرانی جنبه مقبولیت و خواست عربی داد؟ این سوالی بسیار مهم است. شاید اگر 
موضوع به سایر کشور های عضو شورای همکاری مانند کویت یا قطر و حتی بحرین محدود 
می شد مدیریت دیپلماسی منطقه ایی برای تهران راحت تر بود؛ اما زمانی که پای عربستان 
و احساس سرخوردگی ویا به قول استفان والت« حسادت رهبران آنها نسبت به ایران به 
میان می آید صورت مسئله تغییر میکند. اینکه ایران چه می تواند انجام دهد؟ سوال بسیار 
سختی ست، اما شاید فعال کردن ارتباطات دیپلماتیکی با سایر کشور های عضو شورای 
همکاری )فارغ از گذشته ها( و آنها را تبدیل کردن به پلی برای نزدیکی به ریاض، راه حل 
ممکن تری به نظر برسد. تجربه نشان داده در شرایط مشابه ارتباط مستقیم در مقایسه با 
ارتباط درونی با کیفیت و طعم عربی تاثیر کمتری دارد. خب! اینهم از ویژگی های جوامع 

عربی ست و باید با آن کنار آمد.

متین  مسلم



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,036,000یک مثقال طلا

931,710یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,090,000سکه بهار آزاد ی

9,090,000سکه امامی

4,740,000نیم سکه

2,640,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,100,000 تیپ 5

 206SD37,200,000وی 8

GLX 405 30,400,000پژو 

SLX 405 30,000,000پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 35,300,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX 30,400,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 29,300,000سمند 

LX EF7 30,000,000سمند 

ELX 35,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 59,700,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 19,100,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM37,500,000 

530 MVM39,500,000 

MVM X3364,000,000 

 MVM X3370,000,000 جد ید اتومات

 MVM11019,400,000 چهار سیلند ر

اعلام دارایی ها و بدهی های بانک مرکزی 
بده�ی بانک ها به بانک مرک�زی در پایان خرداد ماه امس�ال با 5,2 درصد 
کاهش نسبت به اسفند سال گذشته به 81 هزار و 367 میلیارد تومان رسید.

براس��اس گزارش خلاصه دارایی ها و بدهی های بانک ها و مؤسسات اعتباری حجم 
کل دارایی های شبکه بانکی در پایان خردادماه امسال با ۰.7 درصد افزایش نسبت به 
اس��فند سال گذشته و رشد 17 درصدی در 1۲ ماه منتهی به خرداد امسال به یک 

هزار و 64۰ هزار و 7۰1 میلیارد تومان رسیده است.   
براساس گزارش بانک مرکزی، دارایی های خارجی در ۳ ماهه اول امسال با 6.8 درصد 
افزایش ۲۰۳ هزار و 9۰۲ میلیارد تومان، اسکناس و مسکوک با 4۳.۳ درصد افزایش 
1۰ هزار و 48 میلیارد تومان، سپرده نزد بانک مرکزی با ۳.۳ درصد افزایش 91 هزار 
و 91۰ میلیارد تومان )87 هزار و 756 میلیارد تومان سپرده قانونی و 4 هزار و 154 

میلیارد تومان سپرده دیداری( بالغ شده است.   
همچنی��ن بدهی بخش دولتی با ۲.5 درصد رش��د در ۳ ماه��ه اول و ۲4.6 درصد 
افزایش 1۰6 هزار و 617 میلیارد تومان )1۰۲ هزار و 975 میلیارد تومان بدهی دولت 
و ۳ هزار و 641 میلیارد تومان بدهی شرکت ها و موسسات دولتی(، بدهی بخش غیر 
دولتی با 1.6 درصد افزایش در بهار امسال 64۰ هزار و 966 میلیارد تومان محاسبه 

شده است. 
  همچنین سایر دارایی ها با 7.1 درصد کاهش نسبت به اسفند سال گذشته به ۳57 

هزار و ۲8۳ میلیارد تومان رسیده است.   
*بدهی بانک ها به بانک مرکزی با 5,2 درصد کاهش به

 81 هزار میلیارد تومان رسید 
  در بخش بدهی ها سپرده بخش غیر دولتی در دوازده ماه منتهی به خرداد ماه امسال 
۲۳.7 درصد و ۳ ماهه اول امس��ال 5.۳ درصد افزایش داش��ته و به 786 هزار و 9۰9 
میلیارد تومان رسیده است که از این میان سپرده دیداری با ۳.5 درصد کاهش 8۲ 
هزار و 618 میلیارد تومان، سرمایه گذاری مدت دار با 7.۲ درصد افزایش 654 هزار و 
74 میلیارد تومان، قرض الحسنه با 6 درصد کاهش ۳6 هزار و 7۳7 میلیارد تومان و 

سایر با 8.۳ درصد افزایش 1۳ هزار و 479 میلیارد تومان است. 
  بدهی بانک ها به بانک مرکزی در ۳ ماهه اول امسال با 5.۲ درصد کاهش به 81 

هزار و ۳67 میلیارد تومان رسیده است. 
 *کاهش 39,1 درصدی بدهی بانک های غیردولتی به بانک مرکزی 

  از مجموع بدهی  بانک های تجاری و دولتی به بانک مرکزی 1۲ هزار و 4۲۰ میلیارد 
تومان، بدهی بانک های تخصصی 54 هزار و ۳۳1 میلیارد تومان و بدهی بانک های غیر 

دولتی و موسسات اعتباری 14 هزار و 615 میلیارد تومان برآورد شده است. 
  بدهی بانک های تجاری دولتی به دلیل مبادلات بین بانکی با بانک مرکزی 1۰9.9 
درصد رشد نشان داد اما بدهی بانک های تخصصی ۲.8 درصد و بدهی بانک های غیر 

دولتی و موسسات اعتباری ۳9.1 درصد کاهش داشته است.

برای مرد روزهای سخت صنعت آب و برق؛
دوران پرچالش مقابله با مشکل

 کم آبی و خاموشی

آمارهایی که شرکت آب و فاضلاب کشور و سازمان توانیر درباره وضعیت آب و 
برق منتشر می کنند، روزبه روز رنگ هشدارآمیزتری به خود می گیرد. براساس 
این آمارها، شمار شهرهایی که به تنش آبی دچار شده اند، رو به افزایش بوده و 
این کم آبی به تدریج در حال اثرگذاری بر تولید برق اس�ت. در این شرایط و با 
وجود این آمارها، حمید چیت چیان مس�وولیت تصدی وزارت نیرو را برعهده 

گرفت.
حمید چیت چیان در سال 1۳۳6 در تبریز به دنیا آمد. وی، تحصیلات دانشگاهی خود 
را از دانشگاه امیرکبیر و در رشته مهندسی مکانیک، گرایش طراحی جامدات آغاز کرد و 
مدرک کارشناسی خود را در سال 64 دریافت کرد. پس از آن کارشناسی ارشد را در رشته 
مهندسی صنایع از همان دانشگاه در سال 1۳74، کارشناسی ارشد را در رشته مدیریت 
از مرکز آموزش مدیریت دولتی در سال 1۳76 و مدرک دانشوری مهندسی صنایع را از 

دانشگاه تربیت مدرس در سال 1۳84 اخذ کرده است.
او در کارنامه خود، عضویت در جهادسازندگی استان آذربایجان شرقی در سال 1۳58، 
عضویت در سطوح فرماندهی سپاه و حضور در جبهه های جنگ تحمیلی از سال 1۳59 
تا دی ماه 1۳66، نمایندگی مجلس دوره سوم ) از حوزه انتخابیه تبریز( در خرداد 1۳67 تا 

خرداد 1۳71 و عضویت در هیات رییسه مجلس سال دوم دوره سوم را دارد.
عضویت در هیات مدیره ش��رکت توانیر در خرداد 1۳71 تا 1۳75، عضویت در هیات 
مدیره سازمان برق ایران، معاونت وزیر نیرو در امور انرژی از آبان 1۳7۲ تا شهریور 1۳84، 
معاونت برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت نیرو از آذر 1۳85 تا تیرماه 1۳87 ، قائم مقامی 
وزیر نیرو از ش��هریور 1۳84 تا آبان 1۳89، س��مت مش��اور عالی وزیر و رییس شورای 
مشاوران وزارت نیرو از آبان 89، معاونت هماهنگی و نظارت فرایندی مرکز الگوی اسلامی 

ایرانی پیشرفت از شهریور 1۳9۰ از دیگر سوابق کاری وزیر نیرو دولت یازدهم است.
چیت چیان همچنین در حوزه آب و برق در تاس��یس و پایه گذاری موسسه تحقیقات 
و آموزش مدیریت وزارت نیرو، مرکز مطالعات انرژی ایران، س��ازمان انرژی های نو ایران، 
سازمان بهره وری انرژی ایران، مرکز اطلاعات انرژی ایران و آزمایشگاه ملی صرفه جویی 

انرژی ایران نقش آفرین بوده است.
چیت چیان مردادماه سال 1۳9۲ به عنوان گزینه دولت یازدهم برای تصدی وزارتخانه 
نیرو به مجلس شورای اسلامی معرفی شد و با کسب اکثریت آرا از مجلس رای اعتماد 
گرفت و به عنوان وزیر نیرو مش��غول به فعالیت شد: ۲7۲ رأی موافق، 7 رأی مخالف و 

5 رأی ممتنع.
رجب رحمانی، نماینده مردم تاکستان در مجلس در هنگام بررسی صلاحیت چیت چیان 
به عنوان وزیر نیرو در مجلس تاکید کرد: »آقای چیت چیان با ۳۰ سال حضور و فعالیت 
در جبهه حق علیه باطل، در تمام برنامه های وزارت نیرو حضور داشته است و حتی وزیر 

اسبق نیرو نیز ایشان را جزو نیروهای ولایی و بسیجی عنوان کردند.«
منظور رحمانی، نگاهی بود که پرویز فتاح، وزیر نیرو دولت نهم درباره چیت چیان عنوان 
کرده بود. پرویز فتاح گفته بود: »زماني که بنده اسم مهندس چیت چیان را به عنوان وزیر 
نیروي پیشنهادي دولت یازدهم شنیدم، از صمیم قلب بسیار خوشحال شدم؛ چراکه با 
شناختي که در طول سنوات گذشته یعني از ابتداي انقلاب تاکنون نسبت به ایشان دارم، 
مي دانم که این انتخاب کاملا عنایت و لطف الهي بوده که شامل حال وزارت نیرو شده 

است.«
وی عنوان کرده بود »یک برادر ارزشي، متعهد، مومن و ولایي و از همه مهم تر متخصص 
از درون وزارت نیرو انتخاب شده است و به نظر من این انتخاب یک حسن نیتي دارد و 
آن این است که ایشان از مسلط ترین افرادي است که مي تواند در این جایگاه قرار بگیرد.«

فتاح همچنین متذکر شده بود؛ »زماني که من به عنوان وزیر نیرو انتخاب شدم، اعتراف 
مي کنم ایشان شایستگي شان براي وزیر شدن از من کمتر نبود و آن زمان ایشان بزرگواري 
کردند که این مسوولیت را پذیرفتند و من باید بگویم که بدون حضور ایشان در وزارت نیرو 
حتما دچار مشکلات زیادي مي شدم و حضور و حمایت و مدیریت ایشان باعث شد تا آن 

دوران را بتوانیم به خوبي پشت سر بگذاریم.«
حمید چیت چیان هم اکنون در وزارت نیرو با بحران خشکسالی دست و پنجه نرم می کند 
و پس از دو س��ال، در تلاش است تا جیره بندی آب یا خاموشی ها مهمان خانه ایرانیان 
نباشد. اگرچه او معتقد است که »پیشرفت کارها مطابق با برنامه، نظر و هدف وزارت نیرو 

نبوده است.«
وی، علت عمده این موضوع را محدودیت هایی می داند که در سال های اخیر کشور با 
آن مواجه بوده است. چیت چیان در تشریح این موضوع می گوید: »بسیاری از کسانی که 
می خواستند سرمایه گذاری و از صنایع خارجی خریداری کنند، در انتقال ارز دچار مشکل 
شدند یا در دریافت وام و تسهیلات مشکلاتی داشتند و این موارد خارج از کنترل و اراده 

وزارت نیرو بوده است.«
اما او امیدوار است »با مجموعه اقداماتی که انجام شده و حمایت هایی که صورت گرفته 

است، شاهد یک جهش قابل توجهی خواهیم بود.«
با این وجود، اصلاح نابسامانی های اقتصاد برق، تنوع بخشی به سبد تولید برق، کاهش 
تلفات برق و افزایش بازده نیروگاه های کش��ور، از مهم ترین اقدامات مثبتی اس��ت که 

چیت چیان در مدت حضور خود در دولت یازدهم در وزارت نیرو انجام داده است.
در همی��ن حال، چیت چیان اصلاح نظام قیمت گذاری آب، کنترل ورود فاضلاب خام 
آب ها، صیانت از آب های زیرزمینی و جلوگیری از برداشت های بی رویه، مدیریت تقاضای 
آب به ویژه در بخش کش��اورزی و ش��رب، مدیریت حوضه ای منابع آب، اولویت دادن به 
اجرای طرح های منابع آب مش��ترک و تغییر روند کاهش آب در تالاب ها و دریاچه ها و 
اقدام در جهت احیای آن ها را مهم ترین راهبردهای جلوگیری از بروز بحران آب عنوان 
کرده اس��ت. او در عین حال که معتقد اس��ت مسایل مرتبط با آب روز به روز در جهت 
حادتر شدن حرکت می کند و این شرایط نیازمند برنامه ریزی و مراقبت کامل و همچنین 
مدیریت بر آب است، تاکید دارد: »تعیین تکلیف منابع آب کشور و مشخص شدن میزان 
آب قابل برداشت از منابع زیرزمینی و زیرسطحی، اقدام بزرگی بود که در دولت یازدهم 

به انجام رسید.«
چیت چیان متذکر می شود: »طی دو سال گذشته تعداد 9 سد در هشت استان با حجم 
آب قابل تنظیم 4۳6 میلیون مترمکعب به بهره برداری رسید، چهار سد در سه استان با 
حجم 61.4 میلیون مترمکعب آبگیری شده و 65 شبکه آبیاری و زهکشی در 19 استان 
با ظرفیت 76 هزار و 15۰ هکتار به بهره برداری رسید. همچنین طی این مدت بیش از 
هفت هزار و 975 حلقه چاه غیرمجاز مسلوب المنفعه شد که ۳۰ درصد کل چاه هایی است 

که در طی برنامه های چهارم و پنجم توسعه مسلوب المنفعه شده بود.
به گفته وی، »بهره برداری از 1۳ طرح آبرسانی به ۳6 شهر به حجم سالانه ۲88.6 میلیون 
متر مکعب، 1۲ تصفیه خانه آب در 1۲ ش��هر، ۲۰ تصفیه خانه فاضلاب در ۲۰ ش��هر با 
ظرفیت 51۳ هزار متر مکعب در شبانه روز، اضافه شدن یک میلیون و ۳5۰ هزار مشترک 
جدید آب ش��هری، 4۰۰ هزار مشترک جدید آب روس��تایی و یک میلیون و 6۰ هزار 
مشترک جدید فاضلاب شهری به جمع مشترکان آب و کاهش میزان آب بدون درآمد 
در شبکه ها از ۲6 به ۲4.7 درصد، از جمله اقدامات انجام شده در بخش آب بوده است.«

در کل با گذشت این دو سال، وزیر نیرو دولت یازدهم امیدوار است که »شرایط به سمتی 
برود که روزهای پرچالش حوزه آب و برق به اتمام برسد.«

وزیر اقتصاد با اعلام اینکه دولت با تهاتر و فروش 
اوراق، بدهی های خود را بازپرداخت خواهد کرد، گفت: 
تصمیم داریم با جاری کردن نقدینگی به بازار سرمایه 

به مشکلات این بخش رسیدگی کنیم. 
با عنوان »بررسی  علی طیب نیا در برنامه تیترامشب 
عملکرد دو ساله وزارت امور اقتصادی و دارایی« گفت: از 
زمان شروع به کار دولت یازدهم رشد اقتصادی منفی 6.1  
درصد بود که توانستیم آن را تا پایان سال 9۳ به رشد ۳ 

درصد برسانیم.
وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به موضوع بهبود فضای 
کسب و کار افزود: در 17 شهریور 9۲ اولین مصوبه برای 
بهبود فضای کسب و کار تنظیم شد که توانست ما را از رتبه 
15۲ به 1۳۰ ارتقا دهد و امید است که در پایان کار دولت 

یازدهم این رقم به رتبه 7۰ نزدیک شود.
وی تأمین و افزایش شفافیت مالی کشور را از مهمترین 
اولویت های برنامه راهبردی جامع بیان کرد و با بیان اینکه 
در حال  مدون  و  بندی مشخص  زمان  برنامه طبق  این 
رسیدگی است، افزود: 8 پروژه کلیدی در کنار رسیدگی به 
امور برنامه های مدون راهبردی جامع در حال انجام است که 
در ساختارهای کلیدی کشور اثرات آن را مشاهده خواهیم 
کرد. طیب نیا طرح جامع نظام مالیاتی کشور، هوشمندسازی 
خزانه، مولدسازی دارایی دولت، روزآمد و متنوع سازی نظام 
مالی کشور، ساماندهی سهام عدالت، بهبود فضای کسب 

و کار، تسهیل تجارت فرامرزی و ایجاد بستری مناسب و 
یکپارچه برای تبادل بین دستگاه های مربوطه کشور را 8 
پروژه موازی با برنامه راهبردی جامع بیان کرد و افزود: تا این 
لحظه توفیقات قابل ملاحظه ای بر روند این پروژه ها بدست 
آمده است. وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به موضوع نرخ 
تورم اظهارداشت: در آغاز به کار دولت تدبیر و امید، نرخ تورم 
بالای 4۰ درصد بود که با تبیین برنامه های اتخاذ شده و در 
وهله اول با اجرای انضباط کاری و کاهش وابستگی دولت به 
درآمدهای نفتی موفق شدیم تا در زمینه پولی از رشد بی 
رویه نقدینگی جلوگیری کنیم. در این راستا توانستیم تورم 
نقطه به نقطه را هم از ۲1.15 درصد در اواسط سال 9۳ به 

زیر 14 درصد در پایان سال 9۳ برسانیم.
وی با بیان اینکه در کشورهای موفق سرعت رشد تورم دو 
یا سه درصد است و این رقم هیچوقت صفر نمی شود، افزود: 
تورم یعنی افزایش قیمت. نرخ تورم میزان افزایش قیمت را 
نشان می دهد، زمانی افزایش تورم سرعت بالایی داشت که 

ما توانستیم سرعت تورم را کاهش دهیم.
طیب نیا در بیان عوامل مؤثر بر تورم به عواملی همچون 
تقاضا، رشد نقدینگی و کسری بودجه دولت اشاره کرد و گفت: 
ما در دو جبهه اقدامات مؤثری را آغاز کرده ایم و توانستیم 
سرعت رشد نقدینگی را که مؤثر بر نرخ تورم است کاهش 
دهیم. وی همچنین درباره کاهش وابستگی به درآمدهای 
نفتی تصریح کرد: برای کاهش وابستگی به درآمدهای نفتی 

سعی کرده ایم در دو حوزه )کاهش سهم درآمدهای نفتی 
در بودجه کشور و برابری تراز تجاری خارجی( اقداماتی را 

به انجام رسانیم.
وی افزود: در حوزه اول سعی کردیم سهم درآمدهای نفتی 
از بودجه کشور را از 4۳ درصد به ۳۳ درصد کاهش دهیم 
با این اقدام سهم درآمدهای غیر نفتی به 65 درصد افزایش 
یافت. در حوزه تراز تجاری خارجی هم صادرات غیرنفتی و 
واردات به برابری رسید تا جایی که رقم این تراز از 8 میلیارد 
دلار به صفر رسید تا جایی که در چند ماهه اول امسال تراز 

تجاری مازاد هم داشت.
وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه برای رسیدن به 
رشد پایدار اقتصادی باید وابستگی به نفت را کاهش داده و 
دولتی بودن اقتصاد را درمان کنیم، کاهش وابستگی بودجه 
به درآمدهای نفتی و شفافیت مالی را درمان اقتصاد کشور 

عنوان کرد.
وی بهبود فضای کسب و کار، رقابتی کردن محیط کسب 
و کار از طریق بورس به میزان 8۰ درصد، خصوصی سازی و 
تأمین مالی بخش غیردولتی را از جمله اقداماتی برشمرد که 
در حوزه درمان بیماری دولتی بودن اقتصاد به انجام رسیده 

است.
طیب نیا طرح جامع مالیاتی کشور را بزرگترین پروژه در 
دست اقدام وزارت امور اقتصادی و دارایی برشمرد و افزود: 
بزرگترین آسیب پذیری اقتصاد را می توان با این طرح 
درمان کرد. در این طرح وضعیت مطلوب نظام مالیاتی کشور 
طراحی شده است. حدود ۳۰ و چند پروژه اقتصادی در این 
طرح تبیین شده که می تواند اقتصاد ما را درمان کند. وی 
به عنوان مثال به تغییر شیوه های سنتی وصول مالیات به 
روش های نوین اشاره کرد و افزود: در روش طراحی شده 
رابطه میان مأموران مالیاتی و مؤدیان مالیاتی قطع خواهد 
شد و تمام رسیدگی های مالیاتی منوط به تسلیم اظهارنامه 
خواهد بود. وی طراحی و راه اندازی سامانه اطلاعات جامع 
را مهمترین ابزار برای جلوگیری از فرار مالیاتی اعلام کرد و 
گفت: در حوزه سخت افزار و نرم افزار این سامانه در سراسر 
کشور مراحل آزمایشی به انجام رسید که این آزمایش ها در 
مراحل پایانی است. وزیر اقتصاد گفت: دولت سعی دارد در 
روش تهاتر و فروش اوراق، بدهی های دولت را پرداخت کند و 
اگر قرار باشد بدهکار باشیم باید بدهکار خوش حساب باشیم.

وزیر امور اقتصادی و دارایی در پایان با بیان اینکه آینده 
خوبی را برای بخش واقعی اقتصاد و بازار سرمایه پیش بینی 
می کنم، خاطرنشان کرد: در حال خروج از رکود هستیم 
و تصمیم داریم با جاری کردن نقدینگی به بازار سرمایه به 

مشکلات این بخش هم رسیدگی کنیم.

  در حالی پیمانهای پولی عمر کوتاهی را در ایران سپری کرده و همزمان با ورود 
به فضای اقتصادی در آستانه لغو تحریم های بین المللی قرار گرفته است که به اعتقاد 
کارشناسان این شرایط می تواند فرصت مناسبی برای پیگیری جدی تر این سیاست 

و همچنین ارتقای جایگاه پول ملی در دنیا باشد.
 حدود یکسالی است که پای پیمان های پولی به جمع سیاست های پولی و بانکی ایران باز شده 
است؛ به طوری که در سال گذشته معاون ارزی بانک مرکزی از ورود این بانک به انعقاد قرارداد 
دوجانبه با سه کشور ترکیه، عراق و روسیه خبر داده بود.  طی سال های اعمال محدودیت های 
بین المللی به ویژه حدود 1۰ سال گذشته که تحریم ها از شدت بیشتری برخوردار بود و مبادلات 
بین المللی به ویژه در حوزه بانکی تحت فشار قرار گرفت، با وجود انتقادات نسبت به عدم ورود 
جدی بانک مرکزی و سایر سازمان های ذیربط به انعقاد پیمان های پولی برای کاهش کاربرد 
دلار در تجارت، این بانک دلایلی از جمله نبودن تعادل تجاری بین ایران و کشورهای مقابل و 
فراهم نبودن سایر شرایط لازم را مانعی برای انعقاد پیمان های پولی اعلام می کرد. اما سرانجام 
اواخر سال گذشته بانک مرکزی ایران با سه کشور وارد پیمانهای پولی شد.  در سال جاری با 
مذاکرات هسته ای انجام شده و توافق برای لغو تحریم ها علیه ایران برخی این نگرانی را مطرح 
می کنند که با توجه به فراهم شدن شرایط و سهل شدن مبادلات بین المللی و جابجایی منابع 
ارزی، آیا پیمان های پولی بار دیگر به فراموشی سپرده خواهد شد؟  پیمان های پولی به عنوان 
ابزار کاهش ریسک و همچنین کاهش هزینه نقل و انتقال ارز در دنیا به کار برده شده و به اعتقاد 
کارشناسان هر چند که در شرایط تحریمی می تواند از اولویت های اول برای مبادلات تجاری 
محسوب شود ولی در مجموع ارتباط چندانی با تحریم ندارد که قرار باشد با لغو آن، حذف و کنار 
گذاشته شود.  از سوی دیگر مساله مورد توجه برخی کارشناسان داخلی قدرت رواج پول ملی 
در سطح بین الملل و حداقل در سطح منطقه است که با پیمانهای پولی قابل دسترسی خواهد 
بود؛ به گونه ای که هر چه با کشورهای بیشتری این پیمانها منعقد شود از سهم دلار در مبادلات 
تجاری ایران و سایر کشورها کمتر شده و پول ملی جایگزین خواهد شد. این در حالی است که 
اکنون با توجه به توافقات هسته ای و لغو تحریم ها پیش بینی می شود در آینده ای نزدیک فضا 

به شکل مثبت تری نسبت به گذشته برای کشور رقم خورده و در شرایطی که اکنون تیم های 
خارجی برای ارتباطات اقتصادی و بانکی در حال مذاکره با ایران هستند فرصت برای گسترش 
پیمان های پولی بیش از پیش فراهم شود.  باید یادآور شد که تا پیش از مذاکرات و پایداری 
تحریم ها، آنطور که عنوان می شد برخی کشورها به دلیل هراس از اعمال فشارهای احتمالی 
از سوی تحریم کنندگان ایران تمایلی برای ورود به این قرارداد نداشتند، اما اکنون با برداشته 
شدن این تحریم ها به طور یقین کشورهای بیشتری برای انعقاد پیمان های پولی اعلام آمادگی 
خواهند کرد. در عین حال که در فضای بازی که ایجاد خواهد شد از رفتارهای ناعادلانه و شروط 
برخی از طرف های مقابل برای ورود به این موضوع کاسته خواهد شد؛ به طوری که پیش تر 
گاهی برخی از کشورها شرایط را برای ایران به گونه ای تعیین می کردند که به جای بانک مرکزی 
آنها باید با بانک های تجاری قرارداد امضا شود یا اینکه در برابری نرخ ارز، ایران متضرر می شد. 
شاید این شرایط تاکنون با توجه به اینکه در تحریم قرار داشتیم قابل اغماض بود ولی اکنون با 
افزایش گزینه ها برای انعقاد پیمان های پولی دیگر دلیلی برای این گونه نابرابری ها وجود ندارد.  
از سوی دیگر فضای مناسب برای پیمان های پولی در حالی پیش روی مسئوولان قرار دارد و به 
نظر می رسد بانک مرکزی نیز به طور جدی پیگیر آن است که این موضوع در صدر سیاستهای 
کلی برنامه ششم نیز قرار داشته و بنا بر بند )4( این سیاست ها بر توسعه پیوندهای اقتصادی و 
تجاری متقابل و شبکه ای کشور بویژه با کشورهای منطقه آسیای جنوب غربی، تبدیل شدن به 
قطب تجاری و ترانزیتی و انعقاد پیمان های پولی دو و چند جانبه با کشورهای طرف تجارت در 
چارچوب سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی تاکید شده است.  پیمان های پولی که در مجموع 
حدود 15 سال است رسما در دستور کار کشورهای دنیا قرار گرفته، اکنون نزدیک به 56 مورد 
از آن بین ۳8 کشور که اغلب آسیایی هستند منعقد شده است که آخرین مورد آن به پیمان بین 
مالزی و تایلند باز می گردد و طبق آن بانک مرکزی مالزی اعلام کرده که با هدف کاهش ریسک 
نوسانات نرخ ارز و همچنین کاهش هزینه انتقال ارز با بانک مرکزی تایلند توافق کرده است که 
چارچوبی را برای استفاده از پول های محلی در تجارت دوجانبه و سرمایه گذاری مستقیم )پیمان 

پولی دوجانبه( طراحی کنند. 

خدمات  و  سرمایه ای  کالاهای  بر  نظارت  معاون 
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان، 
انحصار در واردات خودرو صرفا از طریق نمایندگی 
 های رسمی را فاقد موضوعیت دانست و گفت: تا 
از طریق عقد  کنون حدود 3700 دستگاه خودرو 
نماینده  و  نماینده  غیر  واردکننده  بین  توافقنامه 
رسمی به حوزه ثبت سفارش وزارت صنعت، معدن و 

تجارت معرفی شده است. 
پارسال  بهمن  دستورالعمل  کرد:  اظهار  منایی  وحید 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در راستای اجرای کامل 
ماده 4 قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان مبنی 
برلزوم ارائه خدمات گارانتی و وارانتی به کالاهای سرمایه 
ای و مصرفی بادوام نظیر خودرو، تنظیم و صادر شده است.

با  خودرو  واردات  مورد  در  مباحثی  به  اشاره  با  وی   
ارز مرجع 1۲۲6 تومانی و فروش آن با ارز آزاد در بازار 
نیز توضیح داد: براساس گزارش سازمان توسعه تجارت، 

تخصیص ارز به واردات خودرو همانند سایر کالاها تا تاریخ 
18تیرماه 1۳91 بر اساس سیاست ها و ضوابط عمومی 
بانک مرکزی صورت پذیرفته و در واقع ارز تخصیص داده 
شده به خودرو نیز ازهمان نوع ارزی بوده که به سایر کالاها 
تخصیص یافته و تا آن زمان عنوان ارز مرجع، مبادلاتی یا 
آزاد تعریف ضابطه مندی نداشته است.  منایی گفت: ناگفته 
نماند که با حادتر شدن شرایط اقتصادی درآن مقطع زمانی 
و با تشکیل مرکز مبادلات ارزی عملا از تاریخ 4 مردادماه 
همان سال تخصیص ارز برای واردات کالاها حسب نظر 
بانک مرکزی براساس اولویت بندی صورت می گرفته، به 
نحوی که از تاریخ یاد شده خودروهای وارداتی در اولویت 
9 و 1۰ قرار گرفته است.  وی در عین حال بیان کرد: 
همچنین از چهارم مرداد تا ۳۰آبان سال 1۳91، گمرک 
بر اساس نرخ ارز مرجع، تنها نسبت به محاسبه ارزش 
برای دریافت حقوق و عوارض گمرکی اقدام کرده است.  
معاون نظارت بر کالاهای سرمایه ای و خدمات سازمان 

حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان در ادامه گفت: 
در دستورالعمل صادره مسیر واردات برای اشخاص حقیقی 
و حقوقی فاقد نمایندگی رسمی به روشنی ترسیم شده 
است، به نحوی که واردکنندگانی که توانایی اخذ نمایندگی 
رسمی ندارند نیز می توانند از طریق عقد توافقنامه ارائه 
خدمات گارانتی و وارنتی با نماینده رسمی نسبت به ثبت 
سفارش و واردات خودرو اقدام کنند.  او خاطرنشان کرد: بر 
اساس اطلاعات موجود و به استناد دستورالعمل صادره تا 
کنون حدود ۳7۰۰ دستگاه خودرو از طریق عقد توافقنامه 
بین واردکننده غیر نماینده و نماینده رسمی به حوزه ثبت 
سفارش وزارت صنعت، معدن و تجارت معرفی شده است.  
منایی همچنین اظهار کرد: دراین ارتباط باتوجه به زمان 
سپری شده از اجرایی شدن دستورالعمل یاد شده و با 
هدف تقویت و انسجام درمراحل عملیاتی آن پیشنهاداتی 
ارایه شده که درصورت  به وزیر صنعت معدن وتجارت 

صلاحدید به مبادی ذیربط ارجاع خواهد شد. 

طیب نیا اعلام کرد: 

دولت بدهکار خوش حساب می شود

پیمان های پولی دوجانبه؛ این بار با محوریت ایران؛

 استقبال خارجی ها از امضای پیمان های پولی با ایران

 معاون سازمان حمایت خبر داد؛

ثبت سفارش واردات 3700خودرو از طریق نمایندگی های غیررسمی

ورود »صفر« به پلاک خودروها برای اولین بار در پلاکهای 
جدید تهران، نگرانیهایی ایجاد کرده است که عدم توجه به این 
نگرانیها قطعاً مشکلاتی را برای شهروندان و پلیس به همراه 

خواهد داشت.
سابقه نصب پلاک بر روی خودروها در کشورمان به 99 سال قبل 
بازمی گردد؛ در آن سالها و همزمان با ورود اولین خودرو به کشور در 
سال 1۳۰5، هیچ کس تصور نمی کرد زمانی برسد که تعداد خودروها 
به تعدادی برسد که نه تنها پلاکهای 4 رقمی آن روز، بلکه پلاکهای 7 
رقمی با ترکیب حروف الفبا نیز کفاف آنها را ندهد. در اولین پلاکهای 
صادر شده توسط شهرداری یا بلدیه، اسامی شهرها به همراه 4 رقم، 
به عنوان شناسنامه هویتی خودرو محسوب می شدند ولی رفته رفته 
با تند شدن شیب افزایش تعداد خودروها، حروف الفبا نیز به انتهای 
نام شهرها افزوده شد و پس از آن، اعداد 4 رقمی جای خود را به 
اعداد 5 رقمی دادند. طی چند دهه، عدم تطابق ظرفیت پلاکهای آن 
زمان با تعداد خودروها، کار را به ترکیب نام شهرها به همراه دو عدد 
کشاند و پلاکهای جدید بر روی خودروها نصب شد. در دهه هفتاد، 
با پیشرفت تکنولوژیکی و عصر لیزر، پلاکهای لیزری طراحی شد و 
در سال 78 مسئولین وقت تصمیم به یکپارچه سازی تمامی پلاکهای 
خودروها گرفتند و تمامی خودروها ملزم به تعویض پلاک و نصب 

پلاکهای لیزری جدید بر چهارچرخه های خود شدند.
پلاکهای ملی، جوابگوی 61 میلیون خودروی سواری

چند سال بعد از این تصمیم گیری، مسئولان وقت پلیس، دست 
به طراحی پلاکی زدند که این بار اصالت آن بر مبنای مالک خودرو 
استوار بود و نه خودرو. در پلاکهای جدید که اولین سری آن در 
دهه 8۰ بر روی خودروها و تحت عنوان »پلاک ملی« نصب شد، 
مسئولان شماره گذاری توانستند با تغییر در نوع شماره گذاری و 
چیدمان اعداد و حروف در کنار یکدیگر، ظرفیت شماره گذاری در 
این پلاکها را برای خودروهای شخصی، به عدد 61 میلیون، ارتقا 
دهند تا سالهای سال، خیالشان از بابت اتمام ظرفیت پلاکها، راحت 

باشد.
پلاک های ملی در یازده نوع کلی )خورورهای شخصی، تاکسی ها، 
خودروهای عمومی، خودروهای دولتی، خوروهای معلولین، خودروهای 
تشریفات، خودروهای  ترانزیت، خودروهای کشاورزی، خودروهای 
پلیس، خودروهای کلاسیک )تاریخی(، موتور سیکلت ها و خودروهای 
مناطق آزاد تجاری-صنعتی( و چهار رنگ )سفید، زرد، سبز و قرمز( 
طراحی شدند و نوعی طراحی آنها به صورتی است که می توان از شماره 
پلاک، به اطلاعاتی مانند استان صادر کننده پلاک، شهر، تاریخ صدور 
پلاک و اطلاعاتی از این دست پی برد. در این سری از پلاکها، دو عدد 
سمت راست معرف استان بوده و با توجه به تعدد خودروها در استان 
تهران و شهر تهران، به شهر تهران 9 کد و به شهرستانهای این استان 

سه کد، اختصاص یافت.

ورود صفرِ دردسر ساز به پلاکهای ملی پایتخت
اما این روزها با توجه به رو به اتمام بودن کد ایران 99 برای شهر 
تهران، بحث اتمام پلاکهای ملی در پایتخت و صدور پلاکهای جدید 
حسابی بر سر زبانها است. چندی پیش سردار تقی مهری رئیس پلیس 
راهور ناجا  با اعلام تخصیص کدهای ایران 1۰، ۲۰، ۳۰ و ...و ایران 
9۰ برای شهر تهران، عنوان کرد که هیچ مشکلی برای شماره گذاری 

خودروهای نوشماره برای شهر تهران وجود ندارد.
این تصمیم پلیس در به کارگیری عدد صفر در میان اعداد به کار 
رفته در پلاک خودروهای ملی، گرچه مشکل پلاکهای شهر تهران را 
مرتفع می کند ولی از سوی دیگر نگرانیهایی را برای برخی به وجود 
آورده است. بعضی از منتقدان این طرح پلیس، بر این باورند که به 
کار گرفتن عدد صفر در پلاک خودروها باعث می شود تا بر میزان 

تقلب و سوءاستفاده از پلاکهای ملی افزوده شود چراکه از یک سو عدد 
صفر به راحتی قابل تبدیل به اعداد دیگر است و این مساله راه را برای 
سوءاستفاده متقلبان هموار می کند و هم از بعُد امنیتی و هم از نظر 

حقوق شهروندی، مخاطراتی را برای شهروندان تهرانی به همراه دارد.
همچنین استفاده از عدد صفر در پلاک خودروها که پیش از این 
نیز در سالهای اخیر به هیچ عنوان مسبوق به سابقه نبوده، شائبه عدم 
تشخیص این عدد را از سوی ناظران بیرونی و ماموران پلیس، تقویت 

می کند.
رئیس پلیس راهور تهران بزرگ: صفرها قابل تبدیل نیست

سردار سید تیمور حسینی در پاسخ به این ایرادات و انتقادات می گوید: 
پلیس راهور در طراحی این عدد )صفر( به نوعی عمل کرده است که 
استفاده از صفر در پلاک خودروهای شهروندان تهرانی، حداقل احتمال 
تقلب در تغییر این عدد را داشته باشد و استفاده از این عدد در پلاکهای 
ملی تهران، مشکلی را برای شهروندان به وجود نخواهد آورد. رئیس 
پلیس راهور تهران بزرگ در پاسخ به قابل تشخیص بودن این عدد 
برای ماموران پلیس در هنگام ثبت تخلفات و احتمال شبهه در خواندن 
پلاکها نیز معتقد است: در پلاکهای جدید، اندازه صفرهای طراحی شده 
به حدی است که امکان خوانش اشتباه را از بین می برد و از این رو جای 
نگرانی وجود ندارد. وی گرچه به کارگیری عدد صفر در کشورهای دیگر 
را به عنوان نمونه ای برای صحت این تصمیم در کشورمان عنوان می کند 
ولی نکته حائز اهمیت آن است که عدد صفر در نگارش لاتین خود، 
کاملاً با شکل ظاهری آن در نگارش فارسی متفاوت است و به هیچ وجه 
امکان عدم تشخیص و تغییر آن به اعداد دیگر، همچون عدد صفر فارسی 
وجود ندارد. در پایان باید عنوان کرد که در حال حاضر و علی رغم عدم 
استفاده از صفر در پلاکهای ملی، گزارشاتی از تغییر اعداد توسط برخی 
سوءاستفاده گران ارائه می شود که این سوءاستفاده ها، علاوه بر مشکلات 
امنیتی، حقوق شهروندان را نیز پایمال می کند ولی به نظر می رسد با 
ورود صفر به اعداد ترکیبی پلاکهای ملی، این گزارشات افزایش یابد و 

مشکلات بعدی گریبانگیر پلیس و مردم شود.

»صفر« دردسر ساز پلاک های جديد تهران

طاهره رضوی
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 چرا پرسپولیس اسپانسر ندارد؟

کاسه چه کنم، چه کنم
 در دست مدیران پرسپولیس

در مورد عدم حضور اسپانس�ر در باشگاه پرسپولیس شایعات فراوانی وجود 
دارد، از اختلافات ش�دید طاهری و گودرزی تا منع قانونی باشگاه پرسپولیس 

برای امضای قرارداد با اسپانسر جدید.
 باشگاه پرسپولیس در یکی از بحرانی ترین شرایط مالی خود طی چند سال اخیر قرار 
دارد. نبود یک اسپانسر قوی باعث شده تا مشکلات مالی سرخپوشان روزبه روز بیشتر و 
اوضاع این باشگاه در زمینه مالی بحرانی شود. مدت هاست که مدیران باشگاه پرسپولیس 
با مشکلات مالی دست و پنجه نرم می کنند و به قول معروف صورت خودشان را با سیلی 
سرخ نگه داشتند، اما این ضربات آنقدر زیاد بوده که نه صورت یارای تحمل دارد و نه دستی 
توان سیلی زدن. بعد از روی کار آمدن هیئت مدیره جدید در باشگاه پرسپولیس که عمدتاً 
چهره های ورزشی بود تا اقتصادی، می شد پیش بینی کرد که رفع مشکلات مالی در توان 
آنها نیست. از بخت بد طاهری، نه حسین هدایتی به تیم مدیریتی جدید روی خوش نشان 
داد و نه سیاسی برای هزینه کردن در باشگاه پرسپولیس پا پیش گذاشت تا پرسپولیس با 
جیب خالی و پزُ عالی وارد لیگ پانزدهم شود، با تیمی که مثل چند فصل گذشته جنسش 
جور نیست. از ابتدای فصل مدیران باشگاه پرسپولیس در هر مصاحبه و نشست خبری 
وقتی با سؤالی در مورد اسپانسر مواجه می شدند یک پاسخ تکراری داشتند؛ »به زودی 
تکلیف اسپانسر مشخص می شود«. »به زودی« مدیران باشگاه پرسپولیس تا امروز بیش از 
سه ماه به طول انجامیده، اما هنوز خبری از یک اسپانسر اصلی و قوی در این باشگاه نیست. 
در مورد عدم حضور اسپانسر در باشگاه پرسپولیس شایعات فراوانی وجود دارد، از اختلافات 
شدید طاهری و گودرزی تا منع قانونی باشگاه پرسپولیس برای امضای قرارداد با اسپانسر 
جدید. البته تا هفته گذشته یکی از بهانه های عدم جذب اسپانسر بحث خصوصی سازی 
سرخ آبی ها بود و مدیران باشگاه معتقد بودند به خاطر اینکه تکلیف مالکیت این باشگاه ها 
مش��خص نیست اسپانس��ر تمایل چندانی برای خرج کردن در باشگاهی که تکلیفش 
مشخص نیست، ندارد. حالا که بحث واگذاری مسکوت مانده هم خبری از اسپانسر نیست.

 مشکلات و فشار مالی در پرسپولیس تا حدی به طاهری فشار آورد که »سرپرست« 
باشگاه مجبور شد از هواداران میلیونی پرسپولیس درخواست کند هر نفر »مبلغ ناچیز« 
پنج هزار تومان را به حساب این باشگاه واریز کند تا پرسپولیسی ها خودکفا شوند و نیازی 
هم به اسپانسر نداشته باشند! معلوم نیست او با چه ایده ای چنین تصمیمی را اتخاذ کرده 
است. برای فوتبالی که تعداد تماشاگرانش حتی برای دیدن ستاره  های فوتبال دنیا به 4۰ 
هزار نفر هم نمی رسند، آیا کمک مالی به باشگاه محبوب شان در اولویت است، حتی اگر 
شده پنج هزار تومان؟!    کمک مالی هواداران به باشگاه ها در تمام دنیا امری متداول و 
معمولی است که اتفاقاً منبع خوبی هم برای آنهاست، اما روی اصول خود. چند سال پیش 
این طرح در باشگاه  پرسپولیس به اجرا درآمد و از سرنوشت آن پول هم خبری نشد. بعد از 
آن هم علی پروین در مصاحبه ای معروف اعلام کرد اگر ۳۰ میلیون هوادار پرسپولیس به 
باشگاه مبلغ کمی را بدهند این باشگاه دیگر نیاز مالی نخواهد داشت، اما این پروژه سلطان 
هم هیچ وقت اجرایی نشد.   روز گذشته در محل تمرین پرسپولیس کانون هواداران این 
باشگاه با هماهنگی مدیران باشگاه تراکت هایی را به طور گسترده بین هواداران پخش 
کردند و با تشکیل کمپینی حمایتی و با اعلام شماره حساب باشگاه پرسپولیس به هواداران 
خواسته طاهری را عملی کردند تا مدیران باشگاه پرسپولیس از این طریق فکر جذب پول 
باشند.  در اینکه این نوع درآمدزایی خوب یا بد است حرفی نیست اما سؤال اینجاست 
که آیا مدیران باشگاه پرسپولیس نمی توانند اسپانسر جذب کنند که حالا برای درآمدزایی 
»کاسه چه کنم، چه کنم« به دست گرفته اند؟ واقعاً وظیفه هیئت مدیره و مدیران باشگاه 
پرسپولیس چیست؟ چرا یک مدیر و یا هیئت مدیره توانایی جذب اسپانسر برای یکی از 
بزرگ ترین برند های ایران را ندارند؟ نقش وزارت ورزش و جوانان در این بین کجاست؟ 
حالا که پرونده خصوصی سازی پرسپولیس و استقلال بسته شده چرا وزارت ورزش مانند 
گذشته پا پیش نمی گذارد و به پرسپولیس برای جذب اسپانسر کمک نمی کند؟ و البته 

صدها سؤال دیگر که باید از سوی مدیران پاسخ داده شود.

کریمی:

 کسی از من نخواسته در تمرین پرسپولیس 
شرکت کنم

علی کریمی می گوید وقتی کسی از او برای حضور در تمرینات پرسپولیس 
دعوتی نکرده، نمی تواند در تمرینات این تیم حاضر شود.

علی کریمی با حضور در بازارچه خیریه موسسه فیاض بخش عنوان کرد: سال پیش 
از طریق یکی از دوستان با این موسسه آشنا شدم. خوشحالم که امسال هم همچون 
سال گذشته قسمت شد که در خدمت دوستان در مجموعه فیاض بخش مشهد باشم.

 وی ادامه داد: من در این مدت متوجه شدم خیلی ها نه تنها معروف نیستند بلکه 
خیلی معمولی هستند ولی در بحث خیریه کمک های بسیار بزرگی انجام می دهند. 

ما چهره ها باید از این افراد یاد بگیریم که در امور خیریه شرکت کنیم. 
کریمی در پاسخ به این سوال که این پیکان قرمز رنگ همان ماشین اول خود هست 
یا خیر تاکید کرد: نه این ماش��ین دیگری اس��ت، یکی از دوستان لطف کرد و روی 
حساب حرف من که در چند مصاحبه گفته بودم اولین ماشین من پیکان استیشن 
قرمز بوده است، این ماشین را آماده و اهدا کرد. البته فکر می کنم از ماشین خودم در 

آن سال ها حتی آهن هایش هم امروز باقی نمانده باشد. 
وی افزود: به هرحال این ماشین به مزایده گذاشته خواهد شد و پول آن صرف امور 

خیریه می شود و امیدوارم در سال های بعد نیز در این کار خیر سهیم باشم. 
ملی پوش سابق تیم فوتبال همچنین درخصوص وضعیت تیم های خراسانی در لیگ 
برتر عنوان کرد: فوتبال خراسان در سال گذشته خوب نتیجه گرفت و تیمی دیگر از 
مشهد به لیگ برتر راه یافت. اما داشتن سهمیه کافی نیست. همیشه همین طور بوده 
است که زحمت می کشیم تیم بالا می آید ولی با مدیریت اشتباه دوباره تیم به جای 

اول خود برمی گردد. 
وی ادامه داد: اگر اشتباه نکنم تیم پیام ارتباطات مشهد نیز در سال اول صعودش به 
لیگ برتر، دوباره به لیگ پایین تر سقوط کرد. باید در روند مدیریت و برنامه ریزی دقت 
شود. از تیمی مانند سیاه جامگان در سال اول توقع قهرمانی نیست اما این تیم ها باید 
در سال اول به شکلی حضور داشته باشند که در لیگ برتر بمانند و بعد در سال های 

آینده خودشان را بالا بکشند. 
کریمی همچنین در پاسخ به این سوال که آیا به دنبال مربیگری هست یا خیر اظهار 
کرد: من اصلا قصد مربیگری ندارم. این شرایط به سیستم من نمی خورد که بخواهم 
مربیگری کنم. همچنین نیاز نیس��ت هر بازیکنی در هر رش��ته ای کنار رفت، مربی 
شود. همه فکر می کنند هرکسی فوتبال را کنار گذاشت باید مربی شود در حالی که 

مربیگری مقوله ای جداست و نیاز به تجربه و دوره های خاص دارد. 
وی درمورد کی روش و حضورش در تیم ملی تاکید کرد: فقط این نیست که چون 
یک مربی خوب داریم همه چیز درست می شود. همانطور که دیدیم در جام ملت های 
آسیا اوت شدیم. صرف گفتن اینکه مربی خوب داریم دلیل بر موفقیت ما نمی شود. 
مربی خوب نیاز به فاکتورهایی مانند سخت افزار و نرم افزار دارد تا به اهدافش برسد 
که در تمام دنیا مرس��وم است که به اعتقاد من فدراسیون بیشتر باید در این زمینه 

کمک کند. 
کریمی همچنین درباره اینکه چرا در تمرینات تیم پرس��پولیس حاضر نمی ش��ود 
خاطرنشان کرد: کسی از دوستان از من نخواست در تمرین پرسپولیس شرکت کنم. 
زمان درخشان با تیم در ارتباط بودم چون درخشان اولین باری که به پرسپولیس رفتم 
مربی من بود. باید کاری را از آدم بخواهند تا انجام دهیم، شاید طرف مقابل دوست 

نداشته باشد من سر تمرین بروم. 
وی درخصوص رابطه فعلی کریمی و برانکو گفت: با برانکو مش��کلی ندارم. در واقع 

رابطه ای ندارم ولی مشکلی هم ندارم.

علی  کفاشیان: 

ديگر نمی دانم چه کار کنم تا گودرزی راضی شود
رئیس فدراسیون فوتبال می گوید با وجود اتفاقات خوبی که 
در این رشته رخ نداده هنوز هم نمی داند چرا وزارت ورزش از 
آنها راضی نیست. او همچنین از اظهارات روز گذشته کی روش 

اظهار بی اطلاعی کرد و گفت نمی داند منظور او چه بوده است.
 این روزها فدراسیون فوتبال پر از خبر است؛ از آغاز اردوی جدید تیم 
ملی و تیم امید گرفته تا اتفاقاتی که در مجلس رخ داده است. اتفاقاتی 
که بار دیگر شکاف بین فدراسیون فوتبال و وزارت ورزش و جوانان را 
نشان داد. رئیس فدراسیون فوتبال که کمتر از هفت ماه مانده تا دوره  
ریاستش به پایان برسد با این شرایط یا باید به اختلاف با وزارت ورزش 
ادامه دهد یا با وزیر ورزش سازش کند. البته کفاشیان می گوید که 
می خواهد نظرات وزیر ورزش را در دستور کار قرار دهد و این نشان 
می دهد فدراسیون سر سازش با وزارت دارد.  علی کفاشیان در خصوص 
آخرین وضعیت تیم ملی، صحبت های کارلوس کی روش، مسائل مربوط 
به فدراسیون فوتبال، مشکلات اخیر خودش و مهدی تاج با محمود 
گودرزی، صحبت هایی که این روزها درباره اصفهانی بودن فدراسیون 

فوتبال می شود، انتخابات فدراسیون، فیفا و... صحبت کرده است. 
در خصوص آخرین وضعیت تیم ملی صحبت کنید که با توجه 
به شرایط جدول بازی مهمی را مقابل گوام و هند پیش رو دارد. 
نتایج تیم گوام هشدار خوبی برای ما بود و که بدانیم با چه تیمی بازی 
داریم و نتایج آنها نشان داد هیچگاه و در هیچ زمانی نباید بازی ها را 
آسان بگیریم و فکر کنیم بازی های تفریحی داریم. مسابقات بسیار بسیار 
جدی است و از اولین بازی تا آخرین بازی که برای راهیابی برای جام 
جهانی است مهم تلقی می شود. تمام بازی ها و شرایط را باید جدی 
بگیریم و تیمی را در گروه مان آسان نگیریم و فکر کنیم که راحت صعود 
می کنیم. باید با هند و گوام بازی کنیم که سفر به این کشورها مشکلات 
خاص خودش را دارد. گرفتن ویزای گوام خودش یک دردسر بزرگ 
است و اینها مسائلی است که با آن دست و پنجه نرم می کنیم.  رقابت 
در آسیا سخت است و هیچ کجای دنیا و به خصوص در آسیا روی هیچ 
رشته ای به اندازه فوتبال سرمایه گذاری نمی شود و تمام کشورها حتی 
آنهایی که روی نقشه هم پیدا نمی کنید، روی فوتبال سرمایه گذاری 
می کنند. به این دلیل که این رشته درآمدزایی و جذابیت هایی دارد 
و برنامه هایی را می توان ترتیب داد که از نظر اقتصادی از آن سود برد. 
همین موضوع باعث شده فوتبال بسیار پراهمیت شود و سرمایه گذاری 

زیادی روی آن صورت بگیرد.
  بازی با گوام و حتی مسابقات بعد از آن برای ما بسیار اهمیت دارد و 
علاوه بر اهمیت این بازی ها ما خواسته ایم که تیم ملی هم جوان شود و 
رشد کند تا برای جام جهانی به خوبی آماده شود. همچنین خواسته ایم 

تیم ملی پتانسیل لیگ ما را داشته باشد. 
در آستانه این دیدار مشکلاتی برای تیم ملی به وجود آمد و آن 
هم به لحاظ زمین تمرینی بود. کی روش حتی به علف های هرز 

کمپ هم معترض بود. 
چمن ما هم همینی هست که می بینید و امکانات و بضاعت مان بیشتر 
از این نیست. اکنون میزبان کشورهای دیگر مانند عراق، سوریه و 
افغانستان هستیم و باید بدانیم امکانات مان همین است. باید همین 
امکانات را هم با چنگ و دندان حفظ کنیم، بسازیم و پیش برویم. 
نمی توانیم از جای دیگر چمن بیاوریم. در آکادمی تلاش می کنیم زمین 
چمن مان را درست کنیم و در حال حاضر شرایطی را فراهم کردیم 
که چمن خوبی در کمپ وجود دارد و چمن آن از چمن ورزشگاه 

دستگردی کمتر نیست.
 سعی کردیم شرایطی را فراهم کنیم که برنامه های تیم ملی پیش برود. 
این هم که گفته بودند در کمپ علف هرز رشد کرده درست است و 
باید این علف ها زده شود تا مشکلی نباشد. اگر کی روش سرکارش بیاید 

و اینها را ببیند، خودش دستور می دهد که علف های هرز چیده شود.
 ارتباط تان با کی روش به چه شکل است؟ شما گفته بودید 
سفره ای پهن است و کی روش می تواند غذا میل کند اما او به 
کنایه گفته امیدوارم این سفره پهن دلم را نزند و رژیمم بهم 
نخورد. این صحبت های کنایه دار نشان از اختلاف میان شما و 

کی روش نیست؟
 بالاخره سفره پهن است و وقتی یک آدم به جایی می رود که سفره پهن 
است نمی تواند به میزبان بگوید چند نوع غذا در سفره بگذارد. همانی 
که در سفره هست را باید میل کند و ما هم از کی روش می خواهیم با 

همین شرایط نتیجه بگیرد باید از فرصت ها استفاده کند.
 ادامه انتقادهای او نیز مربوط به این بود که کی روش اعلام کرد 
فدراسیون نشین ها بیشتر احساس مسئولیت کنند و اشاره 
داشت به اینکه برخی مانند راهزن می خواهند به تیم ملی ضربه 

بزنند. 
ما کارمان را در فدراسیون انجام می دهیم و سعی می کنیم برای تیم 
ملی امکانات فراهم کنیم. صحبت های کی روش را هم ندیدم و نمی دانم 

منظور او چیست.
 او حتی به کنایه گفته بود جام جهانی بازی میکی موس نیست... 
من متوجه منظور کی روش نشدم و نمی دانم چرا این صحبت را انجام 
داده است. همانطور که گفتم ما کارمان را در فدراسیون فوتبال انجام 
می دهیم و سعی می کنیم بهترین شرایط را برای تیم های ملی مان 

فراهم کنیم.
 فدراسیون فوتبال با توجه به پتانسیلی که دارد می تواند با 
جذب اسپانسر درآمدزایی های زیادی داشته باشد اما به نظر 
می رسد تاکنون در این امر موفق نبوده اید و همین موضوع 

باعث شده فوتبال با مشکلات مالی مواجه شود.
 خوشبختانه الان وضعیت بهتر است. ما تاکنون یکسری محدودیت ها 
برای انتقال پول و این دست مسائل داشتیم و تحریم ها به ما فشار 
آورده بود. باشگاه ها نیز در درآمدزایی ها مشکلاتی داشتند و درآمدها 
بسیار کمتر بود که این موضوع روی فدراسیون هم تأثیرگذار است. 
اگر برنامه های اقتصادی مان جواب بدهد شرایط بهتر از این خواهد شد 
و باید قبول کنیم زمانی که تحریم ها روی نهادهای اقتصادی مختلف 
تأثیر می گذارد این تأثیر در فوتبال هم دیده می شود چرا که 16 تیم 
لیگ برتری ما وابسته به نهادهای اقتصادی مختلف هستند که به طور 
کلی تمام فوتبال و از جمله فدراسیون دچار مشکل مالی می شود. این 
ماجرا مانند سنگ هایی است که دومینو وار پشت هم هستند و زمانی 
که یکی از آنها بیفتد بقیه سنگ ها نیز می افتند. تاکنون چنین شرایطی 

ایجاد شده بود اما به زودی مشکل حل می شود.
  پول های بلوکه شده فدراسیون فوتبال به کجا رسید؟ 

یک میلیون دلار ما که در آمریکا بود هنوز بلوکه مانده اما 4 میلیون 
دلار را آزاد کرده ایم. با این پول بخشی از بدهی هایمان را صاف کرده ایم 
و این پول را بابت هتل ها، بلیت هواپیما، حقوق عقب مانده داوران که 
نزدیک 4-5 میلیارد بود پرداخت کردیم. بازهم بدهی هایی داریم و هنوز 
نتوانسته ایم بدهی هایمان را صفر کنیم چون فدراسیون هر روز برنامه 
دارد و بدهی ها کنتر می اندازد. در پایان ماه هم حقوق کارمندان و غیره 
را داریم آنطور که هزینه می شود پول به ما نمی رسد اما با این حال 

تلاش می کنیم تا کارها پیش برود.
 برخی می گویند داوران تعمدی علیه برخی تیم ها یا به سود 

برخی تیم های دیگر سوت می زنند. این مسائل را می پذیرید؟
 به نظرم هیچ داوری تعمدی سوت نمی زند که بخواهد بازی را به نفع 

تیم دیگری دربیاورد.
 این مسائل به مجلس هم کشیده شد و قاضی پور نماینده 
مجلس مصاحبه ای کرد و گفت مهدی تاج تعمدی بودن برخی 

اشتباهات داوری را تأیید کرده است.
 اصلاً اینطور نیست من آنجا بودم و تاج هیچ وقت تعمدی قضاوت 
کردن داوران را تأیید نکرد و این موضوع را تکذیب می کنم. در ماجرای 
تبریز فغانی بسیار خوب قضاوت کرد و تاج این موضوع را عنوان کرده 
بود که او می توانست در برخی اتفاقات مدیریت بهتری داشته باشد 
و در برخی صحنه ها سخت گیری نکند. هیچ وقت نگفته بود که 
تعمدی قضاوتی صورت گرفته است. سخت گیری کردن فغانی نیز جزو 

خصوصیات داوری محسوب می شود و این اشتباهات تعمدی نیست. 
این اتفاقات داوری که اخیراً رخ داده به چه دلیل بوده و خود 

شما ریشه این همه حاشیه و جنجال را در چه می بینید؟ 
دیدار  اتفاقات  اگر  شاید  است.  زیاد  تیم ها  برخی  روی  حساسیت 
تراکتورسازی برای تیم تیم یا استان دیگری رخ می داد این همه حاشیه 
و جنجال پیش نمی آمد. چون روی تراکتورسازی حساسیت زیادی 
وجود دارد و هواداران این تیم تعصب خاصی روی تیمشان دارند این 

اتفاقات رخ داد.
 این حساسیت ها که می گویید درست اما فقط برای یک تیم 
نبوده و پرسپولیسی ها نیز نسبت به داوری معترض بودند. به 
طور مثال در دو بازی متوالی مقابل سپاهان و ذوب آهن برخی 

شائبه  و حتی  است  پرسپولیس  علیه  داوری  بودند  معتقد 
اصفهانی بودن فدراسیون نیز ایجاد شد.

 من اسم نمی آورم اما همان داوران برای یکی از تیم ها که طرفدار زیادی 
ندارد همان قضاوت ها را انجام می دادند این صحبت ها پیش نمی آمد. 
پرسپولیس قدمت و طرفدار زیادی دارد و وقتی شکست می خورد 
حساسیت روی آن بالاست و این باعث می شود اعتراض ها بیشتر شود.

 پس موضوع اصفهانی بودن فدراسیون و اینکه نتایج به سود 
تیم های اصفهانی بوده را رد می کنید؟ 

من گواهی می دهم که چنین مسائلی در نتایج دخالتی ندارد. اینکه 
تیم ها اصفهانی، گیلانی، تهرانی، جنوبی باشند یا پرسپولیس و استقلال 
بازی کنند هیچ نقشی در نتایج ندارد و همه چیز طبق روال قانونی 
خودش پیش می رود. کار دست یک نفر نیست که بخواهد به طور مثال 
کلید را خاموش و روشن کند؛ کارها گروهی پیش می رود. گروه داوران، 
گروه برگزار کننده مسابقات و غیره همه در کنار هم کار می کنند و اگر 

یک جا لنگ بزند هیچ عمدی وجود ندارد.
 حتی اگر خود فدراسیون هم بخواهد تشکلی درست کند که به طور 
عمدی کاری انجام دهند نمی تواند چنین کاری را انجام دهند. چون 
عقاید و نفرات مختلف در فدراسیون وجود دارد که در هر حوزه نظرات 
خاص خودش را دارد. کمیته اخلاق و کمیته انضباطی ما هیچگاه ایده ها 
و تفکرات و نظراتشان یکسان نیست. دبیرخانه ها دپارتمان ها و کمیته 
مسابقات ما همسو نیستند و با یکدیگر فرق دارند. اگر اتفاقی می افتد 
نباید تهمتی زده شود و بگوییم فلان تیم برنده شد چون اصفهانی است. 
اینها حرف هایی است که برخی می زنند تا ذهن ها را گمراه کنند و به 

دیگران تهمت بزنند.
  اما همچنان حرف و حدیث در خصوص داوری ها وجود دارد. 
به طور مثال در برنامه زنده ای که شرکت کرده بودید محمد 
دادکان گفت همان داوری که دو سال توسط فدراسیون محروم 
شده بود اعلام کرده از فدراسیون خواسته اند تا او یک بازی را 

برای تیم دربیاورد.
 نمی توان اینگونه صحبت کرد. محسن قهرمانی نامه داد و این موضوع 
را تکذیب کرد. در خصوص داوری مربوط به دیدار تراکتورسازی و نفت 
هم به نمایندگان مجلس گفتیم که وقتی داوری وارد میدان می شود 
قضاوت او جزیی از بازی محسوب می شود و اینگونه نیست که مانند 
کشتی و والیبال در فوتبال هم اعتراض به داوری و بازبینی صحنه وجود 
داشته باشد. در فیفا و قاعده فوتبال داوری جزیی از بازی محسوب 
می شود حالا چه اشتباه داشته باشد چه نداشته باشد. همانطور که 
نتیجه غیرقابل تغییر است قضاوت داور هم تغییر نمی کند. وقتی 
داور وارد زمین می شود 9۰ دقیقه قضاوت می کند و بیرون می آید و 
نمی توانیم دیگر به داور بگوییم که در آن صحنه اینگونه قضاوت کن 
و چنین تصمیمی بگیر چون بازی تمام شده و دیگر نمی توان نتیجه 

را تغییر داد.
 محمود گودرزی هم در این خصوص با شما هم عقیده بود؟

 ما چند جلسه  با وزیر ورزش برگزار کرده بودیم. در خصوص بازی 
تراکتورسازی و نفت هم با خود او به تبریز رفتیم و جلساتی را برگزار 
کردیم که با خاطیان در استادیوم یادگار امام برخورد شد و با افرادی هم 

که عملکرد مثبتی داشتند برخورد تشویقی داشتیم.
 وزیر ورزش بعد از اتفاق هایی که در بازی های پرسپولیس رخ 
داد اعلام کرد گزارش هایی به او رسیده که داوری ها شائبه 
برانگیز است اما اعلام کرد هنوز به جمع بندی نهایی در این 
خصوص نرسیده اند و گزارش ها بررسی می شود. چیزی در 

خصوص این گزارش ها به شما گفته شده است؟
 هنوز چیزی در این خصوص به دست ما نرسیده است. 

گفته شده در مجلس بین تاج و گودرزی درگیری لفظی بوجود 
آمده و در این بین وزیر اعلام کرده نمی تواند در فدراسیون 
فوتبال اعمال نظر کند و اتفاقاتی که می افتد دست او نیست 

این موضوع را تأیید می کنید؟ 
وزیر ورزش از مجموعه اتفاقاتی که در فدراسیون فوتبال رخ داده ناراضی 
است. او از این روند رضایت ندارد. این روند 1۰ سال است که در فوتبال 
وجود دارد و کارها براساس اساسنامه پیش می رود. وزیر انتقاد دارد که 
در تغییرات مدیریتی دست او بسته است و محدودیت هایی وجود دارد 
اما اساسنامه را که من ننوشته ام. وقتی وارد فدراسیون شدم اساسنامه را 
به من دادند و گفتند این را ببین و طبق همین پیش برو. نه در تدوین 
اساسنامه نقش داشتم و نه در نوشتن آن بلکه دیگران بودند که در 
اساسنامه نقش داشتند همان موقع هم مصوبه دولت را در خصوص 
اساسنامه گرفته  اند و این اساسنامه تأیید شده است.  تأکید می کنم این 
اساسنامه وحی منزل نیست و قابل تغییر است. می توان اساسنامه را 
تغییر داد و آن را دوباره بررسی کرد. ما اکنون درحال تغییر اساسنامه نیز 
هستیم و تغییراتی که فیفا داشته را باید در اساسنامه مان اعمال کنیم. 
اساسنامه را به اعضای مجمع و وزارتخانه هم خواهیم داد تا آنها نیز 
نظراتشان را در خصوص تغییرات بگویند. بعد از آن اساسنامه به مجمع 
می آید واگر تأیید شد باید به تأیید فیفا نیز برسد. ما فقط مجری هستیم.
  اما فشارها از سوی وزارت ورزش صورت گرفت این را که رد 

نمی کنید؟ 
ما نظرات وزارتخانه را پرسیدیم و تغییراتی هم در فدراسیون ایجاد 
کردیم. نایب رئیس فدراسیون، نایب رئیس بانوان و دبیرکل فدراسیون 

با توصیه و مشورت با وزارت ورزش تغییر کردند.
 برداشت خود شما از این موضوع چیست، بالاخره فدراسیون 
چند ماه قبل تغییراتش را ایجاد کرد و نظرات وزارت اعمال شد.

 هدف فدراسیون فوتبال، من و هیئت رئیسه این بود که نظراتی که 
وزارت ورزش می دهد را اعمال کنیم. البته اینها فقط نظر بود و ما 
نظرات وزارت را اعمال کردیم. اگر اعمال نظرها بخواهد بیشتر شود طبق 
اساسنامه ما مشکلی نداریم. حتی اگر بخواهند رئیس فدراسیون را تغییر 
دهند باید مجمع تشکیل و رأی گیری شود که ما دیگر این رئیس را 
نمی خواهیم. یا اینکه صبر کنند در انتخابات فرد دیگری به عنوان رئیس 
انتخاب شود. این را اساسنامه می گوید و من نمی گویم. اگر اساسنامه را 

اجرا کنید خیلی بهتر از کارهای دیگر است.
 پس چرا با این شرایط گودرزی از فدراسیون فوتبال ناراضی 

است؟
 من نمی دانم، بهتر است از خود وزیر بپرسید. ما بین 47 کشور آسیایی 
در فوتبال دو سه سال است که طبق رنکینگ فیفا اول هستیم. فوتسال 
و فوتبال ساحلی نیز در رتبه اول آسیا قرار دارد و فقط در بخش بانوان 
است که رتبه اول را در اختیار نداریم. بانوان هم شرایط خاصی دارند. 
نایب رئیس کنفدراسیون فوتبال آسیا هم هستیم. بیشترین عضو را در 

کمیته های AFC داریم. دیگر نمی دانم باید چه کار کنیم. امیدوارم افراد 
بعدی که به فدراسیون می آیند بیشتر کار کنند.

 خود شما اعلام کردید که باید بیشتر کار کنیم تا وزیر ورزش 
راضی شود.

  ما باید ببینیم نظرات وزارت ورزش چه چیزی است و بر مبنای آن 
حرکت کنیم. خیلی از کارهایی که انجام می دهیم با معاونت قهرمانی 
وزارت ورزش هماهنگ می شود مسائل مربوط به مجلس با امیررضا 
خادم هماهنگ می شود. در بخش رسانه ای رئیس کمیته رسانه های ما 
شخص دکتر احمدی است و در بخش بانوان هم خانم شهریان دائما با 
کمیته بانوان ما جلسه دارند. در بخش ورزش همگانی هم فعالیت هایی 
داریم که این فعالیت ها هماهنگ می شود و در تمام بخش ها از جمله 

استعدادیابی هم با وزارت ورزش و جوانان هماهنگ هستیم.
 این نشان می دهد که ما همه جا با وزارت هماهنگ هستیم و من اعتقاد 
دارم زیرمجموعه های وزارت ورزش و جوانان باید این هماهنگی ها را 
به وزیر بگویند تا گودرزی از هماهنگی ما با وزارت باخبر شود. بازهم 
هرجایی نیاز به نظرخواهی باشد ما در فدراسیون آماده هستیم. یکسری 
مسائل هم وجود دارد که دست ما نیست مثلاً اگر داوری ها خراب شود 
دیگر به من ارتباط ندارد و آن هم داور است که اشتباه کرده است. باید 
سعی کنیم نظر وزارت ورزش را جلب کنیم چون حرکت ما نمی تواند 

خلاف حرکت وزارت ورزش باشد. 
شما خودتان می گویید که باید نظرات وزارت ورزش را اعمال 
کنید شاید نظر وزارت رفتن علی کفاشیان از فدراسیون فوتبال 

باشد آیا این نظر نیز در فدراسیون اعمال خواهد شد؟
 این موضوع هم راه خودش را دارد و نمی توان غیرقانونی کاری کرد. 
اگر فرض به رفتن من باشد دو راه دارد و آن هم اساسنامه راهش را 
مشخص کرده است؛ اینکه مجمع فوق العاده گذاشته شود که به من 
زودتر بگویند از فدراسیون برو یا اینکه بخواهند انتخابات فدراسیون 
فوتبال را کمی جلوتر بیندازند، در غیر این صورت باید منتظر باشند 

تا انتخابات فدراسیون فوتبال برگزار شود. 
قصد دارید در انتخابات بعدی فدراسیون بازهم کاندیدا شوید؟

 هنوز مشخص نیست باید تا اسفندماه صبر کنیم تا ببینیم چه اتفاقی 
رخ می دهد.

 شایعه شده مهدی تاج تاکنون دوبار از نایب رئیسی فدراسیون 
فوتبال استعفا کرده که شما استعفای او را قبول نکرده اید، این 

موضوع درست است؟
 خیر، من استعفایی از تاج ندیدم؛ اتفاقاً او بسیار مصمم است که به کار 

خود ادامه دهد.
 در خصوص سازمان لیگ این روزها بحث های زیادی مطرح 
می شود. اینکه عنوان این سازمان غیرقانونی بوده و در اصل 
مؤسسه لیگ برتر فوتبال است و حتی عضویت برخی افراد در 

مجمع و هیئت رئیسه آن غیرقانونی است. 
 سازمان لیگ کاملاً قانونی است. این سازمان مجمع هم دارد که اعضای 
هیئت رئیسه سازمان لیگ در مجمع و با انتخابات مشخص شده اند. در 
این بین فدراسیون می تواند اختیارات سازمان لیگ را به افراد دیگری 
واگذار کند یا می تواند خودش افراد را انتخاب کند. ما در این چند 
سال اختیارات سازمان لیگ را به نایب رئیس دوم داده ایم و فعالیت های 

سازمان لیگ نیز طبق اساسنامه کاملاً قانونی است.
 اما طبق اساسنامه فدراسیون فوتبال سازمان لیگی وجود ندارد 
و مسابقات فوتبال باید زیرنظر کمیته مسابقات فدراسیون 

فوتبال برگزار شود.
 خیر، آنهایی که این حرف ها را می زنند اساسنامه را خوب نخوانده اند.

 اما در اساسنامه آمده که کمیته مسابقات برگزارکننده مسابقات فوتبال 
است و نایب رئیس دوم فدراسیون هم رئیس کمیته مسابقات است نه 

رئیس سازمان لیگ.
 بله این درست است.

 همین جا سؤال مطرح می شود که ما سازمان لیگ نداریم و باید 
کمیته مسابقات داشته باشیم.
 بله ما هم کمیته مسابقات داریم.

 کمیته مسابقات داخل سازمان لیگ داریم نه اینکه فدراسیون 
فوتبال، کمیته مسابقات داشته باشد و بازی های لیگ را برگزار 
کند. آیا این قانونی است، چون اساسنامه می گوید که نایب 
رئیس دوم باید رئیس کمیته مسابقات باشد نه رئیس سازمان 

لیگ.
 آقای تاج هم رئیس کمیته مسابقات فدراسیون فوتبال است و هم 
رئیس سازمان لیگ فوتبال ایران. ما اختیارات کمیته مسابقات را به 
سازمان لیگ واگذار کرده ایم و این اختیارات به رئیس سازمان لیگ داده 
شده است. حتی برگزاری مسابقات لیگ دسته اول، دوم و سوم هم به 

سازمان لیگ داده شده است. 
  اینجا تناقض هایی وجود دارد اینکه سازمان لیگ مستقل است 
یا بالاخره زیرنظر فدراسیون فوتبال کار می کند، چون تاج چند 
باری اعلام کرده که سازمان لیگ ارتباطی به فدراسیون فوتبال 

ندارد و کاملاً مستقل است. 
سازمان لیگ مستقل است و در چارچوب وظایف خود فعالیت هایش 

را انجام می دهد.
 محمود اسلامیان در فدراسیون فوتبال چگونه کار می کند، 

مشکلی بین شما و او وجود دارد؟
 اسلامیان یک نیروی خوب و جدید است که به ما اضافه شده و خوب 
هم به فدراسیون کمک می کند. من هم به تازگی از او خواسته ام بیشتر 
مسئولیت تیم های ملی را دنبال کند تا از تیم ملی حمایت خوبی صورت 

بگیرد.
 یعنی اسلامیان مدیر تیم های ملی شده است؟ 

ما یک مدیر تیم ملی داریم که دائما کنار تیم است. افشین پیروانی این 
مسئولیت را برعهده دارد که ارتباط تیم ملی با فدراسیون و کارهای 
مربوط به تیم را انجام می دهد. یکسری اختیارات هم در قبال تیم ملی 
در اختیار من است و من این اختیارات را به اسلامیان واگذار می کنم. 
همانطور که در تیم امید اختیاراتم را به حبیب کاشانی واگذار کردم و 
او اکنون مدیر تیم امید است اسلامیان هم به همین شکل اختیارات 
من را در تیم ملی برعهده خواهد گرفت تا بالای سر تیم ملی باشد و 
مسائل مربوط به تیم ملی را به طور کلی به هیئت رئیسه مطرح کند تا 

مشکلات تیم ملی برطرف شود.
 پس این اختیارات هنوز به طور کامل به اسلامیان واگذار نشده 

است؟ 
تقریباً کامل شده و اگر دو سفر هم اسلامیان با تیم ملی برود، بیشتر به 

تیم نزدیک می شود و کار را دستش می گیرد. او در سفر هند تیم ملی 
را همراهی خواهد کرد.

  با توجه به مشغله ای که اسلامیان در صندوق بازنشستگی کل 
کشور دارد، فرصت می کند کار را در اختیار بگیرد؟
 مشکلی نیست، یکی دو سفر که به جایی بر نمی خورد. 

این سفرها 188 سفر نشود؟! )تعداد سفرهایی که کمیسیون 
اصل 90 مجلس برای کفاشیان اعلام کرده بود( 

خیر؛ سفرهای من هم 188 سفر نبود؛ بلکه نصف این سفرها آن هم 
برای 8 سال حضورم در فدراسیون فوتبال است.

 اکنون بحث فوتبال ساحلی و فوتسال هم وجود دارد. ما با 
مارکو اوکتاویو در فوتبال ساحلی نتایج خوبی گرفتیم و به دلیل 

مشکل مالی قرارداد او تمدید نشد... 
تمدید نشدن قرارداد اوکتاویو به خاطر مشکل مالی نبود. او چهار پنج 
سال در ایران بود و کار کرد و ما را به حدی رساند. حالا زمانی است که 
باید به مربی ایرانی اعتماد کرده و کار را به دست آنها دهیم. همیشه که 
نمی توانیم با مربی خارجی کار کنیم. اگر بچه های ما در فوتبال ساحلی 
ششم هستند، نباید بگذاریم مربیان مان بیستم باشند. سطح  آنها هم 
باید بالاتر بیاید. در فوتسال هم چنین شرایطی حاکم است و حتی 
کشورهای دیگر اگر مربی بخواهند از کشور ما مربی می گیرند. از نظر 
مالی فرق زیادی بین مربی داخلی و خارجی نیست و شاید یک و نیم 
برابر فرق بین قراردادهای آنها باشد. مربی داخلی هم همان امکانات و 

اردوها را می خواهد اما ما باید به مربیان داخلی اعتماد کنیم.
 اگر اوکتاویو هدایت تیم ملی را به عهده داشت و مربیان داخلی 

کنار او همچنان کار را یاد می گرفتند بهتر نبود؟
 این کار انجام شده و مربیان خودمان دستیاران اوکتاویو بودند. چهار 
سال است این اتفاق رخ داده و حتی بازیکنی مثل نادری که خودش 
بازیکن بود کنار اوکتاویو دستیاری کرده است. هاشم پور هم کنار او بود 
و آنها زحمت کشیدند که ما هم آنها را در کادرفنی حفظ خواهیم کرد.
 کمیته فنی و توسعه روی اوکتاویو نظر مثبت داشت تا او بماند و 
حتی خود شما هم تأیید کرده بودید که قراردادش تمدید شود. 
پس اگر مشکل مالی نبوده چه اتفاقی افتاد که به یک باره برنامه 

فوتبال ساحلی تغییر کرد؟ 
ما با اوکتاویو به دو جام جهانی رفتیم که در هر دو دوره نتایج یکسانی 
گرفتیم. جام جهانی قبلی که در هائیتی بود به جمع چهار تیم نرسیدیم 
و در پرتغال هم همین نتیجه گرفته شد. در آسیا یک بار سوم، یک 
بار اول و یک بار دوم شدیم و همیشه بین سه تیم بودیم. یعنی نتایج 
چندان تغییر نکرد و به همین دلیل تصمیم گرفتیم این بار کار دست 
مربیان داخلی باشد و کارنامه مربیان خودمان را هم ارزیابی کنیم. ما در 
آبان ماه جام بین قاره ای را داریم که با مربی داخلی به مسابقات می رویم 
و اگر موفق نبودیم بازهم فرصت داریم که به دنبال مربی خارجی خاص 

باشیم و برای فوتبال ساحلی مربی خارجی بیاوریم.
 این موضوعی که در خصوص اوکتاویو می گویید در خصوص 
کی روش هم صدق می کند. ما با او همان نتایجی را گرفتیم که 
با مربیانی مانند برانکو، قطبی و قلعه نویی در جام جهانی و جام 
ملت های دوره های مختلف گرفته بودیم. پس چرا در این بین 
رفتار بین تیم ملی فوتبال و تیم ملی فوتبال ساحلی متفاوت 
است در حالی که فوتبال ساحلی ما با اوکتاویو قهرمان جام بین 

قاره ای هم شده بود؟
 ما با قطبی که  جام جهانی نرفتیم. زمانی هم که برانکو به جام جهانی 
رفته بود به من ارتباطی نداشت و اصلاً خودش دیگر به ایران برنگشت 
و به کشورش بازگشت. ما با کی روش به جام جهانی رفتیم و در جام 
ملت ها نیز که چنین نتیجه ای گرفتیم و تغییرات نداشتیم به این دلیل 
بود که برنامه مان مشخص بود و بعد از جام جهانی برزیل با کی روش 
قرارداد چهار ساله امضا کردیم آن هم جدا از هر نتیجه ای که در جام 
ملت ها گرفته شود. در این مسابقات از نظر کارشناسان نتیجه قابل قبول 
بود و مشکلاتی که داوری برای ما ایجاد کرد باعث شد نتیجه نگیریم. 

اما دل خود شما هم راضی به ماندن کی روش نبود و با فشار 
افکار عمومی او را حفظ کردید؟ 

به هر صورت ما قراردادمان را با کی روش بسته بودیم. افکار عمومی 
هم تأثیر داشت و اینکه دل من هم راضی به ماندن نبود دلیل داشت.

 دقیقاً حسنی خو هم این را گفته بود که شما نمی خواستید 
کی روش بماند و وزارت ورزش او را حفظ کرد. 

وقتی آن موقع دیدیم که کی روش از سوی وزارت ورزش حمایت 
نمی شود، بعد در مسائل مالی نمی توانیم او را پشتیبانی کنیم اعلام 
و  آمد  ورزش  وزارت  وقتی  اما  نمی آوریم  را  دیگر کی روش  کردیم 

حمایتش را اعلام کرد، ما او را نگه داشتیم.
 از بحث دور شدیم. در فوتسال چه اتفاقی خواهد افتاد و آیا 

حضور شمسایی روی نیمکت تیم ملی قطعی شده است؟
 هنوز نه؛ ما این هفته جلسه هیئت رئیسه را برگزار خواهیم کرد تا هم 
تکلیف فوتسال و هم فوتبال ساحلی را مشخص کنیم. به این دلیل که 
شاید هیئت رئیسه انتخاب های ما را نپذیرد و باید آنها در هیئت رئیسه 

مطرح شود. 
 شنیده شده اسلامیان در حال انجام دادن اقداماتی است تا 

رئیس فدراسیون شود. 
ایرادی ندارد. چه اشکالی دارد؟ من به اسدی هم گفتم اگر می خواهد 
کاندیدا شود و حتی فعالیت هم داشته باشد از نظر من بلامانع است. 

اسلامیان هم چنین شرایطی دارد. 
اگر خودتان پا پیش بگذارید، فکر می کنید از سوی وزارت 

حمایت شوید؟
 نمی دانم! این هم بستگی به بقیه نفرات دارد و باید وزارتخانه ببیند 
چه کسانی کاندیدا هستند. شاید مثلاً وزارت ورزش ببیند »حسن« و 

»حسین« بهتر از من هستند و از آنها حمایت کند.
 بهتر از شما کسی برای این فوتبال هست، چون قبلاً گفته 

بودید بهتر از من نیست؟ 
چرا هست، بالاخره بهتر از من هم پیدا می شود. 

به نظر می رسد مجمع را در اختیار دارید و اعضا به شما اعتماد 
دارند.

 بالاخره اعضای مجمع تصمیم گیرنده هستند. دوره قبلی هم سایر 
نفرات کاندیدا بدون رأی نبودند. آنها هم لابی کرده بودند و برخی 
اعضای مجمع به آنها رأی دادند. بعد به دو نفر رسیدیم که بین دو نفر 

هم اعضای مجمع بیشترین رأی را به من دادند.
  بازی دوستانه ای برای تیم ملی در نظر دارید؟

 در حال حاضر همان بازی با ژاپن را هماهنگ کرده ایم و برنامه جدیدی 
نداریم. قصد داریم در سفرمان به آلمان و هلند دیداری با فدراسیون های 
آنها داشته باشیم تا قرارداد همکاری امضا کنیم و بازی های دوستانه 
مختلف بگذاریم. با تیم امیدهای هلند که بازی دوستانه گذاشته ایم و 
می خواهیم برای تیم بزرگسالان هم با هلندی ها و آلمانی ها صحبت و 

بازی دوستانه برگزار کنیم.
بود  کرده  اعلام  داشت  که  مصاحبه ای  در  پیروانی  افشین   
حمایت لازم صورت نگرفته و پس از مدت ها فقط بازی ژاپن 
برای تیم ملی هماهنگ شده است. در حالی که ابتدای سال 
هم تیم ملی با شیلی و سوئد بازی کرد. این صحبت پیروانی 

شما را ناراحت نکرد؟
 ما برای برنامه های تیم ملی آماده ایم از این صحبت ها ناراحت نمی شویم. 

دیگر پوست مان کلفت شده است.
 دغدغه های حبیب کاشانی و تیم امید هم بابت بازیکنان این 
تیم که همزمان در تیم ملی بزرگسالان عضویت دارند، برطرف 

خواهد شد؟
 ان شاالله جلسه ای می گذاریم تا دغدغه های آنها نیز برطرف شود. از 
سوی دیگر پیگیر مدرک خاکپور هم هستیم تا تیم امید بدون مشکل 

کارش را ادامه دهد.
 ... و حرف پایانی؟

 فستیوالی برای نونهالان و نوجوانان داریم که شهریورماه برگزار می شود. 
این فستیوال برای استعدادیابی در مدارس فوتبال است و بعد از آن هم 
در مهرماه فستیوالی برای فوتبال دختران خواهیم داشت. کارهایی است 
که انجام می دهیم و سعی مان این است در بحث آموزشی و ساخت و 
ساز هم کارهای مهمی انجام دهیم. در فوتبال نوجوانان و جوانان هم 
سرمایه گذاری زیادی صورت گرفته، میزبانی آسیا را هم در این دو رده 
به عهده گرفته ایم که هزینه های سنگینی دارد اما به توسعه فوتبال ما 
کمک می کند. دنبال دیگر میزبانی ها نیز هستیم تا فضای خوبی در 
فوتبال پایه ما فراهم شود. این سختی ها را تحمل می کنیم تا تیم های ما 
رشد کنند و هیچ کم و کاستی وجود ندارد. برای بانوان هم برنامه ریزی 

کرده ایم تا مشکلی به وجود نیاید.



علمی و سلامت

دکتر طاهایی خبرداد:

راه اندازی پزشک اینترنتی 
در درمانگاه پوست ومو ایرانیان قم

مدیردرمانگاه پوست ومو ایرانیان قم  گفت :برای رفاه حال هموطنان عزیز،پزشک 
اینترنتی درسایت درمانگاه پوست ومو ایرانیان قم راه اندازی شد. 

دکترسیدمحمد حسن طاهایی در گفتگوباخبرنگاران اظهار داشت:ما برای رفاه حال 
هم وطنان عزیزی که از سراسر کشور از سایت درمانگاه ما بازدید می کنند وسوالات پزشکی 
درباره مشکلات پوستی خود دارند،جایی اختصاص دادیم برای ارتباط مردم با پزشکان 
متخصص ما تا ازاین طریق بازدید کنندگان سوالات خودرا در این قسمت سایت مطرح 

نموده وباگذاشتن ایمیل خود،پاسخ خود را از پزشکان متخصص ما دریافت نمایند.
طاهایی افزود:ما اولین مرکز تخصصی پوست وموی استان هستیم که آمادگی ارائه خدمات 
تخصصی پوست ومو به هم استانی های عزیز وهم وطنان گرامی از استان های همجوارهستیم 
. همچنین ما درسال 9۳توانستیم تندیس برترین درمانگاه پوست ومو کشور را از دانشگاه 
علوم پزشکی تهران دریافت نماییم واین نشاندهند اعتماد آن دانشگاه معتبر پزشکی به 
کیفیت خدمات ارائه شده توسط ما می باشد. وی که در آستانه 6سالگی راه اندازی این 
درمانگاه سخن می گفت، خاطرنشان کرد:ما درطی 5سال گذشته بیش از۲۰۰هزار مراجعه 
کننده به این درمانگاه داشتیم که بیشتر آنها از قم،استان مرکزی،کاشان،وحتی تهران نیز 
داشتیم چون تعرفه های برخی از خدمات ما حتی تا5۰درصد کمتر از تهران نیز می رسد.

آوازه درمانگاه ما حتی به کشورهای همسایه نیز رسیده است وما مراجعه کننده هایی 
از کشورهای آذربایجان،عراق،عربستان،لبنان و..نیز به این درمانگاه داریم. وی با اشاره به 
رضایتمندی بیش از 87درصدی مراجعه کننده ها به این درمانگاه،گفت:بیشترین مراجعات 
ما در زمینه پوست ومو است وبالغ بر8۰درصد مراجعان ما خانم ها تشکیل می دهند. وی 
با هشدار به مردم درباره مراجعه به افرادغیر متخصص در زمینه پوست ومو،خاطر نشان 
کرد:طبق قوانین وزارت بهداشت ودرمان،درمانهای تخصصی پوست ومو تنها باید در مراکز 
تخصصی انجام شود وهیچ مطب عمومی ویا مراکز آرایشگاهی زنانه و..اجازه انجام درمان 
های تخصصی پوست وموندارند.ودر استان قم تنها درمانگاه پوست ومو ایرانیان ومرکز پوست 
وموآدینا مجوز انجام درمان های مرتبط با پوست ومودارند. وی درباره درمان جدید برداشتن 
چربی های موضعی گفت:در بحث درمان لیپولیز که یک شیوه جدیدی برای از بین بردن 
چربی های موضعی است،ما درطی 5ساعت چربی های موضعی را با دستگاه های فوق 
پیشرفته خود آب نموده وخارج می نماییم. وی درپاسخ به سوال خبرنگار ما درباره برخی از 
درمان های لیزر که دربرخی ازمکان ها با نرخی پایین انجام می شود،اظهار داشت:در برخی از 
این اماکن از دستگاه هایی استفاده می شود که خیلی قدیمی هستند وبرای خرید این دستگاه 
ها قیمت آنچنانی نمی پردازند،اما ما برای خرید دستگاه های فوق پیشرفته خود،هزینه های 
گزافی را پرداخت نمودیم تا مراجعه کننده های ما با استفاده از پیشرفته ترین از درمان های 
مطمئن تری برخوردارشوند.شایان ذکر است که درمانگاه پوست ومو ایرانیان در خیابان 19دی 

قم مقابل کوچه4۰ واقع شده است. وشماره تماس آن۳77۲9494/۰۲5می باشد.

خطر ضربه مغزی در مردان دو برابر زنان 
یک متخصص بیماری های مغز و اعصاب گفت: مردان دو برابر زنان در معرض خطر 

ابتلا به ضربه مغزی قرار دارند. 
دکتر بابک آزادنیا اظهار کرد: ضربه مغزی شایع ترین علت ناتوانی در جوانان است؛ چرا که بر 
اثر سقوط و حوادث طبیعی اتفاق می افتد و این موضوع هم بیشتر افراد جوان و فعال را شامل 
می شود.  وی تصریح کرد: ضربه ای که به سر مصدوم وارد می شود، باعث شکستگی جمجمه، 
انواع خونریزی  و آسیب های مغزی و کاهش هوشیاری فرد می شود و در مواردی از ضربه 

مغزی نیز ممکن است خونریزی زیاد و ناگهانی موجب مرگ آنی مصدوم شود. 
این متخصص بیماری های مغز و اعصاب در بخش دیگری از صحبت هایش گفت: افرادی 
که از ضربه مغزی، جان سالم به در می برند عوارضی نظیر سردرد، اختلالات خواب، اختلالات 
رفتاری، تکلم، خواب زدگی در طول روز، کاهش نیروی یک قسمت از بدن و تشنج را برای 
کوتاه مدت یا بلندمدت به همراه دارند.  وی با بیان اینکه برخی علائم گذرا و برای مدت 
محدودی سه تا شش ماه است، ادامه داد: ضربه هایی که باعث آسیب بافت مغز می شود، 
ممکن است ظرف یک سال بهبود یابد یا تا آخر عمر همراه فرد باقی بماند، به عنوان مثال 
شخصی که بر اثر ضربه مغزی دچار فلج عصب چشم شده ممکن است تا یک سال بهبود 
یا تا همیشه باقی بماند. سردردهای پس از ضربه مغزی نیز که از آن به عنوان سردردهای 
شاخه ای یاد می شود طی مدت یک تا سه ماه بعد از ضربه به وجود می آید. 85 درصد موارد 
تا سه ماه و 15 درصد عوارض تا یک سال طول می کشد تا بهبود یابد.  آزادنیا با بیان اینکه 
اختلالات خواب، تشنج و اختلالات درمانی نیاز به دارو درمانی دارند، افزود: هر چه ضربه 
وارد شده شدیدتر، سن و افت هوشیاری فرد صدمه دیده بیشتر باشد خطر مرگ نیز افزایش 
خواهد یافت. این متخصص بیماری های مغز و اعصاب در خصوص علائم ناشی از ضربه مغزی 
خاطرنشان کرد: کاهش هوشیاری، تشنج، اختلال در راه رفتن، سردردهای مقاوم به درمان، 
هزیان و توهم، بی اختیاری ادراری و کاهش نیروی قسمتی از بدن از علائم ناشی از ضربه 

مغزی است. 

به سرعت ناخن هایتان را بلند و قوی کنید 
کلسیم در استحکام ناخن نقش ندارد ولی کمبود )زنیک روی( و منیزیم می تواند 

باعث شکنندگی ناخن شود.
دکتر مسعود داوودی متخصص پوست و مو علیرغم اینکه ممکن است انسان تصور کند 
شکننده بودن ناخن به سوء تغذیه و کمبودهای غذایی بر می گردد مهم ترین دلیل تماس با 
مواد شیمیایی و خشک شدن پوست و ناخنها است که بعضی از شغلها کسانی که دستهایشان 
زیاد در آب قرار می گیرد و آنهایی که ناخن هایشان تحت تماس با مواد شیمیایی است مثلا 
کسانی که در پمپ بنزینها، آزمایشگاه ها، آرایشگاه ها و مکانیکی کار می کنند ممکن است ، 
به مرور زمان ناخنهای بسیار شکننده ای پیدا کنند این مسئله را حتی در خانمهای خانه 
دار می توان دید.    وی افزود: اما کمبودهای غذایی می توانند باعث شکنندگی ناخن شوند 
علیرغم اینکه کلسیم در استحکام ناخن نقشی ندارد کمبود زنیک روی و منیزم می تواند باعث 
شکستگی ناخن شود.  وی ادامه داد: برای درمان شکنندگی ناخن از ترکیباتی شبیه مولتی 
ویتامین استفاده می کنیم که در آن ویتامین های ؟ که مخصوص رشد ناخن و مو ساخته شده 
از جمله بیوتین که ۲۰ درصد باعث افزایش ضخامت ناخن ها می شود اما مولتی ویتامین های 
معمولی نیز می تواند تا حدودی این مشکل راحل کنند همچنین داروهای موضعی وجود 
دارد که دو کار انجام می دهند چرب کنندگی و نفوذ در داخل شکنندگی های ناخن که 
باعث می شود سطح ناخن یکنواخت ترنشان داده شود. در شغلها نیز باید از دستکش برای 
محافظت از پوست و ناخن استفاده شود.    در صورتی که این مسائل رعایت شود، ناخنها به 
تدریج استحکام پیدا می کند که شدت زمان برای محسوس شدن این تغییرات 6 ماه است.  
 وی با اشاره به تاثیر صابون مایع درخشندگی ناخن عنوان کرد: صابون جامد و مایع با هم 
تفاوتی ندارد اما به صابون مایع مواردی اضافه می کنند که می تواند باعث خشکی ناخنها شود 
به طور کل کسانی که وسواس دارند و به طور مکرر دستشان را با صابون می شوید در معرض 
شکنندگی ناقص قرار دارند.    وی درباره اینکه مردم تصور می کنند لاکها موجب استحکام 
ناخن می شود خاطر نشان کرد: لاک ناخن موقتا موجب سفتی می شود اما اشکال در پاک 
کننده است و ما به مردم توصیه می کنیم از حلالهایی که بر پایه استون هستند استفاده نکنند. 
 وی در پایان عنوان کرد: جنس ناخن عمدتا از پروتئینی به نام کراتین است که این پروتئین 
از نظر خصوصیات ساختمانی شباهت زیادی به سم حیوانات دارد و شباهتی به استخوان و 
اسکلت ندارد بنابراین آنچه در بین مردم تصور می شود که ناخنها شبیه استخوان ترکیباتی از 

پروتئین و کلسیم است یک برداشت اشتباه می باشد. 

از دست دادن حس چشایی با مصرف قلیان 
چشیدن مواد غذایی به وسیله پرزهای موجود بر سطح زبان است که مصرف 

قلیان باعث ایجاد اختلال در عملکرد این پرزها می شود.
دکتر عبدالحمید ظفرمند دندان پزشک و عضو هیئت علمی دانشگاه شهید بهشتی در 
خصوص اثرات منفی مصرف دخانیات بر سلامت دهان و دندان گفت: این ماده دخانی 
علاوه بر دهان و دندان، بر مخاط دهان نیز اثر سوء می گذارد.همچنین مصرف قلیان بر 
روی دندان باعث ایجاد رسوب می شود که ایجاد تغییر رنگ نمایان شده و منجر به بیماری 
لثه خواهد شد.  وی ادامه داد: در بسیاری از موارد بروز این مشکل با عدم رعایت بهداشت 
توسط فرد همراه است که سلامت دهان و دندان را به مخاطره می اندازد.  این متخصص 
به اثرات دخانیات )قلیان( بر مخاط دهان اشاره و تصریح کرد: محیط دهان مرکزی برای 
چشیدن مواد غذایی به وسیله پرزهای موجود بر سطح زبان است که مصرف قلیان باعث 
ایجاد اختلال در عملکرد این پرزها شده و منجر به از دست رفتن حس چشایی فرد خواهد 
شد.  ظفرمند پیرامون علائم این بیماری گفت: سوزش و اختلال در تغذیه در مراحل اولیه و 
سرطان دهان در مراحل شدید تر از جمله علائم خطر زا بودن قلیان است.  وی خاطرنشان 
کرد: سن مصرف قلیان و میزان خطر زا بودن آن ارتباطی با مدت زمان استعمال آن ندارد، 
چرا که سیستم بدنی هر فرد متفاوت بوده و عوارض و علائم آن در هر سنی متفاوت است.

5

دانشمندان دانشگاه Loughborough در بریتانیا سیستمی ابداع کرده اند که 
واژگان را مبتنی بر تنفس کاربر ادا می کند.

 این ابزار که »ارتباط متراکم و جایگزین« )AAC( نام دارد، شامل یک ماسک بینی/دهان 
است که توسط یک شلنگ به یک رایانه متصل شده است.

زمانی که بیمار با الگوی خاصی نفس می کشد، این نرم افزار سفارشی الگو را به عنوان بازنمودی 
از عبارت یا واژه ای خاص تشخیص می دهد.در واقع کاربر تصمیم می گیرد چه الگوهایی معادل 
چه لغاتی هستند و نرم افزار هم در ادامه، این تناظر را یاد می گیرد. زمانی که این الگو شناسایی 
شد، سیستم از مبدل کلامی برای ادای بلند واژگان استفاده می کند.تاکنون محققان 97.5 درصد 
در آموزش دادن این سیستم برای تشخیص دادن واژگان و عبارات با استفاده از سیگنال های 
تنفسی موفق عمل کرده اند.این ابزار می تواند شیوه برقراری ارتباط افراد دارای ضعف شدید 

عضلانی یا دیگر اختلالات کلامی را متحول کند.
در بخش مراقبت های ویژه، این فناوری پتانسیل کاربرد در تشخیص زودهنگام سندروم 
قفل شدگی را دارد و برای نخستین بار به بیماران امکان برقراری ارتباط کارآمد از طریق تنفس را 

می دهد. عمل تنفس تقریبا نیازمند هیچ کلام و حرکت جوارح یا صورت نیست.
سندروم قفل شدگی یک حالت بالینی خاص است که با وجود عدم تحرک اندام های بیمار، 

بیداری و هوشیاری وی حفظ می شود. 

رابطه اعتیاد به اینترنت با بیش فعالی

شارژ خودروی برقی حین حرکت با سلول خورشیدی

دوربین کوچک سه بعدی برای جراحی های نوآورانه مغز
دانشمندان در امریکا ابزار اندسکوپی را برای جراحی غیرتهاجمی مغز ارائه 

داده اند که مجهز به یکی از کوچک ترین دوربین های دنیاست.
 یک دوربین ریز با قابلیت تولید تصاویر سه بعدی از درون مغز به جراحان در مشاهده 
ظرافت های بیشتر بافتی که با آن برخورد دارند، کمک می کند و این موضوع به فرآیندهای 

ایمن تر و سریع تری می انجامد.
 دانشمندان آزمایشگاه پیشرانش جت ناسا در کالیفرنیا اندسکوپی با چنین دوربینی 
تولید کرده اند. این ابزار اندسکوپی MARVEL نام گرفته و در واقع نام کامل آن »ابزار 

اندسکوپی چندزوایه ای مشاهده عقبی« است. 
این فناوری به تازگی جایزه توسعه فناوری را از کنسرسیوم آزمایشگاه فدرال دریافت 

کرده است.
 اندسکوپ ابزاری است که داخل بخش های بدن را می بیند و ابزار اندسکوپی ابداعی برای 

جراحی تقریبا غیرتهاجمی مغز طراحی شده است. 
دوربین ابزار MARVEL فقط چهار میلی متر قطر و 15 میلی متر طول دارد؛ این 
اندسکوپ به یک گردنه قابل انعطاف متصل است که می تواند به سمت چپ یا راست 
حرکت کرده و با قوس 1۲۰ درجه گوشه ها را ببیند. این امر به اندسکوپ امکان مانوردهی 

بالا را می دهد. 
عملیات با این دوربین کوچک به کرانیوتومی باز سنتی نیازی ندارد. کرانیوتومی فرآیندی 
است که در آن جراحان بخش های بزرگ جمجمه را بیرون می کشند. این شیوه نیازمند 
هزینه های بالاتر و بستری های طولانی تری در بیمارستان در مقایسه با جراحی با استفاده 

از اندسکوپ است. 
اندسکوپ های با تصویربرداری استریو که از سیستم های دودوربینه سنتی استفاده 
می کنند برای جراحی های غیرتهاجمی سایر بخش های بدن در دسترس هستند. اما 
جراحی بر روی مغز حتی به کوچک سازی بیشتری نیاز دارد و به همین دلیل است که 

سامانه MARVEL به جای دو دوربین دارای یک لنز دوربین است. 
دوربین اندسکوپ مزبور برای تولید تصاویر سه بعدی دارای دو روزنه مرتبط با مردمک 
چشم است که هر یک فیلتر رنگ خاص خود را دارد. هر فیلتری طول  موج های متمایز 

سبز، قرمز و آبی را مخابره می کند در حالی که باندهایی را که فیلتر دیگر به آن حساس 
است، مسدود می کند. 

سیستم MARVEL شامل یک منبع نوری است که تمامی 6 رنگ نوری را تولید 
می کند و فیلترها با آن ها تنظیم شده اند. تصاویر تولیدشده از هر یک از این دو روزنه برای 

خلق اثر سه بعدی ترکیب می شوند. 
هم اکنون که محققان نمونه اولیه آزمایشگاهی این سامانه را ارائه داده اند گام بعدی تولید 

نمونه اولیه بالینی آن است که مورد تایید سازمان غذا و داروی آمریکا باشد.
 دانشمندان به دنبال تصحیح مهندسی این ابزار هستند تا آن را برای استفاده در 
 MARVEL محیط های پزشکی دنیای واقعی مناسب کنند. در آینده، فناوری دوربین

می تواند کاربردهایی در تفحص فضا نیز داشته باشد. 
یک دوربین مینیاتوری از این دست را می توان بر روی ربات های کوچکی کار گذاشت که 
جهان های دیگر را تفحص می کنند و نماهای سه بعدی ظریفی از ویژگی های جغرافیایی 

موردنظر ارائه می دهند.

تولید آنتی بیوتیک از جلبک دریایی
محققان انگلیسی برآنند تا از خواص ضد میکروبی جلبکهای سواحل این کشور 
برای پرورش نسل جدیدی از آنتی بیوتیکها به منظور مبارزه با تهدیدات ناشی از 

ابرمیکروب های مقاوم استفاده کنند.
با افزایش تعداد باکتریهای مقاوم به چند دارو،موسوم به ابرمیکروبها، نیاز مبرمی به داروهای 
جدید است که بتوانند در صورت تاثیر نداشتن داروهای دیگر،عفونت ها را کنترل کنند. محیط 

زیست میتواند منبعی غنی از آنتی بیوتیکها باشد. 
تیم تحقیقاتی دانشگاه اکستر در تلاش برای پرده برداری از خواصی هستند که بتواند 
بنیانی را برای نسل جدید آنتی بیوتیک ها تشکیل دهند که عفونت ناشی از ابرمیکروبها مثل 

استافیلوکوک اورئوس مقاوم به متی سیلین )MRSA( را کنترل کند. 
مایکل ووس، رهبر این تحقیق اظهار کرد: آزمایشهای نخستین ما تایید کرده است که 
جلبکها دارای خواص گوناگون ضدمیکروبی منظمی هستند. به طرز هیجان انگیزی مقداری 
از این عصاره ها در برابر بعضی از باکتری های مقاوم و مشکل زا مؤثر هستند و ما امیدواریم که 
تلاش ما بتواند به کشف داروهای جدیدی که هم تاثیر سریعتری دارند و هم ارزانتر هستند، 

کمک کند. 
منطقه ساحلی کورنوال در جنوب غربی بریتانیا بخاطر فراوانی خطوط ساحلی و گونه های 

جلبکهای دریایی، محل تمام عیاری برای این نوع تحقیقات به شمار می رود.
 ووس میگوید: برای پیشبرد بیشتر این نظریه، تیم تحقیقاتی یک پروژه تحقیقاتی اختصاصی 
را تشکیل خواهند داد که به طور قطع بتواند روشنگر عوامل بالقوه ای که آنها مد نظر داشته اند، 

باشد.
 مقاومت آنتی بیوتیک ها یک مشکل جدی و رو به رشد جهانی است. گزارش سابق سازمان 
جهانی بهداشت نشان داده بود که این مسئله "یک تهدید عمده برای سلامت عمومی" است. 

ابزاری برای تکلم معلولین
 با سیگنال های تنفسی

محققان امریکایی مدعی اند ترکیب مناسبی از نوعی سلول های خورشیدی و 
باتری ارائه داده اند تا خودروهای برقی را با کارآیی بالاتری در مقایسه با روش های 

پیشین شارژ کند.
تیم تحقیقاتی معتقد است این سیستم به زودی امکان متصل شدن سلول های کوچک 
به یک خودرو را ممکن می سازد به طوری که خودرو حین حرکت و دست کم در روزهای 
آفتابی شارژ شود.  محققان دانشگاه کیس وسترن رزرو، چهار سلول خورشیدی پروسکایت را به 
باتری های لیتیمی فوتوشارژ متصل کردند و معتقدند این کارآمدترین پیکربندی تاکنون است.

 تیم های علمی دیگر از سلول های خورشیدی پلیمری برای شارژکردن باتری های لیتیمی 
استفاده کرده اند اما کارآیی مطلوب حاصل نشده است. با این حال ترکیب به کاررفته توسط 
محققان حاضر در مقایسه با ترکیبات دیگر اجزای فوتوشارژ و باتری های سازگارپذیر یا 

ابرخازن ها، عملکرد بهتری داشته است. 
سلول های خورشیدی پروسکایت خوش آتیه ترین فناوری های سلول  خورشیدی هستند که 

تاکنون ارائه شده اند زیرا توانایی تبدیل طیف وسیع تری از نور خورشید به برق را در مقایسه 
با سلول های سیلیکون محور دارند. این سلول های بلوری ساختاری شبیه به ماده معدنی به 

همین نام دارند.
 دانشمندان سلول هایی با سه لایه تولید کردند که به یک فیلم منفرد پروسکایت تبدیل 
شدند؛ محققان سپس چهار مورد از این سلول های دارای مساحت یک میلی متر مربع را در 

مجموعه ای به یکدیگر متصل کردند.
 زمانی که این مجموعه سلول ها برای شارژکردن باتری های لیتیم-یون به اندازه سکه به 
آن ها متصل شدند، تیم علمی به کارآیی 7.8 درصدی ذخیره سازی و تبدیل انرژی خورشیدی 

به برق دست یافت و برای چندین چرخه این کارآیی حفظ شد.
 دانشمندان بر این باورند می توان در آینده از این سیستم در منازل و برای سوخت رسانی 
دوباره به خودروها استفاده کرد زیرا سلول های خورشیدی پروسکایت را می توان به عنوان فیلم 

انعطاف پذیری تولید کرد که روی خود اتومبیل نصب شوند.

کاهش خطر بیماری قلبی و عروقی
 با ورزش منظم

ورزش کردن منظم روزانه حتی به مدت 5 تا 10 دقیقه، می تواند از خطر بیماری 
قلبی و عروقی را 25 درصد کاهش دهد.

مجید اباذری متخصص قلب و عروق اظهار داشت: هر نوع فعالیت بدنی و نرمش برای 
سلامتی بدن مناسب و ضروری است و حتی اگر فعالیت بدنی ناچیز هم باشد، بر روی 

سیستم قلبی و عروقی و مغزی و عصبی و سایر بافت های بدن تاثیر مثبت دارد.
 وی گفت: فعالیت مناسب بدنی در صورتیکه به صورت جدی پیگیری شود، خطر ابتلا 
به اغلب بیماری های مزمن کاهش یافته و با کاهش سال های از دست رفته و سال های 

توأم با ناتوانی، از مرگ و میر و ناتوانی میلیون ها نفر پیشگیری می شود.
  اباذری با اشاره به اینکه ورزش یکی از بهترین اقدامات جهت پیشگیری،درمان و کنترل 
بیماری قلبی و عروقی است، تاکید کرد: ورزش کردن منظم روزانه حتی به مدت 5 تا 1۰ 
دقیقه به صورتیکه فرد به عرق ریختن بیافتد، می تواند از خطر بیماری قلبی و عروقی به 

ویژه تصلب شرائین را تا حدود ۲5 درصد کاهش می دهد.
 وی گفت: در واقع فردی که در طی روز چند دقیقه ورزش کرده و عرق بریزد، نبض او تا 
14۰ مرتبه در دقیقه می زند و به خاطر گردش سریع خون در سرخرگ ها و سیاهرگ ها، 

احتمال آهکی شدن دیواره رنگ ها یا همان تصلب شرائین کاهش می یابد.
 اباذری با بیان اینکه علاوه بر ورزش و تحرک بدنی، عوامل دیگری نیز وجود دارد که 
خطر بیماری های قلبی و عروقی را به کمترین میزان می رساند، یادآور شد: کاهش وزن 
و پیشگیری از چاقی، کنترل استرس و فشار روحی و روانی، پرهیز از مصرف چربی و 
نمک زیاد، پرهیز از استعمال سیگار و سایر دخانیات از اقدامات دیگر جهت پیشگیری از 

بیماری قلبی و عروقی است.
 وی گفت: با گسترش بیماری های قلبی و عروقی و کاهش سن ابتلا به این بیماری ها، 
لزوم پیشگیری از بیماری ها و نارسایی های قلبی و عروقی بیش از پیش احساس می شود.

نکات طلایی تغذیه 
برای کودکان یک تا سه سال 

ذائقه سازی در کودک بسیار حائز اهمیت است، چرا که وی باید علاوه بر شیر، 
به غذای سفره نیز عادت کند.

دکتر تیرنگ نیستانی متخصص تغذیه در خصوص تغذیه کودک با شیر مادر گفت: علی 
رغم فوایدی که برای شیر مادر قائل هستیم و روز به روز هم یافته های جدیدی در رابطه 
با فواید آن یافت می شود، اما واقعیت این است که شیر مادر فقط تا 6ماهگی در برنامه 

غذایی کودک گنجانده شود. 
وی ادامه داد: از شروع 6 ماهگی تا 1۲ ماهگی دستگاه گوارش و دستگاه ایمنی کودک 
باید با همه گروه های غذایی آشنا شود و این بدان معناست که کودک بتواند غذای سفره 

را هم میل کند. 
این متخصص تغذیه با اشاره به اهمیت برنامه تغذیه ای در کودکان یک تا سه سال 
تصریح کرد: این دوره به دلیل قرار گیری کودک در سنین رشد بسیار حائز اهمیت است 
و اهمیت آن به این دلیل است که بسیاری از مادران آن طور که باید کودک خود را به 
غذای سفره عادت نمی دهند و چه بسا که سهم اصلی دریافت غذا در کودکان همچنان 

شیر مادر و شیر خشک است.
  وی افزود: تصور مادر به اینکه شیر یک غذای کامل است، باعث می شود تا وی نگرانی 
راجع به تغذیه کودک خود نداشته باشد و در پی معاینات روتین متوجه کمبود قد و وزن 
کودک می شود.  نیستانی به اهمیت ویژه ذائقه سازی در کودک اشاره کرد و گفت: کودک 

با ذائقه سازی می تواند هر غذایی را بخورد. 
این متخصص تغذیه ادامه داد: برخی والدین خوراکی  های شور و یا شیرین را به عنوان 
پاداش برای کودک در نظر می گیرند که این عامل در دراز مدت آسیب رسان است، چرا 
که خوراکی های مضر نظیر نوشابه گازدار نه تنها افزایش وزن می آورد، بلکه او را در معرض 

ابتلا به انواع بیماری ها قرار میدهد.
 نیستانی تاکید کرد: مادر وظیفه دارد نسبت منطقی بین شیر و غذای سفره برای کودک 
برقرار کند که منجر به تعادل در رشد کودک شود. به علاوه مادر برای غذا نباید ذائقه 
خود را مد نظر قرار دهد، چرا که شاید غذایی که از نظر وی بی نمک به نظر می رسد، 
برای کودک بسیار شور باشد!  وی خاطرنشان کرد:  خرید تنقلات علی رغم محبوبیتی که 
برای والدین در پی دارد، برای کودک در دراز مدت مسئله ساز است و والدین باید از نظر 

متخصص تغذیه بهره مند گردند و سلامت کودک را تضمین نمایند.
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 بادام یکي از انواع آجیل هایي است که غالبا در پذیرایي از مهمانان استفاده 
مي شود. خوشبختانه، بادام در تمام سال یافت مي شود.

یک مشت بادام منبع پروتئین است. برای جذب حداکثری پروتئین و خواص دیگر آن بهترین 
روش این است که به خوبی آن را بجویید. 

بادام سرشار از خاصیت است و شیوه ی استفاده ی آن نیز در جذب هر چه بیشتر مواد مغذی 
آن تأثیر دارد. در این مطلب کوتاه گلچینی از خواص این میوه ی سخت پوست ارائه داده و 

روش های مناسب برای جذب حداکثری خواص آن عنوان می کنیم. با ما باشید.
بادام سرشار از پروتئین

یک مشت بادام منبع پروتئین است. برای جذب حداکثری پروتئین و خواص دیگر آن بهترین 
روش این است که به خوبی آن را بجویید. به عقیده ی متخصصان هر چه بیشتر بادام را بجویید 

و هر چه بادام ها خردتر باشند بدن راحت تر از خواص آن ها بهره می برد.
بادام و فیبرها

بادام سرشار از پروتئین و فیبر است برای همین هم احساس سیری زودهنگام و طولانی 
مدتی ایجاد می کند. 

اگر دنبال جذب بیشتر ویتامین E و منیزیم هستید به سراغ بادام بروید. نتایج پژوهشی 
که اخیراً در سایت BMC Medicine به چاپ رسیده است نشان می دهد افرادی که هر 
هفته بیش از سه بار بادام میل می کنند به میزان 55 درصد کمتر در معرض مرگ ومیر ناشی 
از بیماری های قلبی عروقی قرار می گیرند. این پژوهش همچنین نشان می دهد بادام خورها به 

میزان 4۰ درصد کمتر دچار سرطان می شوند.
  بادام کم کالری و منبع چربی های خوب

بادام آن طور که تصور می شود پرکالری نیست. دقیق تر بگوییم هر ۲8 گرم بادام یعنی حدود 
۲۳ عدد حاوی 1۲9 کیلوکالری است. اما مهم این است که همین میزان بادام با همین میزان 
کالری حدود 9 گرم چربی های مفید اشباع نشده ی مونو و ۳ گرم چربی های اشباع نشده ی پلُی 

هم دارد که برای سلامت قلب نازنین شما لازم و ضروری هستند.
  بادام فواید بسیاري براي بدن دارد، از جمله:

1- پایین آورنده کلسترول بد) LDL ( و کاهش دهنده بیماري هاي قلبي
بادام داراي مقدار زیادي چربي است، اما از نوع غیر اشباع! این چربي خطر بیماري هاي قلبي 
را کم مي کند. تحقیقات نشان داده است که تمامي مغزهاي خوراکي، بیماري هاي قلبي و 

کلسترول بد را دور مي کنند. 
مطالعه اي نشان داده است، افرادي که 5 بار در هفته آجیل مي خورند،5۰ درصد احتمال 

خطر براي بیماري هاي قلبي را از خود دور مي کنند.
2- بادام، آنتي اکسیدان است.

ویتامین E در پوست بادام وجود دارد. این ویتامین، یکي از انواع آنتي اکسیدان ها مي باشد. 
فواید آنتي اکسیدان ها در بدن بسیار زیاد است. آنتي اکسیدان ها جلوي برخي امراض را مي 
گیرد، از جمله: سرطان، بیماري قلبي، فراموشي، آلزایمر، خوب عمل نکردن سیستم ایمني، آب 
مروارید چشم)کاتاراکت(، ضعیف شدن ماهیچه ها و هم چنین بر سلامتي پروستات اثر مي 

گذارند و از تخریب سلول ها و DNA جلوگیري مي کنند.
3- از گرفتگي عضلاني جلوگیري مي کند.

بادام داراي منیزیم و پتاسیم است. هنگامي که به مقدار کافي منیزیم در بدن باشد، در خون 
جریان مي یابد و اکسیژن و مواد مغذي را سریع تر حمل مي کند و جلوي افزایش ضربان قلب 

را مي گیرد. بادام بسیار بیشتر از جو یا حتي اسفناج، منیزیم دارد.
پتاسیم در انقباض عضلات، به جریان درآوردن اعصاب، متعادل کردن فشار خون و عملکرد 

بهتر قلب نقش دارد.
1/4 فنجان بادام داراي 99 میلي گرم منیزیم و ۲57 میلي گرم پتاسیم مي باشد.

4- به کاهش وزن کمک مي کند.
بسیاري از افراد به خاطر افزایش وزن، بادام نمي خورند. در حالي که متخصصان تغذیه به این 
نتیجه رسیده اند، افرادي که حداقل ۲ بار در هفته آجیل مي خورند، نسبت به آنها که اصلا و یا 

به ندرت آجیل مي خورند، بیشتر وزن کم مي کنند. 
5- هر روز، بادام بخورید تا انرژي داشته باشید و از سلامتي خود لذت برید. 

این ماده غذایي به خاطر دارا بودن ویتامین ها و پروتئین و آهن ، انرژي مورد نیاز بدن را 
افزایش مي دهد. 

همان طور که مي دانید، آهن یکي از اجزاء مهم هموگلوبین مي باشد و نقش هموگلوبین، 
حمل اکسیژن در خون است. لذا آهن کمک مي کند که سلول ها اکسیژن مورد نیاز خود را 

دریافت کنند و کمبود آن موجب خستگي و ضعف در انجام کارها مي شود.  
موسسه غذا و دارو براي حفظ سلامتي بدن دریافت روزانه 18 میلي گرم آهن را توصیه 
مي کند. اما باید توجه داشت که زیادي آهن خطرناک مي باشد و مي تواند قلب، کبد و لوزالمعده 

را از کار بیندازد.
6- جلوگیري از سرطان 

بادام داراي مقدار زیادي کلسیم و پروتئین مي باشد. 1۰۰ گرم بادام تازه در حدود ۲۰ گرم 
پروتین و ۲4۰ میلي گرم کلسیم دارد. کلسیم و فیبر موجود در بادام، کاهش دهنده سرطان 

روده بزرگ مي باشد. اسید فولیک در بادام، باعث کاهش سرطان دهانه رحم مي گردد.
7- منبع انرژي

بادام محتوي مقدار زیادي چربي هاي غیر اشباع، فیبر، پروتئین گیاهي، روي، مس و منیزیم 
مي باشد. بادام داراي انواع ویتامین ها مي باشد که به سوخت و ساز کربوهیدرات ها کمک مي 

کند و یکي از منابع انرژي براي مغز مي باشد. 
1/4 فنجان بادام، 45 درصد منیزیم روزانه و ۲۰ درصد مس روزانه و 17.6 درصد ویتامین 
B۲ روزانه را تامین مي کند. همچنین1/4 فنجان بادام، 7.6۲ گرم پروتئین بیشتر از پروتئین 

یک عدد تخم مرغ دارد.
8- جلوگیري از سنگ کیسه صفرا 

9- کاهش دهنده قند خون و بیماري دیابت  
10- تقویت عملکرد ریه 

به طور کلي، بادام جلوي برخي بیماي هاي تنفسي از قبیل: تنگي نفس، برونشیت مزمن و 
امفیزم) اتساع و بزرگي عضوي در اثر گاز( را مي گیرد.

سلنیوم، در بادام و آجیل یافت مي شود. سلنیوم نیز یک آنتي اکسیدان مي باشد. 
11- استحکام استخوان ها

بادام محتوي مقدار زیادي چربي غیر اشباع و بسیاري از مواد مغذي مي باشد، از جمله: کلسیم 
و منیزیم. این عناصر براي استحکام استخوان ها استفاده مي شوند. 
به طور کلي، بادام غني ترین منبع غیر حیواني کلسیم مي باشد.

استخوان ها و دندان هایتان را با استفاده از فسفر موجود در بادام، تقویت کنید.
مقدار کلسیم در ۲5-۲۰ عدد بادام بیشتر از 1/4 فنجان شیر است. پس براي جلوگیري از 

پوکي استخوان یک منبع غني مي باشد.
12- خانم هاي باردار توجه کنند!

اگر شما باردار هستید و یا قصد بارداري دارید، بادام منبع اسید فولیک است. همان طور که 
مي دانید، این ویتامین عمل ساخت و نگه داري سلول ها را برعهده دارد. این وظیفه در هنگام 
تقسیم سلولي و رشد بسیار مهم است ، پس براي زنان باردار و نوزادان بسیار مهم است. اسید 
فولیک در تکامل رشد جنین بسیار با اهمیت مي باشد. رشد طناب نخاعي و مغز جنین در گرو 

وجود اسید فولیک مي باشد.
اغلب زناني که مي خواهند باردار شوند و زنان باردار باید مکمل اسید فولیک مصرف کنند. 

پس بادام، یادتان نرود!
نکته :

در عید، برخي از افراد بادام بوداده مصرف مي کنند. این بادام به اندازه بادام خام مفید نیست. 
انرژي بادام بوداده در 1۰۰گرم، 597 کیلوکالري، چربي در حدود 5۳ گرم و فیبر 1۲ گرم مي 

باشد. براي سوزاندن این مقدار انرژي باید 119 دقیقه پیاده روي کنید! 
به نظر شما کدام یک از بادام ها بهتر است، تازه یا بوداده؟

به راستي در همه نعمات خدا، فایده و ضرر وجود دارد. باز هم مي گویم، به مقدار کافي خوردن 
بهتر از هیچ وقت نخوردن است. 

سال خوبي را داشته باشید و از نعمت هایي که خداوند به شما ارزاني داشته، استفاده کنید.

خواص بادام 

محققان دانشگاه امیرکبیر موفق شدند با بررسی دو 
اختلال در جامعه  ایرانی رابطه روی آوردن افراد مبتلا به 

بیش فعالی به اینترنت را مورد بررسی قرار دهند.
 صفا رفیعی وند، مجری طرحی با عنوان »آیا نشانه های 
ADHD می تواند افراد را مستعدِ اعتیاد به اینترنت سازد؟« 
گفت: در سال های اخیر تعداد استفاده کنندگان از اینترنت 
به طور شگفت آوری رشد یافته است، در نتیجه تعداد موارد 

مشکلات مرتبط  با اینترنت نیز به مراتب بیشتر شده است.
 وی با بیان اینکه این موضوع توجه محققان زیادی را به 
خود جلب کرده است، اظهار داشت: از این رو با استفاده از 
دو پرسشنامه استاندارد به ارزیابی بیماری ADHD )اختلال 
نقص توجه/بیش فعالی(  و علائم اعتیاد به اینترنت پرداختیم تا 
بدین وسیله بررسی کنیم که نشانه های ADHD می تواند 

افراد را مستعد اعتیاد به اینترنت کند یا خیر.
 رفیعی وند اظهار داشت: طبق آنالیز های آماری که انجام 
دادیم به نتیجه رسیدیم که ارتباط معناداری بین شدت علائم 
ADHD )اختلال نقص توجه/بیش فعالی( و بروز علائم اعتیاد 
به اینترنت در افراد وجود دارد، به طوری که هر چه فردی علائم 
ADHD را بیشتر از خود نشان دهد، احتمال دیده شدن 

علائم استفاده  بیمار گونه از اینترنت نیز در وی بیشتر است. 
البته این موضوع می تواند برعکس هم رخ دهد.  وی تاکید 
 ADHD داشت: نتیجه  این طرح نشان داد هر دو بعد اختلال
یعنی نقص توجه و تکانشگری )عدم توانایی در مهار فعالیت ها 
و عکس  العمل های فیزیکی( در ارتباط این مشکل و اعتیاد به 
اینترنت نقش دارند.  وی با بیان اینکه از بین علائم مختلف 
بررسی شده در اختلال ADHD، سه عامل مشکل در انجام 
وظایف، ضعف در اعتماد به نفس و حواس پرتی بیشترین ارتباط 
را با اعتیاد به اینترنت نشان می دهند، اظهار داشت: افراد مبتلا 
به ADHD به دلیل عدم تمرکز کافی و حواس پرتی عمدتا 
در انجام کارهای پیچیده و یا طولانی با مشکل روبه رو می شوند. 
این در حالی است که محیط های رایانه ای و اینترنتی معمولا به 
شکلی طراحی می شوند که کاربر با کمترین پیچیدگی مواجه 

شود و با کمترین تلاش بتواند به منظور خود دست پیدا کند.
 وی افزود: در نتیجه این افراد در چنین محیطی موفق تر 
هستند و جذابیت این موفقیت که در محیط واقعی برای آنها به 
سادگی قابل دستیابی نیست، آنان را جذب می کند. این موضوع 
در قالب مشکل در انجام وظایف و حواس پرتی خود را نشان 
می دهد.  وی با بیان اینکه شکست های متوالی و ناتوانی در 

ارتباط برقرار کردن در اجتماع در طولانی مدت اعتماد به نفس 
مبتلایان به ADHD را تحت تأثیر قرار می دهد، خاطرنشان 
کرد: محیط های مجازی و شبکه های اجتماعی مثل فیس بوک 
این امکان را فراهم می آورند که افراد بدون شناخته شدن وارد 
تعاملات اجتماعی شوند و  شاید بتوان یکی از دلایل تمایل 
مبتلایان ADHD به اینترنت را در همین مورد دید.  وی 
ادامه داد: این افراد به کمک فضاهای مجازی می توانند بدون 
اینکه مشکلاتشان را آشکار کنند با دیگر کاربران تعامل داشته 
باشند.  رفیعی وند افزود: مطالعاتی هستند که نشان می دهند 
مشکلاتی مثل سوء مصرف مواد مخدر، الکلیسم و … در 
مبتلایان به ADHD بیشتر از افراد سالم است. از آنجایی 
که مکانیزم عملکرد مغز در انواع  مختلف اعتیاد تقریبا یکسان 
است، می توان حدس زد اعتیاد به اینترنت هم در بین افراد 

دارای ADHD شایع تر از افراد سالم باشد.
 وی با اشاره به تحقیقات انجام گرفته در این زمینه گفت: 
در کشورهای کره جنوبی و چین که بیشترین شیوع اعتیاد به 
اینترنت را دارند و همچنین ترکیه فعالیت هایی در این زمینه 
انجام گرفته ولی تا کنون در ایران چنین تحقیقاتی صورت 

نگرفته است.



اجتماعی 6

فنون فرزند پروری 

والدین، دارایی های مشترکی به نام فرزندان دارند، اغلب همگی در یک هدف 
شریک هستند: پرورش فرزندانی خوشبخت، سلامت، مطمئن به خود، همیار و 
مسئول و... . حال سوا ل این است، آیا به عنوان والدین توانسته اید حرفه ای مهم، 

به نام فرزند پروری را خوب انجام دهید؟ 
 این حقیقتی است که فرزندپروری و پدر یا مادر بودن کار ساده ای نیست و  باید با پیچ 
و خم آن آشنا شد.  شاید یادتان نباشد، خواندن را چگونه یاد گرفتید؟ یا پدر، مادر، معلم 
و ...چگونه حروف و صداها را به شما یاد دادند؟ دوچرخه سواری را چگونه یاد گرفتید؟ به 
سادگی سوار شدید و شروع به پا زدن کردید یا کسی پشت زین دوچرخه را گرفت؟ اما 
امروز می خواهید تمام الفبای زندگی را به فرزند تان بیاموزید. شاید در مواقعی هم عجله 
داشته باشید.  داشتن هر مهارتی مستلزم تلاش، صرف وقت، شکیبایی و آموزش است و 
شما برای یادگیری آن ها به کمک نیاز داشتید. همانند خواندن و دوچرخه سواری ، ایفای 
نقش پدر و مادری مهارت هایی می خواهد که می توانید آن را، تمرین کنید، یاد بگیرید 

و در آن پیشرفت کنید.
 پدر و مادر چهارچوب زندگی

برخی معتقدند، این عقیده که والدین به تعلیم و تربیت نیاز دارند تا پدر و مادر بهتری 
شوند، هنوز گسترش نیافته است، اما این ادعا واقعیت ندارند، جامعه به طور روزافزون بر کار 
والدین ارج گذاشته و اعتبار می گذارند، زیرا والدین مهم ترین افراد زندگی فرزندان هستند . 
هر چند به مرور زمان، فرزندان به دوران نوجوانی نزدیک تر می شوند از والدین فاصله گرفته 
و نقش و تأثیر همسالان جدی تر و پر رنگ تر می شود اما به هر حال اتخاذ سبک درست 

فرزندپروری تأثیرات عمیق و اعجاب انگیر خود را به همراه دارد.
برای نمونه نوجوانان در زندگی شان با توجه به اینکه  تحت تأثیر همسالان هستند اما 
به بزرگسالان بسیار توجه دارند. آنها دنبال این هستند که برای پاسخ سوالات شان، یافتن 
راه زندگی شان و روش های محافظت و مراقبت از خود، از والدین الگو برداری می کنند. 

 راههایی کوچک اما موثر
در اینجا؛ اینکه چطور بهترین مدل و الگوی مثبت برای نوجوان تان باشید را بازگو می 

کنیم :
 منفی باف نباشید

به سلامت جسم و روح خود توجه خاص داشته باشید. نوجوان شما باید ملاحظه کند که 
شما به سلامت جسم و روح خود اهمیت ویژه می دهید. سعی کنید الگوی خوبی برای 
انتخاب غذای خوب و سالم باشید و به وضعیت ظاهری و زیبایی و برازندگی خود توجه 
داشته باشید. هرگز نسبت به تصویر جسم خود منفی باف و منتقد نباشید. با این افکار و 
رفتار نوعی احس��اس اعتماد و اطمینان نسبت به اندام، به او می بخشید که نحوه تصور 

فرزندتان نسبت به اندام خودش را تحت تأثیر قرار می دهد.
 تجربیات تان را بازگو کنید: اجازه ندهید نوجوان تان شاهد تجربیات و خاطرات شما 

درباره استفاده از دخانیات و مواد مخدر و ... باشد.
 عاشقانه زندگی کنید: احساس عشق و علاقه به آموختن را در فرزندتان القا و تقویت 
کنید. نگرش مثبت نسبت به یادگرفتن و یاد دادن از طرف شما می تواند نگرشی مشابه را 

در فرزندتان ایجاد کند.
  بگویید: من می توانم: مثبت اندیشی را در وجودتان تقویت کنید. منفی بافی و منفی 
گرایی مسری و واگیردار است. با حفظ نگرش »من می توانم« حتی در مواجهه با شرایط 

سخت و دشوار، می توانید قدرت و توانایی تفکر مثبت را به او ببخشید.
 سرزنش ممنوع: انتقاد و سرزنش را در زندگی شخصی تان خط بزنید. هرگز اطرافیان و 
دیگران را به خاطر مشکلات تان سرزنش نکنید. وقتی یک کار اشتباه از شما سر می زند، 
آن را بپذیرید و سعی در جبران آن داشته باشید. به این ترتیب مسئولیت پذیری در برابر 

مشکلات و چالش ها را به فرزندتان آموخته اید.
 خس�تگی در کنید: هنگامی که عصبی و خسته اید به دشواری می توانید احساس 
آرامش، تسلط بر اوضاع و اعتماد به نفس داشته باشید. زمانی برای خستگی در کردن در 
نظر بگیرید و مراقب سلامت جسمانی و روانی تان باشید. در این دست شرایط سعی کنید 
کارهایی مانند گوش کردن به موسیقی، مطالعه، تماشای تلویزیون، حل جدول، طراحی و 
نقاشی و... انجام دهید. وقتی در مواقع تنش برخوردها و واکنش های درست به کار ببرید، 

فرزندتان هم از شما الگو برداری می کند. 
 مهربان باشید: همیشه الگوی رفتار توام با مهربانی و احترام برای نوجوان تان باشید. 
فرزند شما نحوه رفتار شما با سایر افراد را می بیند.  لذا همیشه الگوی یک رفتار مهربانانه 
و یاری گر باشید بویژه در مورد سالخوردگان، ناتوانان و سایر افرادی که نیازمند حمایت و 
کمک سایرین هستند. هرگز اطرافیان حتی نزدیکان خود را مورد استهزاء قرار نداده و آن 
ها را با القاب بد صدا نکنید، چون این رفتارها به فرزندتان می فهماند که بی احترامی به 

دیگران بلامانع و درست است.
 مودب باش�ید: مودب بودن همچنان پر طرفدار اس��ت. همه دوست داریم دیگران با 
خودمان مودبانه رفتار کنند. بنابر این خودتان رفتارهایی را سرمشق بدهید که می خواهید 
فرزندتان داش��ته باشد: به موقع به فرزندتان بگویید »متشکرم«، »خواهش می کنم«. از 
فرزندتان انتظار رفتار مودبانه داشته باشید و بخواهید با مردم هم مودبانه رفتار کنند. بهتر 
است به آنها بگویید چه انتظاری از آنها دارید. اگر فراموش کردند به آنها خرده نگیرید، اما 

به آرامی یادآوری کنید.

کودکان کولی«
 کالایی سرمایه ای برای خانواده ها 

کودکان کار به کودکان کارگری گفته می شود که به صورت مداوم و پایدار به 
خدمت گرفته می شوند که این امر آنها را در بیشتر اوقات از رفتن به مدرسه و 
تجربه دوران کودکی بی  بهره و سلامت روحی و جسمی آنها را تهدید می کند. 
کار کودک نزد بسیاری از کشورها و سازمان های بین المللی فعالیتی استثماری تلقی 
می ش��ود. کار کودکان بس��یار معمول است و می تواند ش��امل کار در کارخانه، معدن، 
روس��پی گری، کشاورزی، کمک در کس��ب و کار والدین، داشتن کسب و کار شخصی 
)مانند فروش غذا( یا کارهای نامتعارف باش��د. کار کودک به درجات مختلف در طول 
تاریخ وجود داشته است اما با آغاز سواد آموزی همگانی و تغییراتی که در شرایط کار 
طی صنعتی شدن به وجود آمد ، مفاهیمی چون حقوق کارگر و حقوق کودکان مورد 

نقد و بحث عمومی قرار گرفت. 
بر اساس آمار سازمان جهانی کار )ILO(، سالانه ۲5۰ میلیون کودک 5 تا 14 ساله در 
جهان محروم از تجربه دوران کودکی می شوند. طبق این آمار 1۲۰ میلیون  نفر از آنها 
وارد بازار کار شده و مشغول به کار تمام  وقت هستند. 61 درصد این کودکان در آسیا، 

۳۲ درصد در آفریقا و 7 درصد در آمریکای لاتین زندگی می کنند. 
لیلا ارشد در همین باره با بیان اینکه درصد بالایی از کودکان کار دارای والدین هستند، 
گفت: تجربیات ما در انجمن حمایت از حقوق کودکان نش��ان دهنده این اس��ت که 
مشکلات اقتصادی، بیکاری و اعتیاد منجر به کار کردن کودکان و تقبل هزینه خانواده 

توسط آنها شده است. 
این عضو هیات مدیره انجمن حمایت از حقوق کودکان با اشاره به اینکه از کودکان کار 
با عنوان نان آوران کوچک در انجمن یاد می شود گفت: کار کردن کودکان در خیابان و 
جامعه مشکلات زیادی به صورت کودک آزاری جنسی، جسمی، اجتماعی و آموزشی 

را برای آنها به بار می آورد. 
وی تصریح کرد: در صورتی که کودکان کار مراحل رشد خود را به صورت کامل پشت 
سر نگذارند، ممکن است خطر و تهدیدی برای جامعه محسوب شوند زیرا بسیاری از 
افرادی که در بزرگسالی مرتکب جرم و جنایت می شوند، به دلیل داشتن شرایط سخت 
و تلخ در کودکی بوده اس��ت و این باعث شده که اگر یک روزی قربانی بوده اند، اکنون 

عامل جرم و جنایت شوند. 
یاری رساندن به کودکان کار به سود جامعه است

این مددکار اجتماعی، یاری رساندن به کودکان کار برای جلوگیری از ایجاد مشکلات 
را به نفع جامعه دانست و گفت: این به سود سیاستگذاران است که برنامه ریزی کنند تا 

این کودکان قربانی برای خانواده و جامعه خود تهدیدی به حساب نیایند. 
ارشد با تاکید بر اینکه دیدگاه انجمن حمایت از حقوق کودکان این است که وجود یک 
نگاه کارشناسانه می تواند دلایل و مشکلاتی که سبب حضور کودکان در سطح جامعه 
ش��ده را تش��خیص و راهکار حل آن را پیدا کند، گفت: در کنوانسیون حقوق کودک و 
همینطور قوانین داخلی اشاره شده است که کودک دارای حق گذراندن دوران آموزشی 
است و اگر نتواند به هر دلیلی در مدرسه حضور یابد، خانواده باید دلیل عدم حضور او را 
اعلام کند؛ در غیر این صورت جرم محسوب شده و پدر یا مادر مجازات می شوند. در 
کشور ما نیز چنین قانونی وجود دارد، اما پدر به دلیل نرفتن فرزندش به مدرسه مورد 

مذاکره و مواخذه قرار نمی گیرد. 
لزوم حمایت و مصاحبه با خانواده ها برای جلوگیری از کار کردن کودکان

وی در خصوص راهکار سازماندهی و کاهش میزان کودکان کار بیان کرد: برای مدت 
معینی باید با تشخیصی کارشناسانه از خانواده ها حمایت و مصاحبه شود تا علل عدم 
حضور کودکان در مدرسه مشخص و حل شود و این کودکان بتوانند با حضور در مدرسه 
به روش های صحیح آموزش داده شوند تا از اینکه با کار کردن در محیط خیابان و شهر 
مورد آزار و آسیب قرار بگیرند، جلوگیری شود اما به دلیل عدم وجود چنین حمایت هایی 

از خانواده ها، آنها مجبور به انجام کار در سطح شهر هستند. 
ضرورت وجود مراکزی با مددکاران اجتماعی در سطح شهر برای حمایت از کودکان کار

این عضو هیات مدیره انجمن حمایت از حقوق کودکان اضافه کرد: کودکان باید حمایت 
سازمانهای تابعه مانند پلیس کودکان را داشته باشند و در مناطقی که تعداد آنها بیشتر 
است؛ خانه ها و مراکزی با افراد متخصص و مددکار اجتماعی برای حمایت از آنها وجود 

داشته باشد تا دست افرادی که آنها را مورد آزار قرار می دهند، کوتاه شود. 
فعالیت کودکان کار، مشکل اجتماعی اولیه است

 دکتر علی باصری، جامعه ش��ناس نیز با بیان این مطلب که یکی از مباحثی که در 
رابطه با جوامع بشری مد نظر قرار دارد، مفهوم کار است، گفت: امروزه به دلیل گسترش 
شهرنشینی، مهاجرت ای گوناگون و نیاز خانواده ها به معیشت اقتصادی مفهومی به نام 

کار اعضای خانواده از جمله کار کودکان مطرح شده است. 
وی با تاکید بر اینکه امروزه فعالیتهای فیزیکی کودکان به جهت کسب درآمد و دستمزد 
در قبال فعالیت مشخص، مهم است، گفت: کودکان کار و فعالیت آنها امروزه به عنوان 
یک مش��کل اجتماعی اولیه مطرح است. در واقع وقتی س��اختار خانواده با مشکلات 
اقتصادی و فرهنگی روبرو می شود؛ کار یک وظیفه اجتماعی و اقتصادی برای کودکان 

تلقی می شود. 
این انسان شناس و جامعه شناس افزود: عوامل گوناگون فرهنگی، اقتصادی، اجتماعی 

و روانی در رابطه با کودکان و کار آنها مدنظر است. 
فقر علت اصلی کار کردن کودکان

باصری نکته مهم و اساس��ی را تفاوت قائل شدن بین کودکان کار و کودکان خیابانی 
دانست و اظهار کرد: هر کودک خیابانی کار مشخص و مشروعی ندارد و به نظر می رسد 
که عوامل اقتصادی و اجتماعی مانند فقر علت اصلی کار کودکان است که از منظر جامعه 

شناختی و انسان شناسی شهری می توان این مقوله را مورد بررسی قرار داد. 
وی تصری��ح کرد: کودکان کار همواره در درون جامعه ش��هری به عنوان پدیده های 
اجتماعی مورد بررسی قرار می گیرند که در کنار آن می توانند آسیبهای اجتماعی را 
نیز به همراه داشته باشد، مانند کودکی که در معرض کمک به سرقت، جابجایی مواد 

مخدر و اعتیاد قرار می گیرد. 
لزوم سیاستگذاری کلی برای کودکان کار توسط سازمانهای حمایتی

این جامعه شناس خاطر نشان کرد: موضوع کودکان کار از مواردی است که دولتمردان، 
مدیران شهری، بهزیستی و سازمانهای حمایتی باید برای آن برنامه ریزی و سیاستگذاری 
کلی اجرا کنند چرا که این کودکان باید در سن خاص کودکی و حتی نوجوانی مشغول 
تحصیل باشند تا بتوان از آنها در آینده به عنوان یک سرمایه انسانی و اجتماعی استفاده 

کرد. 
سطح سواد والدین و پایگاه اجتماعی، از متغیرهای گرایش کودکان به کار

باصری با اش��اره به اینکه س��طح س��واد والدین و پایگاه اجتماعی فرد نیز می تواند از 
متغیرهای گرایش کودکان به کار باشد، گفت: از جمله برنامه هایی که برای کاهش تعداد 
کودکان کار می توان پیشنهاد داد؛ فعالیت خدمات اجتماعی شهرداری برای ساماندهی 
فعالیت کودکان و مشاغل کم آسیب به همراه سایر سازمانهایی که در زمینه کودکان 

فعالیت می کنند، است که می تواند تا میزانی راه گشا باشد. 
مشخص شدن آمار کودکان کار حائز اهمیت است

طاهره پژوهش،عضو هیات مدیره انجمن حمایت از حقوق کودکان با تاکید بر اینکه در 
خواست ما در ابتدا مشخص شدن آمار کودکان کار است، گفت: این دسته از کودکان در 
انجمن حمایت از حقوق کودکان به سه دسته تقسیم می شوند که در رده اول آنهایی 
قرار دارند که به دلیل فقر مالی، اعتیاد، مسائل اجتماعی پدران خود را از دست می دهند 
و خانواده دیگر نمی تواند کودک را تامین کند، بنابراین نقش تامین هزینه خانواده به 

کودک واگذار می شود. 
اهمیت شناسایی خانواده های کم درآمد و پرداخت کمک هزینه به آنها

وی با اش��اره به اینکه کودکانی که به دلیل فقر مالی مجبور به کار کردن هس��تند، 
بیشترین میزان را تشکیل می دهند، گفت: امکان شناسایی این کودکان وجود دارد تا 
خانواده هایی که به عنوان مثال درآمدی کمتر از 6۰۰ هزار تومن دارند از طریق سازمان 
تامین اجتماعی و وزارت رفاه کمک هزینه به آنها پرداخت شود و هر هفته مددکاران 
اجتماع��ی با این خانواده ها ملاقات کنند تا چگونگی خرج این کمک هزینه را مدنظر 

داشته باشند. 
ای��ن عضو هیات مدیره انجمن حمایت از حقوق ک��ودکان اضافه کرد: در صورتی که 
مددکاران نحوه خرج کمک هزینه خانواده ها را تحت نظر بگیرند و برای توانمند کردن 
خانواده ها به مدت ۲ تا 5 سال برنامه ریزی شود؛ خانواده امکان تامین خود را پس از این 
مدت به دست می آورند.  با برنامه ریزی های بلند مدت و کارشناسانه 7۰ درصد کودکان 
کار به مدرس��ه باز می گردند پژوهش یادآور شد: برنامه ریزی و طرح های بلند مدت به 
همراه دید تخصصی و کارشناسانه برای این دسته از خانواده ها از طرح های کوتاه مدت 
بهتر و کارسازتر است چرا که در چنین شرایطی قول می دهیم که 7۰ درصد از کودکان 

کار به مدرسه باز گردند. 
لزوم قانون گذاری برای جلوگیری از ورود غیرقانونی کودکان افغان

وی دسته دوم کودکان کار را افغان هایی که به دلیل فقر مالی به شکل غیر قانونی وارد 
ایران می شوند دانست و افزود: بخشی از بار اقتصادی زیر زمینی ایران بر عهده کودکان 
افغان است که ساعتهای طولانی مشغول به کار هستند بنابراین باید یک قانون کار برای 

این دسته از کودکان تعریف شود تا از ورود غیر قانونی آنها جلوگیری شود. 
این عضو هیات مدیره انجمن حمایت از حقوق کودکان در خصوص مشکلات ناشی از 
کار کردن کودکان بیان کرد: رشد عاطفی کودکان کار به دلیل حضور در بازار کار مختل 
می شود و به همین دلیل هزینه زندگی را با از دست دادن زندگی خود تامین می کند، 
در نتیجه نوع تفکر این کودکان در سن بزرگسالی به گونه ای می شود که فرزند خود را 

مجبور به کار کردن می کنند. 
کودکان کولی کالایی سرمایه ای به حساب می آیند

پژوهش با اش��اره به اینکه کودکان خانواده های کولی که 6 ماه از س��ال را در تهران و 
6 ماه دیگر را در شمال شهر سپری می کنند، دسته سوم کودکان کار هستند، گفت: 
برنامه ریزی برای این دسته از کودکان به شدت نیاز جدی به دید تخصصی و کارشناسانه 
دارد چون بسیار پراکنده هستند.  وی در پایان خاطر نشان کرد: کودکان کولی به طور 
عمده در خیابانها کار می کنند و به عنوان یک کالای سرمایه ای برای خانواده محسوب 

و با پول سنجیده می شوند. 

قدر دانی چیست و چگونه میتوان قدردان بود؟ 
آنچنانکه تحقیقات جدید نش�ان می دهد انس�انهای 
قدردان و سپاسگزار راضی تر، خوشبخت تر و اجتماعی 
تر از افرادی هس�تند که با دق�ت تمامی جهات منفی 
زندگی خود را موش�کافی و بایگانی می کنند اما جهات 

مثبت را نادیده می انگارند.
تاکنون چندین بار بخاطر اینکه دیگران انتظارات و تصورات ایده 
آل ما را برآورده نساخته اند ، در یاس و غضب فرو رفته ایم؟ به 
گذشته و دوران طفولیت خود نظر می اندازیم و به یافتن همه آن 
چیز هائی می پردازیم که می توانستند برای ما انجام و یا به ما داده 
بشوند تا ما خوشبخت تر می شدیم.  اگر دید و بینش خویش از 
جهان را به یک تصور ذهنی و رویائی محدود کنیم، زندگی در 
تمام قواعدش ما را ناامید و مایوس خواهد نمود. اما اگر افق دید و 
بینش خود را بسط داده و به شناسائی و توجه آنچه را که زندگی 
به ما عطا کرده است بپردازیم، متوجه خواهیم شد که با دنیائی 
با درجات والای عنایات و نعمات و حمایتهای بی نظیر احاطه 
شده ایم.  قدرشناسی مشروط و منوط به توجه، دید و نگرش به 
درون خود است. بدون یک توجه واقعی نمی توان به وجود تعداد 
بیشماری از رخدادهای تکراری که به نفع ما در جریان است پی 

برد و آنها را دید...
 روانشناس��ان در چهارچوب تحقیقات "روانکاوی مثبت"، در 
جستجوی این پرس��ش که چه شیوه هائی ، سلامت روانی را 

حفظ می کند ، اهمیت "قدردانی" را کشف کرده اند . 
اینها همچنین کمتر از امراض جسمانی گله مند بوده و به هنگام 
وجود مشکلات شخصی به یاری یکدیگر می شتافتند و بیشتر از 
دیگران حمایت احساسی و معنوی خودشان را از یکدیگر ابراز 
می کردند. همچنین بیشتر در کارهای اجتماعی )و عام المنفعه 
و خیریه بدون چشم داشت مالی شرکت( می جستند.انسانهای 

شکرگزار ارزش کمتری برای مادیات قائلند.
 آنه��ا ارزش خوی��ش و دیگ��ران را با داش��تن و دارائی، مقام 
و موفقیت نمی س��نجند. آنان حس��ادت نمی ورزند و تقسیم 
و اش��تراک برای آنها قابل قبول تر از دیگر انسانهائی است که 
احساس قدردانی را در خود غریبه حس می کنند.از اشخاصی 
که از یک بیماری عصبی عضله رنج می بردند دعوت شد که در 
مدت سه هفته دلائلی را که برای شکرگزار بودن دارند یادداشت 
نمایند. در پایان آزمایش از خلق و خوی بهتری برخوردار بودند، 
آنها از روابط محکمتر اجتماعی خودشان، بهبود وضع خواب و 
خوشبین تر شدنشان گزارش می کردند. قدردانی و سپاسگزاری 
منوط به موقعیت خوش��بخت و بهشتین زندگی و همچنین 

مشروط به یک حساب بانگی پر و پول زیاد هم نیست.
انسانهایی که قدر آنچه را که دارند و آنچه را که تجربه می کنند 
می دانند، خوشبخت ترند، و توانائی غلبه بر رویدادهای منفی 
زندگی در آنها مانند قدرت برحذر بودن آنها از حسادت، ناراحتی 
و خش��م و افسردگی بیشتر می گردد. سپاس��گزاری و اعمال 
متعاقب آن روابط اجتماعی را قوی تر کرده و دوستی ها را تقویت 
می کنند.  این خود به نوبه خود س��لامتی روحی و جسمی را 
افزایش می دهد. برخی عوامل قدرناشناسی و بی سپاسی عبارتند 
از : بی توجهی و تاخیر در سپاس��گزاری، فراموشی ، تنبلی... و 
اینکه فرض را بر این می گذاریم که دیگران می بایست »بدانند« 
که چقدر من قدردان و سپاسگزارم... گفتن اینکه این حق من 
است... آنها فقط وظیفه خود را انجام می دهند ... این کار زحمت 
زیادی نداشته است ...یا این شخص بعدها برای من مشکلاتی 
ایجاد کرده است... انتخاب دست ماست: آیا می خواهیم توجهمان 
را معط��وف به بخش نامطب��وع و تاریک زندگی، مش��کلات، 
اش��تباهات، فش��ارها و ناراحتی ها کنیم یا خواهان یادگیری 
آن هس��تیم که قس��مت خوب زندگی را هم نادیده نگرفته و 
سپاسگزار باشیم؟  آدمی می تواند برای بسیاری از چیزها متشکر 
و قدردان باشد. برای یک هدیه، برای یک حرکت دوستانه، برای 
زیبائی طبیعت، برای سکوت بعد از سروصدا، برای بدست آوردن 
دوباره سلامتی، برای نور خورشید و خنده بچّه ها. هر چه که ما 
شکرگزارتر باشیم، دلائل بیشتری هم برای شکرگزاری خواهیم 
یافت. بنابر تئوری انگیزه ماسلو، روانشناس برجسته، هر کسی 
قادر به شناس��ائی و فهم نعمات و آسایشی که از آن برخوردار 
است نیست.  تنها انسانهای »به خود تحقق ده و خودساخته«، 
آنان که تس��لیم خواسته ها و نیازهای ناچیز خود نمی شوند، از 
توانائی عالی برخوردار هستند که مواهب اساسی و اولیه زندگی 
را همواره و خس��تگی ناپذیر با احترام، خوشحالی، ابراز تعجب 
و تش��کر و حتی شور و ش��عفی بی اندازه قدردان باشند و ارج 
نهند.   روان شناسان می گویند قدر شناسی، روابط ما با دیگران را 
مثبت می کند، بخصوص وقتی این فرد همسرتان باشد. بخش 
زیادی از رضایت زندگی به همین رابطه  مثبت برمی گردد و به 
همین خاطر کسانی با شما راحت ترند که بدانند علاوه بر اینکه 
بدی هایشان را می گویید، لطف هایشان را هم به یاد دارید و به 
زبان می آورید. افراد قدرشناس تر آدم های راضی تری هستند. 
آنان از زندگی خودشان بیشتر راضی هستند و خوبی های همسر 
را بیش��تر می بینند و درک می کنند. رضای��ت از زندگی خود 

خوشبختی است.  

پژوهشگران ،معتقدند که قدرشناسی را می توان آموخت. بطور 
مثال آنها بعنوان یک روش آموزشی مناسب مدل چهار مرحله ای 

زیر را توصیه می کنند:
- شناخت افکار قدرناشناس را

- فرموله کردن افکار قدرشناس
- جانشین ساختن افکار قدرناشناسی با افکار قدرشناسانه

- انتقال احساسات درونی به اعمال و رفتار 
 آدمی می تواند برای بسیاری از چیزها متشکر و قدردان باشد

  اما چگونه قدرشناس واقعی باشیم؟
قدر شناسی یک مهارت است که می توان همیشه آن را آموخت 

و تجربه کرد. پس به نکات زیر توجه کنید:
 تهیه لیست  از سپاسگزاری ها 

قبل از شروع روز، در انتهای روز یا هر وقت که پنج یا ده دقیقه 
وقت آزاد دارید، 1۰ چیزی که به خاطر آنها سپاسگزار هستید 
را فهرست کنید. حتما لازم نیست که چیزهای بزرگی در این 
فهرست قرار داشته باشند، فقط به دوروبر خود نگاه کنید و از 
خود بپرسید، در این لحظه، من از چه چیزی سپاسگزار هستم؟ 
لباس هایی که م��را گرم نگه می دارند، یک فنجان چای داغ، 
یک دوست خوب…؟ اگر شما این کار را هر روز انجام دهید، به 
شما این قول را می دهم که بعد از چند هفته، یا حتی چند روز، 

احساس خوشبختی بیشتری خواهید کرد.
 روزانه 10 دقیقه تمرین حضور در لحظه را انجام دهید

این تمرین را حداقل یک بار در هفته انجام دهید. هر روز 1۰ 
دقیقه را به این تمرین اختصاص دهید و روی جایگاه کنونی خود 
در زندگی متمرکز شوید. به اطراف خود بنگرید. چه چیزهایی 
را می بینید، حس می کنید، می شنوید؟ وقتی که دچار یک 
روزمرگی محض می شویم، مانند یک خلبان اتوماتیک عمل 
می کنیم که ممکن است باعث بی حس شدن، ناسپاسی و تلخ 
کامی ما نسبت به زندگی شود. تمرین حضور در لحظه، شما را 
از این حالت خارج می کند و به شما کمک می کند تا زندگی 
را از زاویه ای روش تر و دلپذیرتر ببینید. آدم های قدرشناس تر 
آدم های راضی تری هس��تند، با زندگی خودش��ان بیشتر حال 
می کنند و خوبی های همسر را بیشتر می  بینند و درک می  کنند

آدم های قدرش��ناس تر آدم های راضی تری هستند، با زندگی 
خودشان بیش��تر حال می کنند و خوبی های همسر را بیشتر 

می  بینند و درک می  کنند 
 به زندگی بی طرفانه نگاه کنید

صحبت کردن درباره ی این موضوع، آسان تر از عمل کردن به 
آن می باشد، اما به صورت آگاهانه سعی کنید تا جایی که می 
توانید بی طرف باشید. آیا شخصی که با او کار می کنید، به همان 
اندازه که فکر می کنید آزاردهنده است یا شما بیش از حد راجع 
به این مساله حساس شده اید؟ یک قدم به عقب بردارید و سعی 
کنید به جای این که به صورت شخصی با مسائل برخورد کنید، 

از بیرون به شرایط نگاه کنید. 
قبل از خواب روزتان را مرور کنید

قبل از این که هر شب به خواب بروید، به چیزهایی خوبی که 
در روز برای شما اتفاق افتاده اند، فکر کنید. حتی اگر فکر می 
کنید که هیچ چیز فوق العاده ای اتفاق نیفتاده است، به چیزهایی 

کوچکی فکر کنید که از داشتن آنها سپاسگزارید. اگر نمی توانید 
به چیزی فکر کنید، به جستجوی خود ادامه دهید. می توانید 

به  این موضوع ساده فکر کنید: »من عاشق بالشتم هستم!«.
  افکارتان را بازنگری کنید

بیش��تر اوقات به چه چیزهایی فکر می کنید؟ درباره ی چه 
مسائلی با دیگران صحبت می کنید؟ آیا از این موضوع اطلاع 
دارید؟ در بیشتر اوقات، بدون این که بدانیم انرژی خود را صرف 
چه چیزی می کنیم، زندگی خود را می گذرانیم. یک هفته را 
به بررسی بی طرفانه ی افکارتان اختصاص دهید، بدون این که 
آنها را قضاوت کنید. ش��اید مایل باشید تا این افکارتان را روی 
کاغذ بیاورید، سپس بعد از تمام شدن یک هفته، به تمرین خود 
نگاهی داشته باشید. اگر بیشتر اوقات خود را به شکایت کردن 
گذرانده اید، یادداشتی ذهنی را ثبت کنید تا عادت های فکری 

خود را تغییر دهید. 
تعریف کردن را جایگزین شکایت کردن کنید

لزوم��ی ندارد که این تمرین را بیش از حد انجام دهید.به هر 
حال گاهی اوقات انس��ان نیاز دارد تا خودش را تخلیه کند. اما 
دفعه ی بعد که خواستید حرف بی فایده و آزاردهنده ای را به 
زبان آورید، برعکس آن را انجام دهید. سعی کنید تا هر روز از 
چیزی تعریف کنید. شما احساس شادی و قدردانی بیشتری را 

تجربه خواهید کرد.
 یک نامه قدردانی بنویسید

یک نامه ی قدردانی برای ش��خصی یا چیزی که شما را آزار 
می دهد، بنویسید. سعی کنید تا از درسی که از این شرایط می 
آموزید، سپاسگزار باشید، از آن درس بگیرید. این تمرین به شما 
کمک می کند تا فرایند تفکر خود را در مسیر مثبتی قرار دهید، 
و می تواند به شما کمک کند تا چیزهایی را که نمی پذیرید را 

قبول کنید و از آنها درس بگیرید.
قبل از این که هر شب به خواب بروید، به چیزهایی خوبی که 
در روز برای شما اتفاق افتاده اند، فکر کنید. اگر نمی توانید به 
چیزی فکر کنید، به جستجوی خود ادامه دهید. می توانید به  

این موضوع ساده فکر کنید: »من عاشق بالشتم هستم!«
 به یاد داشته باشید که قدردانی یک انتخاب است

شما زندگی خود را هدایت می کنید، و شما می توانید انتخاب 
کنید که چگونه واکنش نشان دهید یا چگونه فکر کنید. اگر شما 
افکار و نگرش های مثبت را در سر خود بپرورانید، خوشحال تر، 

سالم تر و راضی تر خواهید بود. 
رخدادهای بعد از قدردانی

قدرشناسی رمز موفقیت است،وقتی احساس می کنید قدرتان 
را می دانند، در ش��رایط احساس��ی و عاطفی مقبولی قرار می 
گیرید. در این شرایط شما به جای آنکه فکر کنید چه چیزهایی 
در زندگ��ی ندارید یا کم دارید، به آنچه دارید توجه می کنید. 
وقتی قدرشناس هس��تیم، اتفاقات زیر  را به خانه مان دعوت 

می کنیم.
قبل از این که هر شب به خواب بروید، به چیزهایی خوبی که 
در روز برای شما اتفاق افتاده اند، فکر کنید. اگر نمی توانید به 
چیزی فکر کنید، به جستجوی خود ادامه دهید. می توانید به  

این موضوع ساده فکر کنید: »من عاشق بالشتم هستم!«
 رضایت از زندگی را بالا می برد

آدم های قدرش��ناس تر آدم های راضی تری هستند، با زندگی 
خودشان بیش��تر حال می کنند و خوبی های همسر را بیشتر 
می  بینند و درک می  کنند. ای��ن رضایت از زندگی خودش کم 
چیزی نیست. اصلاً یک ج���ورهایی رضایت از زندگ��ی خود 

خوش���بختی است.
 افسردگی را کم می کند

قدرشناس��ی افسردگی را کم می کند. می دانید چرا؟ راستش 
را بخواهید افس��ردگی از یک نوع خودخواهی خیلی عمیق اما 
خیلی پنهان سرچشمه می گیرد. تا وقتی که ما در مقام گیرنده ی 
مطلق باشیم و توقع داشته باشیم همه چیز و از جمله محبت 
را دودستی به ما تقدیم کنند، معلوم است که افسرده می شویم. 
چون که ذاتاً دنیا این جور جایی نیست که مفتی مفتی و بدون 
تعامل تو را به چیزی برساند. آدم های قدرشناس به این دلیل 
افس��رده نمی ش��وند که این حس قدردانی با آن حس پنهان 

خودخواهی مقابله می کند.
 کمرنگ شدن خشم و حسادت

هم خش��م و هم حسادت یک جورهایی از ناکامی سرچشمه 
می گیرد. خشم به این خاطر شکل می گیرد که ما برای رسیدن 
به هدف مان با مانع روبه رو شده ایم و حسادت هم به این خاطر 
که ما دلمان می خواسته است در جایگاه یک نفر دیگر باشیم 
اما الان نیس��تیم. اما حس قدردانی به معنای رضایت لااقل از 
جنبه ه��ای مثبت وضعیت فعلی اس��ت. یعنی دقیقاً برخلاف 

حس هایی که به خشم و حسادت دامن می زند.
 از قدرناشناسی تا قدرشناسی

برای این که یک نفر آدم قدرشناسی شود هیچ وقت دیر نیست. 
قدرشناسی یک مهارت است که می شود همیشه آن را آموخت 

و تجربه کرد.

توسعه گردشگری قم در گروی ساماندهی توريسم مذهبی

گزارش/ فریبا خسروی

ویژگی گردشگری مذهبی قم نقش بسیار بارزی را در بسط ارزشهای معنوی و توسعه 
توریسم علمی و سرمایه فرهنگی مردم این استان ایفا می کند.

در زندگی نوین تمامی کشورها بخصوص کشورهای توسعه یافته تنها به بازدهی ناشی از امور 
پژوهشی اکتفا نمی کنند و همواره در تلاشند با ارسال دعوت نامه به سایر هیئت های خارجی از 

دستاوردهای علمی خود درآمدهایی کلان کسب کند.
امروزه بحث توریسم علمی به یکی از شاخه های مهم صنعت جهانگردی در حوزه های 
گردشگری فرهنگی مبدل شده است. این صنعت به موجب موقعیت مذهبی در برخی از 
شهرهای ایران مانند استان خراسان، قم، شیراز و... توسعه فرهنگی پایداری را برای کشور ایران 

رقم زده است.
از طرفی در دنیای ماشینی امروز که ساختارهای خرد و کلان، زندگی اجتماعی بشر را مورد 
تاثیر آثار مثبت و منفی خود قرار می دهد این نوع گردشگری در کنار توریسم مذهبی به عنوان 
یک تجربه درون گرایانه ضمن رفع فشارهای روحی و روانی این عصر، ارتقاء رشد علمی را برای 

فرد به ارمغان می آورد.
کشور ایران نیز مانند بسیاری دیگر از کشورها به موجب دارا بودن آثار تاریخی بی شمار و طبیعت 
بی نظیرش همواره مقصد اصلی گردشگران خارجی قرار گرفته، اما نباید تنها این عامل را موجب 

جذب گردشگر در کشور در نظر گرفت بلکه باید ضمن توجه به مصادیق فرهنگ سنتی توریسم 
به موارد نوینی در گردشگری مانند توریسم علمی نیز توجه ویژه داشت و ارزش افزوده فراوانی 

را از این طریق نصیب کشور کرد.
در این میان استان مقدس قم که از قدیم الایام انسان های بزرگی را در خود پرورانده با وجود 
این مراکز علمی و حوزه های علمیه متعدد با اشاعه فرهنگ دینی، دین مداری را به مقوله ذاتی 
خود مبدل ساخته و همواره از آن با عنوان شهر علم و تقوا یاد شده است بنا بر این از نظر جذب 

توریسم علمی ظرفیت های بالایی را در خود نهاده است.
رفع موانع پیش روی توریسم به منظور کسب درآمد از کشورهای پیشرفته

مهمترین مشخصه قم این است که با تعلیم و تربیت مروجین و اندیشمندان بزرگ دینی تأثیر 
قابل توجه آن بر نظام فرهنگی کشور حس می شود و از این نظر است که ویژگی گردشگری 
مذهبی قم نقش بسیار بارزی را در بسط ارزش های معنوی و توسعه توریسم علمی و سرمایه 

فرهنگی مردم این استان ایفا می کند.
به منظور آشنایی بیشتر با زمینه های پیدایش این نوع توریسم در قم و مشکلات پیش روی آن 

با یک گردشگر داخلی گفت وگو کردیم.
سید فاطمه سادات محمدی که می توان او را یکی از ایران گردان نامید و اخیرا پژوهش های 
گردشگری خود را در حوزه علمی ارتقا داده بیان کرد: اساس و بنیاد گردشگری علمی به کسب 
رضایت و خرسندی فرهنگی و نوعی آموزش تفریحی باز می گردد و علاقه مندان به حوزه علوم 

را جذب خود می کند.
این گردشگر، صنعت گردشگری علمی استان را مطلوب ندانست و اظهار کرد: با وجود اینکه 
استان قم همه ساله میزبان میلیون ها زائر از سراسر جهان است بسترهای اقتصادی این استان 

نظیر ساخت هتل و امکانات رفاهی کافی در این حوزه مهیا نیست.
وی ضمن اشاره به مشکلات و تنگناهای پیش روی رشد صنعت گردشگری استان بیان کرد: 
در این استان به عنوان کلان شهر مذهبی کشور هیچگونه وزارتخانه توریسمی وجود ندارد که 
برنامه ای استراتژیک و جامع متناسب با هدف های صنعت گردشگری به ویژه در حوزه پژوهش 

ارائه دهد.
وی ادامه داد: با وجود مراکز پژوهشی بسیار و حوزه های علمیه متعدد در این استان نیروی 
متخصص و کارآزموده ای در حوزه جهانگردی نیافتم که در کسب تجارب علمی و تطبیق 

فرهنگ اسلامی با فرهنگ بیگانه مرا راهنمایی کند.
این گردشگر ضمن اشاره به ضعف مهارت زبان انگلیسی در شرایط کنونی استان بیان کرد: باید 
به تناسب توسعه سونامی گردشگری خارجی در کشور، زیرساخت های توانمندسازی برقراری 
ارتباط با گردشگران خارجی تقویت شود چرا که بهره مندی از این مهارت برآوردن انتظارات 

گردشگران و توسعه پژوهشی اقتصادی را به دنبال دارد.
وی در آخر نبود اطلاعات کافی به زبان انگلیسی در آدرس برخی خیابان های مقصد و توضیحات 
اماکن اقامتی و جاذبه های گردشگری را بی توجهی به این حوزه بیان کرد و گفت: این گونه 
مشکلات موجب ایجاد تنگنای ارتباطی با کشورهای دیگر می شود و آشنایی با میراث فرهنگی 
معنوی و دیگر جنبه های غنی و بومی را از آنها سلب می کند، حتی گاهی این ارتباط نامفهوم 

موجب سوءتفاهم کلامی می شود.
استان قم؛ کانون توریسم علمی کشور

بدین منظور تمام فعالیت ها و برنامه های مرتبط با گردشگری و مهمانپذیری مذهبی در استان 
قم تا حدود قابل ملاحظه ای در راستای حمایت مؤثر از مهیا ساختن اینگونه امکانات رفاهی 
محقق می شود بنا بر این لازم است در حل این مشکلات و توسعه پایدار اقتصادی استان به 

آن توجه ویژه شود.
آیت الله فاضل لنکرانی، رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( در دیدار اخیر خود ضمن اشاره 
به ظرفیت های ویژه استان قم در حوزه گردشگری گفت: در صورت رفع موانع پیش رو و 

بهره مندی از توانمندی های قم، این استان مبدل به مهمترین کانون توریستی علمی می شود.
وی با اذعان به این نکته که شهر قم جایگاه علم و اجتهاد است، بیان کرد: از آنجا که در احادیث 
و روایات همواره از قم به عنوان شهر تقوا یاد شده و اهالی آن را نیز ولایتمدار و پیرو اهل بیت)ع( 
نامیده اند باید در شناساندن جایگاه واقعی آن اهتمام ورزید تا زائران این خصلت ها را به طور 

ملموس دریابند.
وی عمران و آبادانی استان قم را در جذب گردشگر مهم تلقی کرد و گفت: جایگاه بالای استان 
مقدس قم در بین سایر استان های کشور لزوم توجه به مهیاساختن زیرساخت های عمران و 

آبادانی مراکز علمی را در توسعه گردشگری ضروری می کند.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در ادامه ضمن اشاره به جایگاه حوزه علمیه قم در 
تقویت توریسم علمی تصریح کرد: در دنیای پیشرفته امروزی حوزه علمیه با بهره مندی از تمام 
رشته های حوزوی با تمام مباحث علمی در سرتاسر دنیا مرتبط است و می توان با بهره گیری از 

ظرفیت های حوزه مهمترین کانون توریستی علمی را ایجاد کرد.
از آنجا که این روزها استان قم با پروژه های سنگین عمرانی بیشماری دست و پنجه نرم 
می کند و در شرایط کنونی کشور کمبود بودجه و اعتبارات دولتی هویداست، لازم است با 
برنامه ریزی های همه جانبه و همفکری نهادهای گوناگون به آبادانی استان توجه ویژه داشت و 
با مشورت مسئولان نهادها و بهره مندی از نظرات اندیشمندان دینی و صاحبان فکر و نظر در 
حوزه توریسم مذهبی، با جذب توریسم در تمام حوزه ها اقتصاد را شکوفا کرد و زمینه توسعه 

کلان اقتصادی را فراهم آورد.
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 سخنگوی قوه قضاییه گفت که دو نفری که به اتهام 
جاسوسی در دادگاه انقلاب محاکمه شده بودند، هر کدام به 

10 سال حبس محکوم شدند.
حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای در هشتاد و چهارمین 
نشست خبری خود با اهالی رسانه با اعلام این خبر گفت: دو متهمی 
که به اتهام جاسوسی برای آمریکا و اسراییل بازداشت شده بودند و 
محاکمه آنها در دادگاه انقلاب صورت گرفت، هر کدام به ده سال 

حبس محکوم شدند.
وی در ادامه گفت: یکی از مجرمین فتنه سال 88 که به صورت 
غیابی محکوم شده و فراری بود در داخل کشور شناسایی و بازداشت 
شد. به دلیل این که این فرد حکم غیابی داشت در حال حاضر ادامه 

رسیدگی به پرونده وی دنبال می شود.
سخنگوی قوه قضاییه در رابطه با وکیلی که در شهریور ماه سال 
گذشته به ضرب گلوله کشته شده بود اظهار کرد: بعد از کشته شدن 
این وکیل ضاربان فرار کردند وکه خدا را شکر همه آنها دستگیر 
شدند. آخرین فرد در تاریخ 1/ 6/ 94 دستگیر شد و اکنون همه  
آنها در بازداشت هستند و پرونده در حال آماده شدن برای ارسال 
به دادگاه است. محسنی اژه ای ضمن گرامیداشت سالگرد شهادت 
شهید رجایی و باهنر هفته دولت را تبریک گفت و افزود:  امیدواریم 
دولتمردان ما در انجام وظیفه و خدمت رسانی به مردم موفق باشند. 
قوه قضاییه بارها آمادگی کامل خود را اعلام کرده که هر نوع کمکی را 
به دولت خواهد داشت تا بتوانند در راه اهداف خود به خصوص هدف 

اقتصاد مقاومتی موفق باشند.
وی ادامه داد: قوه قضاییه در جهت مبارزه با همه  موانع تولید، 
اصلاح سیستم بانکی، مبارزه جدی تر با هرگونه جرایم اقتصادی و غیر 
اقتصادی، حمایت از تولید و فعالیت سالم اقتصادی، مقابله با قاچاق 
و رانت و یا کسانی که چوب لای چرخ مردم و اقتصاد می گذارند و 

اصلاح مقررات و قوانینی که لازم است، کمک می کند.
مسئولان در طول 12 سالی که در منطقه حیران 

ساخت وساز می شد، کجا بودید؟
سخنگوی دستگاه قضایی در رابطه با ساخت و سازهای غیرمجاز 
در منطقه حیران گفت: منطقه  حیران محل مناسبی برای گردشگری 
است و حیف است فضای این منطقه برای منافع عده ای خاص به هم 

بخورد. این منطقه بیش از دو هزار هکتار است.
به گزارش ایسنا، وی ادامه داد: ساخت و سازهای صورت گرفته 
در منطقه حیران از سال 8۲ آغاز شده و الان در سال 94 قرار داریم. 
در واقع عرض ما به مسئولان این است که شما در طول این 1۲ سال 

کجا بوده اید و چه پیشگیری هایی را انجام داده اید؟
سخنگوی دستگاه قضایی خاطرنشان کرد: قریب به اتفاق این 
ساخت و سازها با مجوز صورت گرفته است، اما صلاحیت افرادی که 

این مجوزها را صادر کردند نیز جای بحث دارد.
سخنگوی دستگاه قضایی ادامه داد: در این رابطه عده ای ادعا 
را صادر کردند حق صدور  این مجوزها  که  کرده اند که کسانی 
را نداشتند، حال سئوال مطرح می شود که آیا با این افراد برخورد 
شده است و آن فردی که مجوزها را صادر کرده در حال حاضر کجا 
مشغول به کار است. در واقع ما نباید بگذاریم این گونه اتفاقات تکرار 

شود و باید برخورد قضایی آخرین برخورد باشد.
است  بوده  هادی  طرح  دارای  که  بخش هایی  در  افزود:   وی 
مجوزهایی صادر شده که این مجوزها درست نبوده و الان ساخت 
و ساز صورت گرفته و در حال حاضر می گویند که نباید مجوز صادر 

می شده است.
وی بیان کرد: منطقه حیران یکی از مناطق زیبای کشور محسوب 
می شود که از سال 8۲ این ساخت و سازها صورت گرفته و غیر از 
یک تعداد محدودی، مواردی وجود دارد که دارای جواز است، اما این 

جوازها قابل خدشه است.
نمی دانم حکم پرونده 

جیسون رضاییان صادره شده یا نه
محسنی اژه ای در ادامه نشست خبری خود اظهار کرد: از این که 
حکم پرونده جیسون رضائیان صادر شده یا خیر، اطلاعی ندارم. دو 
هفته قبل بود که آخرین دفاع از متهم اخذ و دادگاه تمام شد، اکنون 

بنده اطلاع ندارم که حکم صادر شده یا خیر.
کشف تلفن همراه و سکه طلا در زندان از مهدی هاشمی

خبرنگاری سئوال خود را اینگونه مطرح کرد که اخباری منتشر 
شده مبنی بر اینکه در بازرسی از بند 7 اوین که مهدی هاشمی در 
آنجاست، وسایل غیرمجازی کشف شده، آیا این موضوع صحت دارد 
که محسنی اژه ای پاسخ داد:  طبق ضوابط زندان بازرسی های سرزده 
یا طبق تمهیدات قبلی از بندها به عمل می آید که گاه و بیگاه در این 

بازرسی ها وسایل غیرمجازی کشف و ضبط می شود.
وی افزود: هفته گذشته در بازرسی که از بندهای 7 و 8 زندان 
اوین به عمل آمد از آقای هاشمی یک تلفن همراه با سیم کارت و 
تعدادی سکه اعم از ربع، نیم و گرمی حدود ۳۰ عدد کشف شده 
است، البته بردن سکه غیرمجاز نیست ولی داشتن تلفن همراه 
غیرمجاز است. البته ناگفته نماند از بعضی از زندانیان دیگر نیز گوشی 

تلفن و فلش مموری کشف شده است.
محاکمه 4 متخلف در فضای مجازی

بر اساس این گزارش، سخنگوی قوه قضائیه از شناسایی، بازداشت 
و محاکمه 4 نفر از کسانی که در فضای مجازی با اسم مستعار 
اقدامات امنیتی انجام داده و به اشاعه فحشاء و توهین به مقدسات 
می پرداختند، خبر داد. محسنی اژه ای با بیان این مطلب افزود: این 
افراد محکوم به حبس از 18 ماه تا 1۲ سال شده اند. یک نفر از آنها 
محکوم به 1۲ سال حبس به دلیل ارتکاب چندین جرم شده و بقیه 

آنها محکوم به حبس های کمتر اعم از 4 سال و ... شده اند.
معاون اول قوه قضائیه در ادامه با اشاره به تخلف وکیلی که به عنوان 
مطالعه پرونده موکلش به دادسرا مراجعه کرده و مخفیانه مدارکی را 
از پرونده خارج کرده، ادامه داد: این وکیل پس از دستکاری پرونده 
مجدداً مدارک را داخل پرونده موکلش قرار می داد که خوشبختانه 
وی تحت تعقیب قرار گرفت. این کار بسیار زشت است که وکلا 
بخواهند از این طریق به موکل شان کمک کنند. محسنی اژه ای افزود 

که این فرد بازداشت شده است.
سخنگوی دستگاه قضا ادامه داد: همچنین مأمور متخلفی که 
مسئول امور آب و فاضلاب ساوجبلاغ بود و از بسیاری از مشتریان به 
دلیل عدم آشنایی آنها به مقررات توانسته بود پول های گزافی بگیرد، 

شناسایی و بازداشت شد که پرونده در حال رسیدگی است.
گفت:  مارلبرو،  سیگار  پرونده  درباره  قضائیه  قوه  اول  معاون 
کیفرخواست این پرونده صادر و پرونده به شعبه 1۰65 دادگاه عمومی 
تهران ارجاع شده است و الان در وقت نظارتی است و پس از خواندن 

پرونده از سوی وکلا، برای رسیدگی تعیین وقت می شود.
دستگیری معاون حفاظت اطلاعات قوه قضائیه صحت ندارد

با تکذیب دستگیری احمدی معاون حفاظت  محسنی اژه ای 
البته در  ندارد،  این موضوع صحت  قضائیه، گفت:  قوه  اطلاعات 
استان های غرب کشور فردی خود را منتسب به حفاظت قوه قضائیه 
اعلام کرده بود و می خواست که از خانواده ها اخاذی کند که بازداشت 

شد. ناگفته نماند که وی هیچ ارتباطی به حفاظت قوه قضائیه ندارد.
محسنی اژه ای در ادامه در پاسخ به سئوالی مبنی بر اینکه آیا 
صحبت های معصومه ابتکار که گفته از منزل یکی از اعضای سابق 
اداره کل محیط زیست تهران، 5۰ پرونده قضایی بدست آمده، صحت 
دارد؟ گفت: من مطالب خانم ابتکار را نخوانده ام، البته این موضوع 
مربوط به چند ماه قبل است که مطرح شده بود. گویا پرونده هایی 
حکمشان صادر و برای اجرا، ارسال شده بودند که بعداً کشف شد که 
این پرونده ها ارجاع داده نشده اند، ولی به طور کلی من اصل موضوع 
را نمی دانم. وی در پاسخ به سئوال دیگری مبنی بر اینکه آیا ما سرقت 
پرونده های قضایی را در قوه قضائیه داریم یا خیر، گفت: این موضوع 
احتمالش وجود دارد ولی در حد پرونده نیست یعنی احتمال دارد 
ورقی از یک پرونده به سرقت برود. به طور قطع من نمی توانم بگویم 

که پرونده ای از دستگاه قضایی سرقت می شود یا خیر.
در مورد وضعیت خاوری اتفاق خاصی نیفتاده است

معاون اول قوه قضاییه درباره بازداشت مسئولان بانک سپه و 
آخرین وضعیت خاوری گفت: در مورد بازداشت مسئولان این بانک 
اطلاعی ندارم. در مورد وضعیت آقای خاوری هم اتفاق خاصی نیفتاده 

است، البته مسئولان ذیربط موضوع را دنبال می کنند.
وی ادامه داد: متاسفانه کشورهایی که مدعی اند با فساد مبارزه 
می کنند حاضر به همکاری با ایران نیستند تا وی را دستگیر کنند، 

ولی پیگیری ها در این زمینه ادامه دارد.
محسنی اژه ای در پاسخ به سئوالی مبنی بر اینکه آیا در پرونده 
یدالله روزچنگ، اسامی تعدادی از دلالان ارزی مطرح است یا خیر، 
گفت: در مورد پرونده مذکور باید بگویم که متهمان دیگری در این 
پرونده وجود دارند ولی هنوز کیفرخواست صادر نشده است. البته 
تعدادی از متهمان پرونده شان به دادگاه رفته که شامل کارمند و دلال 
می شوند. ناگفته نماند پرونده تا همین جا که رسیدگی شده طولانی 

شده و یکی از دلایل آن کارشناسی هایی است که انجام می شود.
محسنی اژه ای ادامه داد: احتمالاً 5 نفر دیگر از متهمان این پرونده 

به دادگاه می روند البته به طور دقیق از آن اطلاعی ندارم.
وی در پاسخ به سئوالی مبنی بر اظهارات امیرعباس سلطانی 
نماینده بروجرد و عضو پیگیری پرونده بابک زنجانی که گفته ما 
یکسری اطلاعات مهم از وی داریم که می تواند به قوه قضائیه کمک 
کند، اما دستگاه قضایی استقبالی از آن نمی کند، گفت: ما صددرصد 
آماده ایم که مجلس اگر سندی دارد به ما بدهد و از آن استقبال 
می کنیم.وی درباره شکایت آقای مشایی از حجت الاسلام والمسلمین 
پورمحمدی، گفت: توضیحات لازم را در این زمینه در جلسه قبل 

داده ام.
تاکید محسنی اژه ای بر مبارزه با فساد در داخل قوه قضائیه

معاون اول قوه قضائیه درباره اقدامات قوه قضائیه برای مبارزه با 
زمین خواری گفت: نهایت تلاش دستگاه قضایی این است که اگر 
فسادی در داخل قوه قضائیه انجام می شود با شدت با آن برخورد 
کند، البته دستگاه قضایی چندین دستگاه نظارتی اعم از حفاظت و 
اطلاعات قوه قضائیه، دادسرا و دادگاه انتظامی قضات، سازمان بازرسی 
کل کشور، دیوان عالی کشور و ... را دارد. اما این موضوع به این معنا 
نیست که ما خلافی نداشته باشیم. طبعاً اگر در داخل دستگاه قضایی 
فسادی صورت گیرد ما به شدت با آن برخورد می کنیم و حکم که 

قطعی شود با اسم و رسم آن را اعلام می کنم.
با بیان اینکه ستاد مبارزه با فساد اقتصادی که ستادی  وی 
فراقوه ای است و قوای سه گانه در آن حضور دارند تلاش خود را در 
زمینه مبارزه با فساد انجام می دهد، گفت: البته ما از مردم می خواهیم 
که اگر به موردی برخورد کردند آن را به صورت مستند و مستدل 

به ما اعلام کنند.
بازداشت یک نفر در پرونده موسوم به دکل نفتی گمشده

محسنی اژه ای در ادامه نشست خبری خود با اهالی رسانه در 
پاسخ به سئوال خبرنگاری مبنی بر اینکه شنیده شده در رابطه با 
پرونده موسوم به دکل نفتی گمشده فردی بازداشت شده است،  
خاطرنشان کرد: در رابطه با این پرونده یک نفر بازداشت شده و دو 
سه نفر در حال رفت و آمد و تحقیق هستند که اگر اتهامی متوجه 
شان باشد قرار صادر می شود. اما در حال حاضر به عنوان مطلع در 
رفت و آمد هستند و صرفا از آن ها سوالاتی پرسیده می شود؛ بنابراین 

پرونده در مرحله تحقیقات مقدماتی در دادسرا قرار دارد.
خبرنگار دیگری سئوال خود را اینگونه مطرح کرد که محدودیت 
قانونی رسانه ها در رابطه با ممنوع التصویری رئیس دولت اصلاحات 
چقدر است؟ آیا رسانه ها تنها اخبار و تصاویر را نمی توانند منتشر 
کنند یا استفاده از نام ایشان منعی ندارد و اگر دارای منع است چرا 
برخورد قانونی صورت نمی گیرد؟ که محسنی اژه ای گفت: فردی که 

دستور داده در حد اخبار و تصویر بوده است.
محسنی اژه ای در پاسخ به سئوال یکی از خبرنگاران درباره اینکه 
شنیده شده رئیس دفتر یک شعبه دادگاه در یک مجتمع قضایی در 
تهران 17 میلیارد تومان رشوه دریافته کرده است، گفت: صحبت اولی 
که مطرح کردید غلط است و هیچ دفتر دادگاهی در تهران نداریم که 
17 میلیارد تومان رشوه دریافت کرده باشد. تنها وکیلی در یک پرونده 
بوده است که ۳۲ میلیارد تومان را به عنوان حق الوکاله دریافت کرده 

بود که آن هم مربوط به دفتر دادگاه نبود.

نامحرمانه

ویژه

 استرداد متهمین اختلاس 2۰۰ میلیاردی از امارات
گفته می شود: متهمان اختلاس ۲۰۰ میلیارد تومانی از یکی از بانک های کشور 
از امارات بازگردانده شدند. به گزارش اداره کل امور بین الملل قوه قضائیه ، دو نفر از 
مجرمین فراری که متهم به اختلاس از یکی از بانکهای کشور هستند ، روز پنجشنبه 
مورخ ۲۲ مرداد ماه گذشته با همکاری پلیس بین الملل نیروی انتظامی از کشور امارات 
عربی متحده مسترد شدند. بنابر این گزارش ، این دو نفر به نامهای "ن - د" و "ف – د 
" تحت تعقیب شعبه ۲۲ مجتمع قضائی امور اقتصادی تهران بودند.  همکاری قضائی 
با بسیاری از کشورها از جمله دولت امارات در سالهای اخیر بهبود یافته و بسیاری از 
مجرمین که به خاک امارات گریخته اند در آن کشور تحت تعقیب قرار گرفته اند.  
تعدادی از این افراد توسط دولت امارات به ایران تحویل داده شده اند و تعدادی نیز قبل 

از استرداد برای رهایی از بازداشت مجبور به جلب رضایت شکات شده اند.

اعتراض خانواده روح الامینی به رای دادگاه مرتضوی
گفته می شود: وکیل مدافع اولیای دم روح الامینی گفت: اعتراض مان به رای صادره 
در مورد پرونده سعید مرتضوی را ظرف چند روز آینده به دادگاه ارایه خواهیم کرد. 
میرمجید طاهری در گفت وگو با ایسنا، با بیان این مطلب اظهار کرد: در حال جمع آوری 
دلایل محکم هستیم تا اعتراض مان را به صورت مستند ارایه دهیم. وی با بیان اینکه 
هنوز فرصت قانونی برای اعتراض وجود دارد، گفت: ظرف چند روز آینده اعتراض مان را 

تقدیم دادگاه خواهیم کرد.

پس گردنی به روبرتو کارلوس شرط بندی بود
گفته می شود: شبی که کارلوس و سالگادو به تهران آمدند، در فرودگاه امام )ره( 
اتفاق تلخی افتاد و یک نفر در میان ازدحام جمعیت به روبرتو کارلوس پس گردنی 
زد.خبرورزشی نوشت:اگرچه کارلوس اصلاً متوجه این حرکت نشد و ضربه اي که به 
پس سرش خورد را به حساب شلوغي گذاشت اما مأموران حراست شخصي که به 
ستاره برزیلي پس گردني زد را بازداشت کردند. به گفته عکاس خبرورزشي، این شخص 
در جواب سؤال مأموران فرودگاه که پرسیدند چرا این کار زشت را انجام دادي، گفت: 
مي خواستم کاري کنم سر کارلوس مو دربیاورد!شایعه شده طرف در همان محوطه 

فرودگاه باچند نفر شرط بسته بود به روبرتو کارلوس پس گردني بزند.

حجاج مراقب » مرس« باشند
گفته می شود: رییس مرکز بهداشت استان خوزستان با اشاره به شیوع سندرم 
تنفسی خاورمیانه یا "مِرس" در کشور عربستان گفت: به منظور پیشگیری از ابتلای 
حجاج به بیماری مرس و آگاه سازی مسافران حج تمتع، جلسات متعددی با سازمان حج 
و زیارت برگزار و تمهیدات لازم اندیشیده شده است.  دکتر شکراله اظهار کرد: شیوع 
بیماری مرس در عربستان در سال های گذشته نیز مشاهده شده است و خوشبختانه 
با اقدامات مناسبی که انجام گرفت، هیچ موردی از ابتلا به این بیماری در بین حجاج 

ایرانی نداشتیم.

ايراد شورای نگهبان به جدول زمانی انتخابات
گفته می شود: سیامک  ره پیک معاون اجرایی و امور انتخابات شورای نگهبان از 
واصل شدن جدول زمانبندی برگزاری انتخابات الکترونیک از سوی وزارت کشور به 
شورای نگهبان خبر داد و گفت: جدول زمان بندی برگزاری انتخابات الکترونیک از وزارت 
کشور به شورای نگهبان آمده است، اما به دلیل اینکه اشکالاتی داشته، آن را به وزارت 
کشور برگرداندیم تا اصلاح کنند.وی به اشکالات جدول زمانبندی برگزاری انتخابات 
الکترونیک که از سوی وزارت کشور به شورای نگهبان اعلام شده است، اشاره کرد و 
افزود: این جدول زمان بندی اشکالاتی از جهت تاریخ و شکلی داشت که قرار شد آن را 
اصلاح کرده و دوباره به شورای نگهبان ارسال کنند.معاون اجرایی و امور انتخابات شورای 
نگهبان در ادامه، اظهار داشت: با توجه به اینکه فرصت زیادی تا برنامه ریزی های لازم 
برای برگزار شدن و یا نشدن انتخابات به صورت الکترونیک نمانده است، لازم است وزارت 
کشور این جدول زمان بندی را هر چه زودتر اصلاح کرده و به شورای نگهبان ارسال کند.

کلاهبرداری از کاربران سايت »ديوار«
گفته می شود: معاون مبارزه با جعل و کلاهبرداری پلیس آگاهی تهران بزرگ از 
دستگیری فردی که اقدام به کلاهبرداری از کاربران سایت دیوار کرده بود، خبر داد. به 
گزارش ایسنا، در تاریخ ۲9 فروردین ماه امسال فردی با مراجعه به دادسرای ناحیه ۳1 
تهران و طرح شکایتی عنوان داشت که از طریق سایت فروش اینترنتی دیوار قصد فروش 
یک دستگاه گوشی تلفن همراه را داشته که شخصی تحت عنوان خریدار با او تماس و 

در ادامه اقدام به کلاهبرداری از وی کرده است.

گاف بازيکنان ستارگان فوتبال جهان
گفته می شود: تیم فوتبال ستارگان فوتبال جهان در دیداری نمادین و خیرخواهانه 
به مصاف ستارگان ایران رفت. پیش از بازی هماهنگ شده بود که در پایان مسابقه، 
بازیکنان ستارگان جهان پیراهن های خود را امضا کرده و به خیریه تقدیم کنند. این 
اتفاق اما با مشکل مواجه شد چرا که اکثر بازیکنان در پایان بازی پیراهن های خود را 
با بازیکنان ایران عوض کردند؛ به عنوان مثال فیگو پیراهنش را با علی کریمی عوض 
کرد. احتمالا برگزارکنندگان مراسم باید به سراغ بازیکنان تیم بروند تا پیراهن ستارگان 

جهان را پس بگیرند!

حکم ارشاد برای محمدرضا شجريان
گفته می شود: هومان اسعدی؛ دبیر نهمین جشنواره موسیقی جوان درباره بخش 
آواز ایرانی گفت: ما در این بخش 5 استاد نامدار آواز را دعوت کردیم که خوشبختانه 
همه آنان همکاری در جشنواره را پذیرفتند. محمدرضا شجریان، شهرام ناظری، اصغر 
شاهزیدی، نصرالله ناصح پور، و رامبد صدیف، 5 داور اصلی در بخش آواز هستند. قرار 
بود که این استادان مرحله اول و نهایی را در بخش آواز داوری کنند. برخی از آنان 
به علت مشغله کاری در داوری بخش اول جشنواره نمایندگانی را معرفی کردند. این 
جشنواره به همت انجمن موسیقی ایران و دفتر موسیقی معاونت هنری وزارت ارشاد 

برگزار می شود.

 اصولگرا، اصولگراست، تندرو و افراطی، معتدل و سنتی نداریم

دفاع حبیبی از نزدیکی موتلفه به پایداری
پس از نشستی که عنوان »وحدت اصولگرایان« داشت و تنها سه حزب مؤتلفه اسلامی، 
جبهه پایداری انقلاب اسلامی و جمعیت ایثارگران در آن حضور داشتند، انتقاداتی به موتلفه و 

نزدیکی اش به دو گروه دیگر مطرح شد که با پاسخ دبیرکل این تشکل روبرو شد.
محمدنبي حبیبي با اشاره به نشست دبیران استان های سه تشکل حزب مؤتلفه اسلامی، 
جبهه پایداری انقلاب اسلامی و جمعیت ایثارگران انقلاب اسلامی گفت: اجلاس وحدت یک 

گام بزرگ برای همگرایی اصولگرایان است. 
به گزارش خبرآنلاین به نقل از پایگاه اطلاع رسانی حزب موتلفه، وي در پایان نشست 
دبیران حزب موتلفه افزود: راهبرد »یکصدا یک فهرست« بدون سهم خواهی شخصی و گروهی 
هیچ یک از تشکل های اصولگرا، اکنون به صورت یک گفتمان درآمده  است. اصولگرایان با این 
راهبرد درصدد تشکیل یک مجلس ولایی هستند که بتواند راهبردهای رهبری را در حوزه 

سیاست، اقتصاد، فرهنگ ومسایل اجتماعی عملیاتی کند.
وی در ادامه با اشاره به اینکه روزنامه های دوم خردادی برخی اخبار و تحلیل های وارونه 
مطرح می کنند و با تقسیم اصولگرایان به تندرو و میانه رو، افراطی و معتدل درصدد اخلال در 
همگرایی اصولگرایان هستند بیان داشت: همانطور که می دانید روزنامه های دوم خردادی از 
قرار گرفتن تشکل های اصولگرا در کنار هم ناراحت هستند پس با انتشار برخی اخبار دروغ و 
تحلیل های بی مبنا و وارونه می خواهند در میان اصولگرایان واگرایی ایجاد کنند تا مدل انتخابات 

9۲ را باز تولید کنند.
حبیبی تصریح کرد: اصولگرا، اصولگراست. تندرو و افراطی، معتدل و سنتی نداریم. بالاخره 
یا کسی اصولگرا اهست یا نیست. ملاک های اصولگرایی مشخص است که خوشبختانه ما در 
نشست پنجشنبه گذشته آن را باز تعریف کردیم. متأسفم که دوم خردادی ها در قالب همین 
تحلیل های فریب آمیز به ساحت برخی از شخصیت های بزرگ اهانت می کنند. ما این اهانت 

را برنمی تابیم.
دبیر کل حزب موتلفه اسلامی در ادامه خاطرنشان کرد: آیت الله مصباح یزدی در کنار 
آیت الله یزدی دبیر کل جامعه مدرسین حوزه علمیه قم و آیت الله موحدی کرمانی دبیر کل 
روحانیت مبارز دغدغه همگرایی اصولگرایان را دارند به همین دلیل آیت الله مصباح در اجلاس 
مشترک دبیران استان های سه تشکل شرکت کردند. آیت الله موحدی کرمانی هم یک پیام 
ویدئویی مرحمت فرمودند و چون در سفر بودند نتوانستند در این اجلاس شرکت کنند و از 

طرف آیت الله یزدی نیز یکی از شخصیت های روحانی به ایراد سخن پرداختند.
وی همچنین با اشاره به جمع بندی این نشست اظهار داشت: دستاوردهای این نشست 
به زودی آثار خود را در سراسر کشور نشان می ده.د قرار است ما دست دوستی و مودت به 
سوی همه اصولگرایان دراز کنیم ضمن اینکه گفته ایم ما قطب اصلی یا مرکز اصلی همگرایی 
اصولگرایان نیستیم. اکنون گفتمان همگرایی در سراسر کشور در میان اضلاع و افراد و 
شخصیت های اصولگرا به شکل منطقی پیش می رود بطور طبیعی ما می توانیم با راهبرد 
یک صدا یک فهرست در کنار هم قرار بگیریم و پیش بینی ما این است که ان شاءالله همه 

اصولگرایان با دغدغه همگرایی یکی خواهند شد.
حبیبی در واکنش به اینکه ظریف اعلام کرده است اجرای تعهدات ایران از اول مهر آغاز 
می شود، گفت: شتابزدگی در اجرای تعهدات درحالی که تصویب برجام در واشنگتن همچنان 
در هاله  ابهام است، چه معنا می دهد. همچنین شتابزدگی در اجرا تا وقتی که هنوز طرف مقابل 

به هیچ تعهدی تا کنون عمل نکرده باز بی معناست.
وی با اشاره به گزارش جدید آژانس اظهار داشت: در حالی که سخنگوی وزارت خارجه 
آمریکا می گویدکه سایت پارچین هسته ای نیست، آژانس با موضع گیری دوپهلو باز علامت 
سوال روی فعالیت های هسته ای ایران می گذارد. با این بی اعتمادی به آژانس آیا شتابزدگی 

در اجرای تعهدات معنا دارد؟

حجت الاسلام محسنی اژه ای تاکید کرد:

مبارزه با فساد در داخل قوه قضائیه

صبح دیروز به صورت همزمان 23 پروژه بخش کشاورزي 
در هفته دولت با حضور استاندار، فرماندار، نماینده مردم قم 
در مجلس شوراي اسلامي و مدیران و مسئولان ادارات 

مختلف استان در بخش جعفرآباد به بهره برداري رسید.
رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان قم در این مراسم ضمن 
تبریک هفته دولت طي سخناني گفت: بخش جعفرآباد از ظرفیت 
بسیار خوبي در بخش کشاورزي برخوردار است و این منطقه در 
انتهاي دشت ساوه قرار گرفته و بهترین عملکرد استان را در بیشتر 
محصولات زراعي، باغي و دامي دارد که این میزان دو برابر میانگین 

عملکرد کشوري است.
محمد رضا طلایي اظهار داشت: منبع آبي که در این منطقه 
در قدیم استفاده مي شد از رودخانه قره چاي بوده است که ۲7۰ 
میلیون متر مکعب روان آب وارد استان مي شده که امروز این 
میزان به صفر رسیده است و در حال حاضر در این بخش ۲7۰ 

حلقه چاه عمیق و نیمه عمیق و 17 رشته قنات وجود دارد.
وي افزود: دشت جعفرآباد در حال حاضر به جهت افزایش 
برداشتي که انجام مي شود جزء مناطق بحراني قرار دارد و نیاز 

است که تعادل بخشي در این دشت انجام شود.
وي بیان داشت: بر اساس کار تحقیقي که انجام شده است به 
این نتیجه رسیده ایم که 6۰ درصد آبي که در بخش کشاورزي 
مصرف مي شود قبل از اینکه به مصرف گیاه برسد، هدر مي رود 
که این هدر رفت در سه قالب انتقال آب، روش آبیاري و تبخیر 

مطرح است.
طلایي با اشاره به اینکه در استان قم براي اینکه بتوانیم به هدف 
خود برسیم باید حول این سه محور حرکت کنیم، اضافه کرد: بهینه 
سازي مصرف آب را در اولویت قرار دادیم و در صدد هستیم حداقل 
5۰ درصد مصرف آب را کاهش دهیم و این کار به صورت جدي 

در استان قم شروع شده است.
وي با تاکید بر اینکه سرعت اجراي طرح هاي بهینه سازي 
مصرف آب در استان قم وضعیت مناسبي دارد، گفت: در سال 91 
حدود ۳5۰ هکتار از اراضي کشاورزي استان با اعتباري حدود یک 
و نیم میلیارد تومان تحت اجراي سیستم هاي آبیاري نوین قرار 
گرفت که این میزان در سال 9۲ به 6۰۰ هکتار با اعتباري بالغ بر 
5 میلیارد تومان رسید و در سال 9۳ نیز با یک اعتبار 7 میلیاردي 

حدود 85۰ هکتار آبیاري نوین انجام شده است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان خاطر نشان کرد: مجموعه 
سازمان جهاد کشاورزي و بهره برداران در استان قم به این نتیجه 
رسیده ایم که اگر سرمایه گذاري لازم را انجام ندهیم، کشاورزي قم 
رو به نابودي خواهد رفت، لذا بهره برداران نیز در اجراي این طرح 

ها مشارکت خوبي دارند.
وي تصریح کرد: امسال بر لطف خدا و سیاست هاي دولت 
تدبیر و امید ۲۳ میلیارد از اعتبارات آب کشور به قم اختصاص پیدا 

کرد و بخش خصوصي هم به همین میزان مشارکت خواهد کرد 
و بر اساس برنامه ریزي هاي صورت گرفته 4 هزار و 5۰۰ هکتار 
از اراضي کشاورزي قم در سال 94 به سیستم آبیاري نوین مجهز 

خواهند شد.
وي ادامه داد: بر اساس برنامه ریزي هاي صورت گرفته حدود ۳ 
هزار هکتار آبیاري قطره اي در باغات انجام خواهد شد که راندمان 
آبیاري ما در این بخش حدود 4۰ درصد است و 15۰۰ هکتار نیز 
در محصولات باغي انجام مي شود که راندمان ما در این بخش 
حدود ۲9 درصد مي باشد که با اجراي این طرح راندمان در این 

بخش ها به حدود 65 درصد خواهد رسید.
وي بیان داشت: امروز که حدود 5 ماه از سال گذشته است 
حدود ۳ هزار هکتار پرونده آبیاري تحت فشار مطالعه شده و با 
صندوق توسعه که محل کمک هاي فني و اعتباري است قرارداد 
بسته شده و کار مطالعاتي انجام و 1۰۰۰ هکتار در قالب آبیاري 

میکرو و قطره اي اجرا شده است.
طلایي گفت: در ابتداي قبول مسئولیت در جهاد یک طرح 
مطالعاتي نوشتیم و به این نتیجه رسیدیم که 9 هزار هکتار از اراضي 
قم قابلیت استفاده در بخش کشاورزي را ندارد و در همین راستا 
سال گذشته دو هزار و 5۰۰ هکتار از این اراضي از چرخه کشت 
خارج شد و این روند ادامه خواهد داشت و در سال جاري نیز دو 
هزار و 5۰۰ هکتار در دستورکار قرار دارد و هیچ آبي در این اراضي 

مصرف نخواهد شد.
رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان در ادامه سخنان خود 
با تاکید بر اینکه در استان قم کشت هاي کم آب بر را جایگزین 
کشت هاي پرآب بر کرده ایم، اضافه کرد: در سال گذشته 17۰۰ 
هکتار باغ پسته ایجاد شده و در سال جاري نیز 15۰۰ هکتار توسعه 

باغات داریم.
وي گفت: امسال کشت هاي بهاره مثل یونجه که از محصولات 
پرآب بر است را کاهش دادیم ولي مجبور هستیم تلفیق کشت 
داشته باشیم و تا زماني که باغ پسته به باردهي برسد، به درآمد 

کشاورز لطمه نزد.
طلایي اضافه کرد: یکي از کشت هاي عمده در استان قم که 
پرآب بر است، ذرت علوفه اي است که نیاز استان قم مي باشد و 
ما ارقامي که در استان قم کشت مي کردیم دوره برداشت حدود 
95 تا 1۰۰ روزه داشت ولي در سال جاري سه رقم بذر ذرت وارد 
استان کردیم که این 95 روز را به زیر 7۰ روز رسانده و و این 
کاهش ۲۰ روزه دو دوره آبیاري را کم کرده و در این زمینه صرفه 

جویي لازم را داشته ایم.
وي با تاکید بر بهینه سازي مصرف آب در بخش کشاورزي، 
بیان داشت: با توجه به تمهیداتي که اندیشیده شده در نظر داریم در 
یک برنامه 4 ساله موضوع تعادل بخشي در مصرف آب را با کمک 

دیگر ادارات ذیربط به مرحله اجرا برسانیم.

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان در بخش دیگري از 
سخنان خود ضمن مطرح کردن سه خواسته از استاندار قم، تصریح 
کرد: در بخش جعفرآباد چندین حلقه چاه وجود دارد که این چاه 
ها براي شرب قم بوده است، امروز که آب قم شیرین شده و از 
سرشاخه هاي دز استفاده مي شود، درخواست داریم که برداشت 
از این چاه ها قطع و پلمب شود تا وضع سفره هاي آب زیرزمیني 

منطقه بهبود یابد.
طلایي در ادامه دومین خواسته خود را از استاندار مطرح کرد و 
گفت: سود تسهیلات بانکي که به بخش کشاورزي اختصاص پیدا 
مي کند بسیار بالاست و لذا اگر بتوانیم یک یارانه اي را براي کاهش 
سود تسهیلات به بخش کشاورزي استان اختصاص دهیم، سرعت 

تعادل بخشي و بهینه سازي مصرف آب بسیار بالا خواهد رفت.
وي راه اندازي صنایع تبدیلي را به عنوان سومین خواسته خود 
از استاندار مطرح کرد و افزود: یک کار تحقیقاتي انجام دادیم و به 
این نتیجه رسیدیم که باید در کنار هر روستایي بر اساس ظرفیت 

همان روستا یک صنایع تبدیلي و تکمیلي را ایجاد کنیم.
این  به سراغ اجراي  این مطلب که وقتي  بیان  با  طلایي 
طرح رفتیم به این نتیجه رسیدیم که چندان توفیقي نخواهیم 
داشت، افزود: واحدهاي صنایع تبدیلي و تکمیلي با یک سرمایه 
حدود ۳۰۰ میلیوني در یک فضاي ۲۰۰ متري باید احداث شود 
ولي اگر بخواهیم براي همین واحدها زیرساخت هاي لازم از 
جمله آب، برق، گاز، جاده و ... را ایجاد کنیم باید یک سرمایه 
گذاري بسیاري زیادي را انجام دهیم که واقعا به صرفه نیست 
و به هیچ عنوان بخش خصوصي هم در این زمینه ورود پیدا 

نخواهد کرد.
رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان با بیان این مطلب که بعد 
از بررسي هاي صورت گرفته به یک نتیجه اي رسیدیم که قابلیت 
اجرایي به این طرح مي دهد، تصریح کرد: در سال هاي گذشته 
شهرک هاي صنعتي در روستاها توسط جهاد احداث شد که امروز 
این شهرک ها در اختیار شرکت شهرک هاي صنعتي قرار گرفته 
است، در این شهرک هاي تمام خدمات زیرساختي ایجاد شده ولي 
با ضوابطي که مجموعه شهرک ها دارد، نمي توانیم صنایع تبدیلي 

را در آنجا راه اندازي کنیم.
طلایي بیان داشت: اگر قسمتي از این شهرک ها در قالب 
واحدهاي ۲۰۰ متري به صنایع کوچک اختصاص پیدا کند مي 
توانیم توفیقي در خصوص احداث صنایع تبدیلي و تکمیلي در کنار 
روستاها داشته باشیم که امیدواریم با نظر مثبت مجموعه استان به 

کار هر چه زودتر عملیاتي شود.
گفتني است، در این مراسم به صورت همزمان 1۲ پروژه آب و 
خاک، 4 پروژه تولیدات دامي، ۲ پروژه تولیدات گیاهي، یک پروژه 
شیلات و 4 پروژه صنایع کشاورزي با اعتباري بالغ بر 1۰ میلیارد 

تومان و اشتغالزایي 114 نفر به بهره برداري رسید. 

در مراسم افتتاح همزمان 23 پروژه بخش کشاورزي مطرح شد:

سه درخواست »طلايي« از استاندار



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.com240 الفتوح : ج ۶ ص

امیرالمؤمنین علی سلام ا... علیه :

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

تلفن: 32903209 - 3290۶1۶0 صندوق پستی: 37185/4495 
نشانی: قم، 45متری صدوق، بین کوچه 28 و بانک صادرات، پلاک 42۶ 

اذان صبح:5/07 طلوع آفتاب:6/35 اذان ظهر:13/08 اذان مغرب: 20/00

ان
یح

:  ر
اپ

چ
02

1 -
 ۶5

۶0
79

17

برترين كارها، تسليم 
در برابر خداى متعال است 

و آرامش از سر يقين.
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حسن مختار زاده
هشتم - 19

الهام عباسی
پنجم ابتدایی 
خیلی خوب

حسام الدین فلاح پور
اول ابتدایی
خیلی خوب

سارا صادقی مهر
هشتم
19/14

زینب   علیجانی
اول عمومی

19/54

عرفان کرمعلی
اول عمومی

19

نرجس آقا حسنی
کلاس ششم 
خیلی خوب

مرضیه  ملالو
کلاس هفتم

19/86

امیر حسین نظری
کلاس ششم
خیلی خوب

فاطمه تلخابی
هشتم
19/74

محمد جواد بافرانی
کلاس هفتم

19/75

زهرا گلشیری 
اصفها نی

دوم تجربی
18/45

مریم گلشیری 
اصفها نی 
اول عمومی

19/90

فاطمه گلشیری 
اصفها نی

دوم ریاضی
19/77

مهدی بشیر پور
اول ابتدایی- خیلی خوب

مهدی آقا عبداللهی
چهارم ابتدایی خیلی خوب

فاطمه مرادی
اول ابتدایی- خیلی خوب

آیلار فروغی
دوم ابتدایی خیلی خوب

سید حسین 
چاوشی حسینی

ششم ابتدایی خیلی خوب

گلاره کلایی
اول ابتدایی- خیلی خوب

حسین مروتی
اول ابتدایی- خیلی خوب

مریم محمدی
پیش دانشگاهی 18/92

سید محمد حسین 
حسینی دوآبی

ششم ابتدایی خیلی خوب

سید محمد حسینی
هفتم-  20

محمد رضا وفایی زواریانی
دوم ابتدایی خیلی خوب

حسین رحماندوست
اول ابتدایی- خیلی خوب

میکائیل    افصحی
سوم تجربی - 19/51

ملیکا   نعمتی
پنجم ابتدایی خیلی خوب

علی اصغر علیجانی
چهارم ابتدایی خیلی خوب

ملیکا  ا  فصحی
ششم ابتدایی خیلی خوب

فاطمه صدرایی
چهارم ابتدایی خیلی خوب

نفیسه لطف آبادی
چهارم ابتدایی خیلی خوب

علیرضا جعفر علی 
هشتم 19/67

زینب مختار زاده
سوم ابتدایی خیلی خوب

سمانه شیردل خلیفه لو
اول عمومی 19/66

سیده غزل میر ابراهیمی
پنجم ابتدایی خیلی خوب

عسل نوریانی
اول ابتدایی- خیلی خوب

فخرالسادات 
حسینی دوایی

دوم تجربی 19/79

عرفان شاهسون
سوم ابتدایی خیلی خوب

علی چاقری
ششم ابتدایی خیلی خوب

سید محمد صادق
 طبایی فضلی

چهارم ابتدایی خیلی خوب

محمد حسین آقابزرگی
سوم ابتدایی خیلی خوب

ماهان آزاد یگانه
اول ابتدایی- خیلی خوب

فاطمه جعفر علی
اول متوسط 19/17

سارا نجفی
اول ابتدایی- خیلی خوب

امیررضا آرزومندی
اول عمومی 19/25

محمد باقر زربیان
اول ابتدایی- خیلی خوب

ریحانه خسروی
سوم ابتدایی خیلی خوب

رعناسادات علوی نیا
هفتم - 19/98

هانیه کنگرانی فراهانی
پنجم ابتدایی خیلی خوب

عرفان فراهانی
چهارم ابتدایی خیلی خوب

محمدحسن حاجی مهدی
اول ابتدایی- خیلی خوب

ملیکا  باباخانی
چهارم ابتدایی خیلی خوب

زهرا برجعلی
اول ابتدایی- خیلی خوب

صدرالدین عرب شاهی
هشتم 19/02

محمد رضا جعفر اسماعیلی
سوم ابتدایی خیلی خوب

امیر حسین رئوفی راد
دوم ریاضی 18/86

یاس پای مرد سامانی
اول ابتدایی- خیلی خوب

امیرکیا آرزومندی
سوم ابتدایی خیلی خوب

محمد صادق تهاجمی
دوم علوم و معارف اسلامی

18/78

فاطمه جلالی یزدی
ششم ابتدایی خیلی خوب

ایمان فیضی
چهارم ابتدایی خیلی خوب

محمد رضا  ماشاءاللهی
پنجم ابتدایی خیلی خوب

متین علمی فرد
اول ابتدایی- خیلی خوب

علیرضا سلطانی فر
دوم ابتدایی- خیلی خوب

مهدیس دامن پاک مقدم
دوم تجربی 18/53

صبا  علیگل
اول ابتدایی- خیلی خوب

سید محمد علی 
حسین زاده علوی

پنجم ابتدایی خیلی خوب

فاطمه منتظری
اول ابتدایی- خیلی خوب

آرین روحی
هفتم 19/58

سید علی موسوی کهکی
دوم ابتدایی، خیلی خوب

علی فخارزاده بیدکی
ششم ابتدایی خیلی خوب

مبینا     غلامحسینی
هشتم - 19/83

امیررضا سرفرازی
چهارم ابتدایی خیلی خوب

علیرضا  شفاعی
ششم ابتدایی خیلی خوب

پویا احمدی
دوم تجربی 19/61

مهدیه   عباسی
سوم ابتدایی خیلی خوب

مینا پیرمحمدی
هشتم - 19/60

علی پارسا خیرمند پاریزی
دوم ابتدایی خیلی خوب

عاطفه سادات دریاباری
چهارم ابتدایی خیلی خوب

علی پارسی
اول عمومی 19/50

فاطمه صمدی زاده
پنجم ابتدایی خیلی خوب

سهیل بابایی
دوم ابتدایی خیلی خوب

نرگس جساس
دوم ابتدایی خیلی خوب

یاس قاضی زاده
ششم ابتدایی خیلی خوب

امیر مهدی کلایی
اول ابتدایی- خیلی خوب

مهیار دامن پاک مقدم
پنجم ابتدایی خیلی خوب

علیرضا جعفراسماعیلی
دوم ریاضی 19/86

علی باقریان
چهارم ابتدایی خیلی خوب

نگین سادات موسوی
هشتم - 20

محمد حسن جعفر علی
پیش دبستانی - عالی 

فاطمه وفایی
چهارم ابتدایی خیلی خوب

محمدثه    اکبری
دوم تجربی - 19/82

زهرا جلالی یزدی
اول ابتدایی- خیلی خوب

علی فیضی
پنجم ابتدایی خیلی خوب

مهسان هادیگل
پنجم ابتدایی خیلی خوب

سید شهاب الدین موسوی
دوم ابتدایی خیلی خوب

محمد رضا سلطانی فر
پنجم ابتدایی خیلی خوب

ملیکا زاهدی موحد
دوم تجربی 19/22

محمد سجاد تهاجمی
سوم ابتدایی خیلی خوب

محمد مهدی حسینی
پنجم ابتدایی خیلی خوب

امیر محمد فتح اللهی آرانی
اول ابتدایی- خیلی خوب

شهاب شهرتی نائینی
هفتم - 19/90

مهدی دامن پاک مقدم
پنجم ابتدایی خیلی خوب

ماهان رئوفی راد
اول ابتدایی- خیلی خوب

محمد جواد حاجی مهدی
ششم ابتدایی خیلی خوب

عباس سرفرازی
اول ابتدایی- خیلی خوب

پارسا  شفاعی
اول ابتدایی- خیلی خوب

سیده لیلا هاشمی زاده
هشتم 19/17

حسام الدین
 شهرتی نائینی

سوم ابتدایی خیلی خوب

زهرا وفایی زواریانی
ششم ابتدایی خیلی خوب

ملیکا  احمدی همت
پنجم ابتدایی خیلی خوب

فاطمه نبی گل
اول عمومی 18/06

آرمان دلاوری
سوم ابتدایی خیلی خوب

علیرضا گودرزی
ششم ابتدایی خیلی خوب

ابوالفضل اکبری
چهارم ابتدایی خیلی خوب

فاطمه سادات حسینی
چهارم ابتدایی خیلی خوب

سمیه صالح
پنجم ابتدایی خیلی خوب

سارا عرب شاهی
اول عمومی 19/36

زهرا تلخابی
اول ابتدایی- خیلی خوب

فاطمه لطف آبادی
اول عمومی - 19/01

ستایش صادقی
دوم ابتدایی، خیلی خوب

فاطمه رسولی رهقی
دوم ابتدایی خیلی خوب

فاطمه صادقیان
اول متوسطه - 20

فاطمه زاهدی موحد
سوم ابتدایی خیلی خوب

پارسا بیطرفان
سوم ابتدایی خیلی خوب

احمد دبیری
اول ابتدایی- خیلی خوب

زین وامقان
اول ابتدایی- خیلی خوب

محمد  خسروبیگی
سوم ابتدایی خیلی خوب

علیرضا ولی زاده
سوم ابتدایی خیلی خوب

زهرا فلاح پور 
پنجم ابتدایی خیلی خوب

امیر محمد نوبخت
سو م ابتدایی خیلی خوب

محمد نایبی
اول ابتدایی- خیلی خوب

سید عماد موسوی کهکی
پنجم ابتدایی خیلی خوب

مهدی مهدوی پور
اول ابتدایی- خیلی خوب

محمد امین بابایی
هشتم 19/02

امیررضا   بشیرپور
ششم ابتدایی خیلی خوب

علیرضا آقا عبداللهی
چهارم ابتدایی خیلی خوب

درخت تو گر بار د انش بگیرد              به زیر آوری چرخ نیلوفری را

اینک که بادستهاي پرتلاش، عزم راسخ و ذهن خلاق در کوچه هاي علم، حدیث افتخار را سرودید و موفق به گذر از مرحله ای دیگر 
در عرصه علم و تحصیل شده اید، همت والا و تلاش شکوهمندتان را ستوده و ضمن آرزوی سعادت و سلامت ، موفقیت روزافزونتان 

را در کلیه عرصه های زندگی از خداوند متعال خواستارم.
دکتر مرتضی آقاحسنی   معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی و رئیس مرکز بهداشت استان

فرزندان گرانقدر خانواده بزرگ بهداشت 

روابط 
عمومی مركز 

بهداشت 
استان قم

با هدایت دانش آموزان مستعد و توانا  به شاخه فنی و حرفه ای کشور در پیشرفت 
کشورمان سهیم باشیم . در این راستا

 هنرستان غیردولتی خواجه نصرالدين طوسی
 از دانش آموزان سال دوم در رشته های  حسابداری –  معماری کامپیوتر  

در سال 95-94 ثبت نام  بعمل می آورد.
آدرس: انتهای خیابان دورشهر،  بلوار سمیه، جنب قنادی آرش پلاک 12

تلفن: 37747612- 7743451 -   09127496844


